
استاندار قم خبرداد:

برگزاری نمازجمعه در قم  از اول تیرماه
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آرامستان جدید قم با ضوابط
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مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

اجازه دلالی درشهرک های 
صنعتی قم را نمی دهیم
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استان قم در خصوص  مدیرکل حفاظت محیط  زیست 
بحث  موضوع،   این  گفت:   قم  جدید  آرامستان  بحث 
پرچالشی است اما استقرارواحداث این آرامستان با ضوابط 
محیط زیستی هماهنگ است و چون این آرامستان خارج 

از کمربندی قم قرار گرفته، توسعه شهری در اطراف آن 
صورت نمی گیرد.  سید رضا موسوی مشکینی روز شنبه 
در گفت وگو با خبرنگاران بیان کرد: در همین رابطه سال 

گذشته یک هزار و ۳۰۰ مورد بازدید و پایش از واحدهای

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم با اشاره به این که 
اجازه دلالی و بورس زمین در شهرک ها و نواحی صنعتی و 
حبس منابع مالی شرکت، را نمی دهیم، گفت: سرمایه گذاران 

و تولید کنندگان واقعی همواره مورد توجه و تجلیل خواهند 
بود، بنابراین امتیاز حق بهره برداری از اراضی صنعتی صرفاً 

می بایست در اختیار سرمایه گذاران واقعی قرار گیرد. 
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عکس: احمدظهرابی جمکرانی

امتیاز اراضی صنعتی فقط در اختیار سرمایه گذاران واقعی قرار می گیرد

نیمی از فضای سبز جامعه الزهرا قم 
در آتش سوخت

سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( و قیام خونین 15 خرداد را تسلیت می گوییم

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: طی سه ماه گذشته، اقدامات گسترده ای 
در حوزه های مختلف معیشتی، درمانی، فرهنگی و مناسبتی به همت این اداره کل به 
انجام رسیده است. به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری با اشاره به ضرورت مسئله پیشگیری 
در راستای مقابله با شیوع ویروس کرونا و اهمیت کمک های همدلانه ومومنانه به 
نیازمندان در این شرایط اظهار کرد: بر این اساس اداره کل اوقاف استان قم اقدامات 

گسترده ای را در ایام همه گیری کرونا به مرحله اجرا درآورده است. وی افزود: تهیه

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از کاهش 5۰ درصدی تخلفات در طبقات 
تخلفات  درصدی  کاهش 5۰  به  اشاره  با  جانقربان  غلامرضا  داد.  خبر  ساختمان ها 
ساختمانی، گفت: در سال ۹۶ شاهد رشد قابل توجهی در تخلفات طبقات داشتیم که 
مازاد بر پروانه در طبقات ساخت و ساز می شد و به همین خاطر نظارت ها افزایش یافت 
و در دو سال گذشته شاهد کاهش چشمگیری در این زمینه بودیم. معاون شهرسازی و 
معماری شهرداری قم با تاکید بر اینکه همچنان تخلف در سطح طبقات انجام می شود، 
گفت: با تشدید نظارت ها ساخت طبقات اضافی کاهش چشمگیر داشته اما باید در سطح

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم مطرح کرد:

اوقاف قم پیشتاز اجرای برنامه های اجتماعی و فرهنگی
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  خبرداد:

کاهش ۵۰ درصدی تخلفات در طبقات ساختمان ها

4

علت حادثه از سوی کارشناسان  در دست بررسی است

آخرین وضعیت شیوع کرونا در قم

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم از اجرای طرح جهادی 
احداث شبکه خودنگهدار در قم خبر داد و گفت: در مرحله سوم 
این طرح بیش از 4 هزار متر شبکه خودنگهدار در منطقه نیروگاه 
قم احداث شد.  مهندس "مهدی آهنین پنجه" با اشاره به اجرای 
طرح جهادی احداث شبکه خودنگهدار در قم گفت: به منظور 
بهینه سازی شبکه توزیع و جلوگیری از سرقت کابل های مسی این 
طرح در مناطق مختلف قم اجرا می شود.  وی سرقت کابل های برق 

را یکی از مشکلات شبکه برق رسانی قم عنوان کرد و اظهار

 مدیرکل بیمه سلامت استان قم با بیان اینکه آمار جمعیت بیمه 
شدگان این مرکز در قم ۳۴۱ هزار و ۳۷ نفر است، گفت: 5۴ هزار 
و ۳۳ نفر این تعداد از بیمه روستایی استفاده می کنند. محمدرضا 
فخاریان قمی، در رابطه به فعالیت و برنامه های این مرکز همزمان 
با شیوع ویروس کرونا در قم، گفت: با شیوع بحران کرونا مبلغ 
۱,۰۲۹ میلیارد تومان از سوی ستاد سازمان به بیمه سلامت 
اختصاص یافت که طبق ضوابط ابلاغی نسبت به توزیع آن اقدام 

شده است. وی بیان کرد: از آغاز شیوع کرونا در استان قم

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم خبر داد: 

احداث بیش از 4 هزار متر شبکه 
خودنگهدار برق 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم اعلام کرد:

۳4۱ هزار قمی تحت پوشش 
بیمه سلامت
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روزنامه
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وزیر آموزش و پرورش در گردهمایی مشترک اعضای شورای معاونان و مدیران کل 
آموزش و پرورش استان ها اظهار کرد: شورای عالی آموزش و پرورش برای زیست بوم 
جدید مقرارت جدید وضع کند.  محسن حاجی میرزایی  در گردهمایی مشترک اعضای 
شورای معاونان و مدیران کل آموزش و پرورش استان ها با اشاره به اینکه سال تحصیلی 
آینده یکی از مهم ترین نقطه های ارتباط ما با جامعه است، گفت: شروع سال تحصیلی 
را بدون هیچ گونه خطایی باید آغاز کنیم. اجازه خطا و غفلت نداریم لذا در پیش بینی 
پیشگیری ها حداکثر تلاش را کنیم. وزیرآموزش و پرورش گفت: مانور آغاز سال تحصیلی 
پیش از آغاز سال تحصیلی برگزار شود تا یقین پیدا کنیم همه اتفاقات درست انجام 
می شود و همچنین در ستادهای بازگشایی مدارس مقامات محلی را دعوت کنید تا در 
برنامه مشارکت داشته باشند. حاجی میرزایی با اشاره به اینکه باید شروع سال تحصیل را 
به جشن ملی تبدیل کنیم، اذعان کرد: به دغذغه خانواده ها احترام بگذارید .وی با بیان 
اینکه باید برای شروع سال تحصیلی سناریوهای مختلفی طراحی و پیش بینی کنیم، 
اظهار کرد: در اسفندماه اتفاقات طوری پیش رفت که تعطیلات مدارس تا پایان سال 
تحصیلی ادامه پیدا کرد اما اجازه نداریم در مهرماه برای تعطیلات ناخواسته برنامه نداشته 
باشیم. وی با تاکید براینکه بسته کاملی برای آموزش دانش آموزان در نظر بگیریم تا هیچ 
دانش آموزی از چرخه آموزش دور نشود، اظهارکرد: برای پوشش١٠٠درصدی آموزش 
آماده شویم . وی با بیان اینکه سرمایه اجتماعی در بهره مندی هوشمندانه از شبکه شاد 
افزایش پیدا می کند، گفت: شبکه شاد را به خوبی فعال کنید و به کار گیرید اگر از این 
ظرفیت استفاده کنیم به خوبی می توانیم پروژه مهر را انجام دهیم حداکثر همدلی را 
در پروژه مهر داشته باشیم و باید نقش ها و مسئولیت ها مشخص باشد تا معلم و دانش 
آموز تکلیف خود را در سناریوهای مختلف بدانند. وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه 

ساماندهی نیروی انسانی را با جدیت آغاز کنید، گفت: شورای عالی آموزش و پرورش 
باید مقرراتی برای ساز و کارهای رسمی برای پروژه مهر را وضع کند تا بدانیم در زیست بوم 
جدید چه مقرراتی داریم. وی تاکید کرد: باید وقت بگذاریم و تجربه اسفند ۹۸تا خرداد 
۹۹را تجزیه و تحلیل کنیم و آموزش تلویزیونی و مجازی را مورد بررسی قرار دهیم تا از 

تجربه به دست آمده چراغی برای آینده مهیا کنیم.
هیچ طرحی در آموزش و پرورش به دلیل ویروس کرونا نباید متوقف شود

وزیر آموزش و پرورش خاطرنشان کرد: معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع باید درباره 
ساماندهی نیروی انسانی برنامه ریزی داشته باشد، بخشی از نیروی انسانی مورد نیاز را با 
آموزش مجازی تامین کنیم چراکه یکی از مشکلات ما در نیروی انسانی آموزش و پرورش 
این است که حجم ثابت و متغیر در نیروی انسانی داریم و باید سناریوهای مختلف برای 
آن داشته باشیم. وی با بیان اینکه تربیت دغدغه جدی است، گفت: باید در زیست بوم 
جدید پاسخی دقیق به دغدغه خانواده ها برای تربیت داشته باشیم و در این دوران هیچ 
کاری همچون طرح نماد، شهاب و...نباید تعطیل شود و باید برنامه ریزی کنیم که در 
زیست بوم جدید چگونه انجام شوند.  وزیر آموزش و پرورش در ادامه اضافه کرد: باید 
بر مدارس غیردولتی نظارت داشته باشیم،آزمون مدارس خاص با آرامش برگزار شود، 
تبدیل وضعیت نیروها به خوبی انجام بگیرد و سنجش تحصیلی و هدایت تحصیلی بسیار 
جدی بگیریم و بر اجرای دقیق آنها  مراقبت کنیم. حاجی میرزایی با اشاره به تعامل با 
محیط، تصریح کرد: وجه برتر برای مدیریت تعامل با محیط است چراکه در خلا تصمیم 
نمی گیریم و حرکت نمی کنیم و باید نیروهای موجود در محیط را شناسایی کنیم. باید از 

نیروهای درگیر در محیط فهم روشنی داشته باشیم و دیدگاه و مواضع هرکدام را بدانیم.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اصول مدیریت محیط بیرونی، خاطرنشان کرد: برای 
مدیریت محیط بیرونی چند اصل مدنظر است که اصل اول کنش به جای واکنش است 
و باید قبل از شکل گیری به ابهام پاسخ دهیم. وی افزود: اصل دوم اصل احترام است و 
البته احترام با علاقه دو موضوع متفاوت است احترام به انسان ها حتی مخالف دیدگاه 
ما بسیار مهم است و باید سمبل احترام باشیم لذا احترام به این منظور نیست که فرد را 
قبول داریم یا علاقه مند به وی هستیم. وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه اصل سوم 
پاسخگویی سریع است، گفت: نباید پاسخ ها را مشمول مرور زمان کنیم و با پاسخگویی 
خوب و به موقع سرمایه اجتماعی کسب کنیم. حاجی میرزایی خاطرنشان کرد: اصل 
چهارم این است که اگر حرف درست است به آن عمل کنیم و اگر درست نیست با 
صراحت بگوییم که به آن عمل نمی کنیم. وی افزود: اصل پنجم گزارش دهی مستمر 
است و باید گزارش بدهیم تا دیگران بدانند در چه شرایطی هستیم چرا که گزارش دهی 
به انجام کار کمک می کند. وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه اصل ششم پرهیز از انتقال 
موضوعات به سطوح بالاتر است،گفت: مسایل را حل کنید و نگذارید از شما عبور کند. 
بنابراین مشکلات را در استان حل کنید و با استانداران و نمایندگان مردم در مجلس 
شورای اسلامی در تعامل و ارتباط باشید. حاجی میرزایی با بیان اصل بعدی گفت: اصل 
هفتم این است که در ارتباط با ستاد و مجامع آموزش و پرورش باشید و مشکلات را در 
درون ستاد حل کنید. وی افزود:  یکی دیگر از موضوعات مهم، مولد سازی دارایی ها 
است چراکه یکی از چالش های مزمن در آموزش و پرورش منابع مالی است باید مناسبات 

مالی را بازنگری کنیم و برای تامین منابع روش های دیگری را شناسایی کنیم .

توسط رییس قوه قضاییه :

بخشنامه رسیدگی به جرایم سیاسی ابلاغ شد
 بخشنامه رییس قوه قضاییه در خصوص »لزوم اجرای عدالت و رسیدگی منصفانه به 

اتهامات مرتکبان جرایم سیاسی« به مراجع قضایی سراسر کشور ابلاغ شد. 
به گزارش روز شنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، در بخشنامه حجت الاسلام والمسلمین 
سید ابراهیم رئیسی آمده است: نظر به لزوم اجرای عدالت و رسیدگی منصفانه به 
اتهامات مرتکبان جرایم موضوع ماده ۲ قانون جرم سیاسی، مصوب بیستم اردیبهشت 
ماه ١٣٩۵ مجلس شورای اسلامی و اجتناب از تلقی جرائم موضوع این قانون به عنوان 
جرم غیرسیاسی و با امعان نظر به ضرورت ایجاد رویه واحد در رسیدگی به جرم سیاسی، 
لازم است مراجع قضایی به شرح زیر اقدام کنند. این بخشنامه می افزاید: با توجه به 
اصل ۱۶۸ قانون اساسی، دادگاه رسیدگی به جرایمی که مطابق قانون مذکور، سیاسی 
محسوب می شود، با حضور هیات منصفه و به صورت علنی و برابر مقررات مواد ۳۰۵ و 
۳۵۲ قانون آیین دادرسی کیفری و قانون مطبوعات برگزار شود. براساس این بخشنامه، 
تشخیص سیاسی بودن اتهام با دادسرا یا دادگاهی است که پرونده در آن مطرح است، 
دادسرا یا دادگاه مربوط در تشخیص سیاسی بودن اتهام، باید ماهیت جرم، انگیزه و 
قصد متهم از ارتکاب جرم را مد نظر قرار دهد.  این بخشنامه تاکید می کند: در مورد 
پرونده های مطروحه در دادگاه کیفری ۲ و انقلاب، هر گاه دادگاه رسیدگی کننده، با 
بررسی کیفرخواست و مستندات و مطالعه پرونده، جرم ارتکابی را از جرایم مندرج در 
ماده دو قانون جرم سیاسی تشخیص دهد، پرونده را با قرار عدم صلاحیت به دادگاه 
کیفری یک مرکز استان محل وقوع جرم و اگر مرتکب از مقامات مذکور در ماده ۳۰۷ 
قانون آیین دادرسی کیفری باشد به دادگاه کیفری یک استان تهران ارسال می نماید. 
در مرحله تجدید نظر، چنانچه دادگاه جرم ارتکابی از ناحیه متهم را سیاسی تشخیص 
دهد، لکن دادگاه بدوی آن را غیرسیاسی تشخیص داده باشد، جهت رعایت تشریقات 
قانونی با نقض حکم صادره پرونده را به مرجع صالح ارسال می کند.  این بخشنامه می 
افزاید: درجریان تحقیقات و رسیدگی در دادسرا در هر مرحله از آن و تا پایان جلسه اول 
دادرسی در دادگاه، متهم می تواند، به غیرسیاسی بودن اتهام خود ایراد کند. مرجع 
رسیدگی کننده با صدور قرار در این مورد اظهار نظر می نماید. اعتراض به قرار صادره 
تابع مقررات آیین دادرسی می باشد. در سایر موارد چنانچه متهم به لحاظ سیاسی 
دانستن اتهام خویش ضمن ارائه دلائل مبنی بر انگیزه و قصد خود به صلاحیت دادگاه 
ایراد داشته باشد، مطابق قانون آیین دادرسی کیفری عمل خواهد شد. این بخشنامه 
اعلام می کند: هیات منصفه که براساس ماده ۳۶ قانون مطبوعات تشکیل می شود، 
پس از اعلام ختم رسیدگی توسط دادگاه مطابق قانون مطبوعات وارد شورشده و نسبت 
به مجرمیت یا بی گناهی متهم اعلام نظر می کند. ترتیب اظهارنظر هیات منصفه و نحوه 
صدور رای دادگاه، تابع ماده ۴۳ قانون مطبوعات است. همچنین تصریح شده است، 
دادسراها و دادگاه ها موظفند در اتهامات و جرایم سیاسی حقوق متهم مندرج در ماده ۶ 

قانون جرم سیاسی را در کلیه مراحل دادرسی و اجرای حکم را رعایت کنند.
  

وزیر راه و شهرسازی:

انتقال پادگان ۰۶ اتفاق نیست
 یک جریان است

 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه انتقال پادگان ۰۶ یک اتفاق نیست، آن را جریانی 
خواند که در سایر شهرهای کشور نیز دنبال خواهد شد. 

»محمد اسلامی« روز شنبه در آیین آغاز عملیات احداث بوستان بزرگ ارتش، این اقدام 
بزرگ را مرهون عنایت و نگاه ژرف و بلند رهبر انقلاب اسلامی دانست و گفت: این رویه 
و طرز تفکر، می تواند ما را در ادامه مسیر یاری کند. او ایجاد روحیه تعاملی بین شورای 
شهر، شهرداری تهران و شورای عالی شهرسازی و معماری ایران را نکته قابل توجه در این 
پروژه دانست و افزود: این نگاه باعث شد تا پس از یک وقفه ۱۰ ساله، انتقال پادگان ۰۶ 
در مسیر تعیین تکلیف قرار گیرد. اسلامی با بیان اینکه اگر نگاه های گذشته و سختی بر 
مذاکرات حاکم بود ما قطعاً نمی توانستیم به جمع بندی برسیم، عنوان کرد: به موجب 
قانون، ارتش باید سهمی از این انتقال داشته باشد و بخشی نیز در اختیار شهرداری قرار 
گرفته است که می تواند خدمات بزرگی را به شهر و شهروندان ارائه کند. او ادامه داد: 
در سرمایه گذاری این پروژه نیز بحث ۳۰ به ۷۰ اتفاق افتاده و ساخت وساز در بخشی 
که ارتش مالک آن است با حداقل سطح اشغال انجام خواهد شد. این اتفاق می تواند 
ضمن ایجاد مجرایی تنفسی در کنار بوستان، یک محیط مسکونی و خدماتی را نیز در 
مجاورت آن ایجاد کند. وزیر راه و شهرسازی گفت: این انتقال را به عنوان الگویی موفق 
در سایر شهرهای کشور برای خروج پادگان ها از شهرها اجرا خواهیم کرد تا بدین وسیله 
فضاهای عمومی را به گونه ای توسعه دهیم تا با کیفیت موثر و ماندگار به بهبود کیفیت 
زندگی شهری بینجامد. او با تاکید بر نقش کمیته های ماده پنج در مدیریت شهری، 
خاطرنشان کرد: حاکم شدن نگاه برد-برد بر اساس نیاز جامعه، کمک کرد تا بتوانیم این 
مدل توافق را در شورای عالی شهرسازی برای اولین بار به تصویب برسانیم. انتقال پادگان 
۰۶ در این دوره به شورای عالی شهرسازی و معماری آمد که سرانجام ما را به این توافق 
نائل کرد.  اسلامی با تکذیب ساخت و ساز ۱۰۶ میلیون مترمربعی در پادگان ۰۶ ابراز 
امیدواری کرد، ارتش بتواند، ساخت و ساز را در بخش مربوط به خود در قالب یک پروِژه 

منسجم و زمان بندی  شده به اجرا درآورد.
  

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور به
 ۸۲۰۹ نفر رسید

 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: تاکنون ۱۶۹ هزار و ۴۲۵ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و 
با فوت ۷۵ نفر در ۲۴ ساعت گذشته، جان باختگان کرونا در کشور به ۸۲۰۹ نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور بیان کرد: از روزجمعه تا روزشنبه  ۱۷ خرداد ۱۳۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، ۲۲۶۹ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که ۵۲۷ مورد 
بستری شدند. با این حساب مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۱۶۹ هزار و ۴۲۵ 
نفر رسید. وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۷۵ بیمار کووید۱۹ جان 

خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۸۲۰۹ نفر رسید.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۱۳۲ هزار 
و ۳۸ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. جهانپور افزود: 
همچنین ۲۵۷۸ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت 
مراقبت قرار دارند. وی بیان کرد: تاکنون یک میلیون و ۶۰ هزار و ۱۲۶ آزمایش تشخیص 
کووید۱۹ در کشور انجام شده است. رییس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت گفت: 
وضعیت خوزستان همچنان قرمز است. استان های هرمزگان و کرمانشاه در وضعیت 
هشدار قرار دارند. در ۲۴ ساعت گذشته، ۱۵ استان فاقد فوتی و ۶ استان فقط یک مورد 
فوتی بر اثر کووید۱۹ داشته اند. جهانپور اظهار کرد: روند بهبودی بیماران روند بهتری 
را طی کرده است. رییس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت گفت: وضعیت استان ها 
یکسان نیست. استان های معدودی درگیر طغیان بیماری هستند و برخی استان ها 
ممکن است که هفته ها از سپری کردن این مرحله عبور کرده باشند. با توجه به تفاوت 
استان ها، در استان هایی که وضعیت هشدار دارند، انتظار جدیت بیشتری از مردم داریم 

که نکات بهداشت فردی و عمومی و فاصله گذاری ها را رعایت کنند.
  

معاون پرستاری وزارت بهداشت :

تجربه برتر پرستاری در بحران کرونا 
جمع آوری می شود

 معاون پرستاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از جمع آوری تجربه های 
پرستاران در محورهای آموزشی، هدایت و رهبری، هماهنگی و سیاستگذاری در بحران 

کرونا جهت به کارگیری در عرصه های ملی و بین المللی خبر داد. 
مریم حضرتی روز شنبه در این رابطه بیان کرد: در دوره بحران کووید ۱۹و شرایط ویژه 
و خاص این بیماری، مدیریت مراقبت از بیماران مستلزم سیاستگذاری، برنامه ریزی و 
اجرای سریع با تبعیت از قوانین مدیریت بحران بود.  بنابراین مدیران پرستاری و پرستاران 
شاغل در مراکز مختلف درمانی، بهداشتی و مراقبتی، ناگزیر از اتخاذ شیوه های نوآورانه و 
گاهی خارج از روال معمول، این بحران را مدیریت کردند. وی با اشاره به اهمیت اشتراک 
گذاری این تجربه های ناب و ارزشمند و ثبت آنها جهت به کارگیری در عرصه های ملی 
و بین المللی اظهار کرد: این معاونت در صدد است تا این تجربه ها و خاطره ها را در 
قالب مجموعه ای نفیس گردآوری و منتشر کند و ضمن ارسال تجربه های برتر به سازمان 

جهانی بهداشت، به پدید آورندگان این آثار نیز جوایزی نفیس اهدا خواهد شد.

خرمشهر، برجام و 
تناقض های آقامحسن

محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
اشاره به شیوه مدیریتی انقلابی،تحول گرا،مردمی،کم 

هزینه و پردستاورد و نیز سبک مدیریتی محفلی،وارداتی،پرهزینه و کم دستاورد ،آزادی 
خرمشهر را از مصداق های شیوه اولی و برجام را نماد دومین شیوه،برشمرده است.
نویسنده این نوشتار اشاره به چند نکته را درباره اظهارات دبیر مجمع تشخیص،مناسب 

می داند:
اول آنکه می توان این پرسش را مطرح کرد که رضایی چگونه پیش از این درباره 
برجام دیدگاهی متفاوت داشت و از جمله، آن را سبب "شکستن پروژه انزوای ایران" 
و "بهبود وضع اقتصادی" می دانست و "فرزندان رهبری از ظریف تا سلیمانی" را در 
حال پیشروی در "سنگرهای دشمن" تلقی می کرد و حال امروز برجام را نماد مدیریت 

پرهزینه و کم دستاورد می داند؟
دوم آنکه برجام پرونده هسته ای ایران را از شمول فصل هفتم منشور خارج  و تحریمها 
را لغو کرد ، درحالی که آمریکا با فعالیتهای حساس هسته ای مانند غنی سازی مخالف 
بود این حق را تثبیت کرد،بخشی از فعالیتهای هسته ای ایران را از روز اجرایش مجاز 
اعلام کرد و بخش دیگری را با گذشت زمان پذیرفت  و سرانجام آنکه فعالیت هسته ای 
ایران را- که بر اساس قطعنامه های شورای امنیت تهدید صلح و امنیت بین المللی 
تلقی میشد -در چارچوب قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت مشروعیت بخشید تا برنامه 
هسته ای ایران اولین مورد از نوع خود باشد که از بالاترین سطح مشروعیت بین المللی 
برخوردار است.رضایی می تواند به این پرسش پاسخ دهد که هر توافق هسته ای با 
توجه به موازنه قدرت در عرصه بین المللی باید کدام دستاورد دیگری را محقق می 
ساخت که برجام از تحقق آن ناتوان بود؟به علاوه اگر محسن رضایی بتواند فقط یک 
نمونه و با تاکید میگویم فقط یک نمونه در تاریخ ۷۵ ساله سازمان ملل ارائه کند که 
شورای امنیت اقدامات و فعالیتهای حکومتی در حال توسعه را به استناد فصل هفت 
منشور،،تهدیدی برای صلح و امنیت بین المللی اعلام کرده  باشد و سپس اعضای دائم 
آن شورا با آن حکومت مذاکره کرده و  اجرای بخشی از فعالیتهای مورد اشاره از زمان 
اجرا و انجام بخش دیگری با گذشت زمان پذیرفته و پرونده آن حکومت از شمول فصل 
هفت ،خارج و اقدامات تحریمی شورای امنیت  علیه آن حکومت پایان یافته باشد، 
نویسنده این نوشتار قلم خود را کنار می گذارد و مدرک دانشگاهی اش را پاره میکند.اما 
با قاطعیت می توان گفت برجام تنها نمونه از این دست تاکنون است که چنین روندی 
را دربرداشته و چنین نتایجی به همراه آورده است و تا آینده  ای قابل پیش بینی نمونه 

ای نخواهد داشت.
سوم اینکه می توان از محسن رضایی پرسید قبول قطعنامه۵۹۸ ملل متحد از جانب 
مرحوم امام در تقسیم بندی او چه جایگاهی دارد و مصداق کدام شیوه مورد اشاره 

است؟
چهارم آنکه افزایش چشمگیر آرای روحانی در انتخابات ۹۶ نسبت به انتخابات ۹۲ 
و شکست تاریخی اصول گرایان در تهران و شهرهای بزرگ در انتخابات مجلس دهم و 
انتخابات شوراهای اسلامی در سال ۹۶ بیش از هر عامل دیگری به دستاوردهای دولت 
روحانی ارتباط می یابد که نماد برجسته آن برجام بود.اگر ادعای رضایی درباره اینکه 
برجام نماد شیوه مدیریت غیرمردمی و محفلی است درست بود،مردم در انتخابات مورد 
اشاره به گونه دیگری رای می دادند. پنجم آنکه می توان از محسن رضایی خواست این 
نکته را توضیح دهد که او چگونه برجام را توافقی پرهزینه  و کم دستاورد می خواند  در 
حالی که ترامپ  آن را توافقی بد می خواند و با نفرت درباره اش سخن می گوید؟آشکار 
است که هدف نویسنده از این پرسش  متهم سازی محسن رضایی -که فداکارانه  
جوانی خود را برای دفاع از ایران در برابر دشمنی جنایتکار ارزانی داشت- به هم صدایی  
با ترامپ نیست.اما با این وجود پرسش مورد اشاره،گریزناپذیر است. و سرانجام آنکه 
آزادی خرمشهر و دستیابی به توافق هسته ای نتیجه خواست ملت درباره پایان اشغال 
سرزمین و پایان فشارهای خارجی و حاصل هم افزایی ارکان نظام و حمایت رهبران  
نظام در دو مفطع تاریخی متفاوت بود.همان گونه که آزادی خرمشهر در تاریخ حماسه 
های ایرانیان کم نظیر و نشانه توان نظامی آنهاست،برجام نیز نشانگر خردورزی، تسلط 
ایرانیان به فنون مذاکره و نحوه تعامل با جهان بود.تلاش برای القای تمایز میان این دو 

دستاورد ،هیچ نسبتی با مصلحت نظام ندارد.

تحول خواهی انقلابی 
مناسبت  به  خود  اظهارات  در  رهبری  معظم  مقام 
سالروز رحلت حضرت امام خمینی، #تحول_خواهی 
را از شاخصه های بارز ایشان در جریان نهضت انقلاب 
و  #افراط  خطر  دو  بر  اشاره  با  و  برشمردند  اسلامی 

#تفریط با عناوین #استحاله_فکری و #کار_سطحی و عجولانه، روش #عقلانی و 
منطقی و #اعتدالی حضرت #امام_خمینی یعنی کارهای عمیق و اساسی و بدون 

شتابزدگی را مورد تاکید قرار دادند. 
نگاه و بصیرت #مقام_معظم_رهبری در پیشبرد اهداف و آرمان های انقلاب و پرهیز 
از هرگونه سطحی نگری های شتابزده و متحجرانه و همچنین وادادگی و خودباختگی 
در برابر قدرت های دنیایی در واقع حرکت پرقدرت و قاطعانه در راه امام خمینی می 
باشد. از منظر رهبر معظم انقلاب #تحول_خواهی_انقلابی به معنای بیان اعتراض 
و براندازی و غلطیدن در عوام گرایی و پیش گرفتن رفتار و گفتار #پوپولیستی نیست، 
بلکه ژرف نگری در اهداف اولیه انقلاب اسلامی به منظور تعالی بخشی همه جانبه 

جامعه بشری و هچنین ایجاد #رفاه و #آسایش برای مردم می باشد.
جمهوری اسلامی ایران تجربه های گراسنگی از رفتارهای مختلف و بعضا متناقض 
و متضاد با رفتار و گرفتار داعیه داران پرهیاهو و سروصداطلب داشته است اما موفقیت 
و پیشرفت در پیشبرد اهداف انقلاب زمانی موجب بالندگی و رضایت عمومی و ایجاد 
تحرک و جهش در عمران و سازندگی شد که تحول طلبی یا اصلاحات با پشتوانه فکری 
و با اتکال به اصول و مبانی اولیه و بنیادین انقلاب اسلامی یعنی #استقلال، #آزادی و 
جمهوری اسلامی  و نفی سلطه پذیری هرگونه قدرت بیگانه و خارجی صورت گرفت و 
اتحاد و همدلی میان ارکان مختلف حاکمیتی برای این توسعه همه جانبه در حد اعلای 

خود قرار داشت.
این روزها که یازدهمین دوره #مجلس_شورای_اسلامی شکل گرفته است قطعا 
تحول خواهی انقلابی به معنای دوری از #هیاهو و #غوغاسالاری و تبدیل صندلی 
خدمت به جایگاه آرامش بخشی و اطمینان دهی به مردم و نویدبخش تلاش برای ثبات 
و امنیت و انسجام از تریبون های آن است. بنا به فرمایش مقام معظم رهبری #مکتب_
شهید_سلیمانی که تداوم مکتب امام راحلمان است به معنای #تدبیر و #شجاعت، 
#ظلم_ستیزی و #عدالت، دوری از #تظاهر و #ریا و عوام فریبی، عدم وابستگی به 
#زخارف_باندی و گروهی، دوری از افراط و تفریط می باشد که همین شاخصه ها می 
تواند شاقول دقیقی برای ارزیابی عملکرد نمایندگان این دوره از مجلس نیز قرار گیرد و 
مردم گوش و چشمشان بازتر از رفتار و گفتار هیجانی و احساسی و پوپولیستی است و 

دیگر این حنا برای آنها رنگی نخواهد داشت.

استاندار قم خبرداد:

برگزاری نمازجمعه در قم  از اول تیرماه
استاندار قم گفت: از ابتدای تیر، نماز جمعه با رعایت دستورالعمل هاي بهداشتي 
در قم اقامه خواهد شد. سرمست پس از جلسه ویدئوکنفرانس با رئیس جمهور افزود: 
مهدکودک ها، آموزشگاهها، کلاس های دوره ای و مهارتی و همچنین کلاس های 
دیگر  به  استاندار  می شوند.  بازگشایی  خرداد   ۲۴ آینده  هفته  از   ، قرآن  آموزش 
مصوبات این جلسه اشاره کرد و گفت: سینما ها و مراکز هنری از اول تیر با رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی و تنها با ۵۰ درصد ظرفیت، مجاز به فعالیت خواهند 
بود. وی با اشاره به اینکه هنوز نمی توان پایانی برای کرونا متصور بود تاکید کرد: 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی برای شهروندان الزامی 
است و باید خود را با زندگی در شرایط کرونایی هماهنگ کنیم. سرمست در ادامه 
به رشد و بالندگی پژوهشی در مقابله با کرونا پرداخت و گفت: از زمان شیوع کرونا به 
پیشرفت های چشمگیری در مقابله با این ویروس رسیده ایم، به طوری که امروز کشورما 
به لحاظ جایگاه علمی رتبه ۱۵ دنیا و رتبه نخست دنیای اسلام را به خود اختصاص 
داده است. وی همچنین به شیوع این بیماری در چنداستان کشور اشاره کرد و افزود 
: در قم وضعیت نسبتا آرامی را تجربه میکنیم، اما بازگشایی مراکز تجمع و حضور زائران 
و مسافران می تواند کنترل بیماری را سخت کند.  استاندار با تاکید بر اینکه در شرایط 
بی توجهی به این بیماری  ، کرونا دوباره شایع می شود گفت : متولیان مراکز تجمعی 
باید دستورالعمل های بهداشتی را با دقت اجرایی کنند و نهاد های نظارتی و مسئولان 

بهداشتی نیز به فعالیت این مراکز نظارت کاملی داشته باشند.

اخبار

روح الله جمعه ای*

حسن بختیاری زاده*

درباره  کشور  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  رئیس   
بانک  آنکه  وجود  با  گفت:  خالی  خانه های  شناسایی 
املاک موجود است اما از بسیاری از نقل و انتقالاتی که با 
سند عادی انجام می شود بی خبر هستیم و برای اطلاع از 
همین خانه های خالی است که می گوییم باید این طرح 

تبدیل به قانون شود.  
انعقاد  آیین  الله خداییان روز شنبه در حاشیه  ذبیح 
تفاهم نامه همکاری میان سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور و وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با تاکید 
از  بیش   ۹۸ سال  در  افزود:  رسمی  اسناد  تثبیت  بر 
۲۰۰ هزار پرونده با عنوان الزام به تنظیم سند رسمی 
قضایی  مراجع  و  کشور  در  خودرو  و  غیرمنقول  اموال 
تشکیل شد. وی گفت:  جرایمی مانند فروش مال غیر 
با  انتقالات  و  نقل  از  ناشی  پولشویی  و  کلاهبرداری  و 
اسناد عادی است.  معاون رییس قوه قضاییه ادامه داد: 
یک مشکلاتی که امروزه در کشور وجود دارد رواج بیش 
از اندازه اسناد عادی است و هر ساله درصد بالایی از 
پرونده هایی که در مراجع قضایی تشکیل می شود ناشی 
از اسناد عادی است که خوشبختانه با الزام به تنظیم 
خداییان  می شود.   برطرف  مشکل  این  رسمی  سند 
با  مجلس  نمایندگان  مشکلات  این  حل  برای  افزود: 
کمک سازمان ثبت طرحی تهیه کردند و آن را به تصویب 
رساندند تا نقل و انتقالات هر گونه معامله به موجب سند 
رسمی انجام شود.  رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک 

کشور با اشاره به معاملات وکالتی گفت: در حوزه املاکی 
که وکالتی فروخته می شود هم مشکلاتی وجود داشت 
اما در بستر این طرح چنانچه ملک به صورت وکالتی 
فروخته شود سابقه ثبتی آن باید درج شود.  خداییان 
اظهار داشت: برای تسریع در صدور اسناد نقل و انتقالات 
و اجازه مقرر شده که همه دستگاههای استعلام دهنده 
باید بصورت بر خط به سازمان ثبت و اسناد کشور متصل 
شوند و وصول حقوق دولتی مانند مالیات باید به صورت 
الکترونیکی در دفاتر ثبت اسناد رسمی صورت گیرد. 
پاسخ  در  کشور  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  رئیس 
کنندگان  شرکت  های  اعتراض  درباره  ایرنا  سوال  به 
آزمون سردفتری گفت: هنگامی که این آزمون برگزار 
شد تعدادی از داوطلبان که مورد نیاز بودند و نمره حد 
نصاب لازم را به دست آوردند برای انجام مصاحبه دعوت 
شدند اما این دعوت به منزله قبولی آنها نبوده است.  وی 
ادامه داد: به طور کلی در فرایند آزمون ها افرادی که 
به مصاحبه دعوت می شوند بیشتر از افراد قبول شده 
هستند و به موجب رأیی که از دیوان عدالت اداری صادر 
شد افراد مجاز دو شغله هم دعوت شدند و از کسانی که 
دعوت شدند مصاحبه به عمل آمد و آنهایی که بالاترین 
نمره را داشتند، قبول شدند. خداییان با اشاره به افرادی 
که تجمع کرده اند، افزود: این دسته از افراد قبول شدگان 
نهایی نیستند بلکه آنهایی هستند که فقط دعوت به 
مصاحبه شده بودند و نتوانستند حد نصاب نمره قبولی 

نهایی را بیاورند.  وی خاطرنشان کرد: کسانی که تجمع 
می کنند می گویند باید ظرفیت پذیرش بیشتر شود که ما 
طبق قانون این اجازه را نداریم بلکه بر اساس جمع نمره، 
پذیرش را انجام می دهیم و برای افزایش ظرفیت باید 
مجددا آزمون برگزار شود در غیر اینصورت اجازه افزایش 
ظرفیت وجود ندارد. رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور در پاسخ به سوالی درباره جواب های مبهم این 
سازمان به مسکن مهر گفت: اگر استعلامی انجام شود 
و در بستر آن متوجه شویم که تشابه اسمی وجود دارد، 
همکاران ما با دقت بیشتری بررسی می کنند تا پاسخ 
دقیقی با توجه به کد ملی گرفته شود و از آنجایی که با 
سیستم ثبت احوال کشور ارتباط داریم سعی بر این است 
که پاسخ ها بدون ابهام و طبق کدملی انجام شود. رئیس 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور درباره شناسایی خانه 
های خالی گفت: با وجود آنکه بانک املاک موجود است 
اما از بسیاری از نقل و انتقالاتی که با سند عادی انجام 
می شود بی خبر هستیم و برای اطلاع از همین خانه های 
خالی است که می گوییم باید این طرح تبدیل به قانون 
شود.  وی در پاسخ به این سوال که تکلیف مشاورین 
املاک و خودرو چه می شود، گفت: در این طرح آنها 
وظیفه واسطه گری خود را انجام می دهند و سامانه ای 
طراحی می شود و در اختیار همه بنگاه ها قرار می گیرد 
و بنگاه ها نسبت به درج اطلاعات اقدام می کنند تا سند 

رسمی ثبت شود.

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور:

شناسایی خانه های خالی تبدیل به قانون شود

اقدامات  برخی  به  اشاره  با  کشور  اورژانس  رییس 
تاکید  کرونا،   حوزه  در  پیش بیمارستانی  اورژانس 
کرد: اصلا نباید ترس مردم از کرونا از بین برود، بلکه 
در  بهداشت  رعایت  به  بیشتری  اهمیت  روزبروز  باید 
این شرایط بدهند.  دکتر پیرحسین کولیوند، درباره 
اقدامات اورژانس کشور در حوزه مقابله با کرونا، گفت: 
تیم های عملیات ویژه اورژانس کشور همچنان اقدامات 
مربوط به انتقال بیماران کرونایی را در صورت نیاز انجام 

می دهند.
 علاوه بر این کل کارکنان اورژانس کشور، کار خدمات 
این  در  نیز  را  بیمارستانی  پیش  پزشکی  فوریت های 
تیم  اینکه ۴۰۰  بیان  با  وی  می دهند.  انجام  شرایط 
عملیات ویژه در کشور وجود دارد که هر تیم از تعداد 
قابل توجهی از تکنیسین های آموزش دیده تشکیل 

شده است، افزود: بنابراین نه تنها اقدامات مان در حوزه 
کرونا کاهش پیدا نکرده، بلکه تیم های عملیات ویژه 
اورژانس همچنان فعال هستند و اقداماتشان تا زمانی 

که شرایط کاملا عادی نشود، همچنان ادامه دارد.
کولیوند ادامه داد: آمبولانس های تیم های عملیات 
ویژه نیز مجهزتر است. در عین حال بالگردهای اورژانس 
آماده  ارائه خدمات احتمالی در حوزه کرونا  نیز برای 
هستند، البته تاکنون نیازی به فعالیت آن ها نداشتیم اما 
اگر نیاز باشد آمادگی استفاده از بالگردها را برای انتقال 
کرونایی ها از مناطق دورافتاده داریم. زیرا هم شرایط 
ضدعفونی آن وجود دارد و هم می توان از آن ها استفاده 
است؛  نبوده  نیاز  مورد  خدمت  این  تاکنون  اما  کرد، 
چراکه در همه جای کشور امکانات برای درمان بیماران 

کرونایی مهیا است.

نباید ترس مردم از کرونا از بین برود
رییس اورژانس کشور که چندی پیش به کرونا مبتلا 
بااشاره  است،  یافته  بهبود  حاضر  حال  در  و  بود  شده 
خطر عادی  شدن کرونا برای مردم، گفت: توصیه ام به 
مردم این است که مردم تا جایی که می توانند نسبت به 
رعایت بهداشت فردی و اجتماعی دقت کرده و مسائل 
بهداشتی و فاصله گذاری فیزیکی را رعایت کنند و به بحث 
بهداشت و سلامت شان اهمیت دهند تا گرفتار بیماری 
نشوند.  کولیوند گفت: هرچه بیشتر در حوزه پیشگیری 
اقدام کنیم و بیشتر به این حوزه اهمیت دهیم، مطمئنا 
ضمانت برای حفظ سلامت مان بیشتر است. اصلا نباید 
ترس مردم از کرونا از بین برود، بلکه باید روز به روز اهمیت 

بیشتری به رعایت بهداشت در این شرایط بدهند.

رئیس اورژانس کشور:

 ترس مردم از کرونا نباید از بین برود 

وزیر آموزش و پرورش :
سناریوهای مختلف برای آغاز سال تحصیلی پیش بینی شود

مدیرکل ضدجاسوسی وزارت اطلاعات با تشریح جزییات پرونده مایکل وایت نظامی 
آمریکایی آزاد شده در ایران، گفت: وی به دلیل تشدید بیماری و دلایل انسانی و طی 

فرآیند قضایی از ایران اخراج شد.
این  ضدجاسوسی  مدیرکل  اطلاعات،  وزارت  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به    
وزارتخانه در مورد جزئیات پرونده آمریکایی آزاد شده، اظهار داشت: »مایکل وایت« 
یکی از نظامیان آمریکایی بود که ۲ سال قبل با پوشش توریست وارد کشور شد. وی 
افزود: مایکل وایت قصد داشت برای تأمین فرصت جاسوسی با روش های فریبنده 
و ارتباط با اتباع ایرانی، پوشش حضور خود در کشور را بدست آورد که توسط ضد 
جاسوسی وزارت اطلاعات شناسائی و دستگیر گردید؛ این درحالی است که هم 
زمان با شکایت شاکی خصوصی نیز مواجه شد. نهایتاً پس از گذشت حدود دو سال 
ازمحکومیت، مشارالیه به دلیل تشدید بیماری و دلایل انسانی و طی فرآیند قضایی از 
کشور اخراج گردید. این مقام وزارت اطلاعات درخصوص پیام های پی در پی و سخنان 
تشکر آمیز ترامپ از ایران بابت آزادی وایت اظهار داشت: ترامپ به شدت محتاج جلب 
حمایت افکار عمومی پس از استیصال و درماندگی در قضیه مدیریت بیماری کرونا و 
همچنین مدیریت اعتراضات علیه تبعیض و نژاد پرستی است. مدیرکل ضد جاسوسی 
این وزارتخانه گفت: ترامپ در اقداماتی غیرحرفه ای سعی دارد اختلافات مبنایی 
جمهوری اسلامی ایران با رژیم آمریکا را به مسائل سطحی تنازل داده و از هر موضوع 

 بی ربط و کوچکی به عنوان بستر مذاکره با ایران بهره برداری حداکثری نماید. وی 
افزود: ترامپ که دچار سندروم بازاریابی و نمایش خیابانی برای جلب مشتری است 
در موضوع مذاکره با ایران نیز مصداق بارز »الغریق یتشبث بکل حشیش« می باشد که 
البته این نوع رفتارها از رییس جمهوری که از حوزه کسب و کار و شرکت داری به کاخ 

سفید قدم گذاشته، دور از انتظار نیست. 
این مقام وزارت اطلاعات اظهار داشت: اطلاعات معاونت ضدجاسوسی وزارت 
»برایان هوک«  از جمله  آمریکا  در  برخی سیاسیون  که  نشان می دهد  اطلاعات 
در نظر داشتند از فوت »مایکل وایت« به دلیل بیماری مزمن حداکثر بهره برداری 
سیاسی را علیه جمهوری اسلامی ایران و در قالب یک بمب خبری بعمل آورند که 
با آزادی وی، این فرصت رفتار غیر انسانی نیز از آنان سلب گردید. وی تصریح کرد: 
ضد جاسوسی وزارت اطلاعات تاکید می کند همچون گذشته با تیزبینی و اشراف 
حداکثری اطلاعاتی، هرگونه تحرکات ضد امنیتی سرویس های اطلاعاتی متخاصم و 
بویژه آمریکا در ایران و تحت هر پوششی را با قوت در نطفه خفه خواهد کرد و با حرفه ای 
ترین روش با آن مقابله می کند. پس از آنکه دونالد ترامپ در توییتر از آزادی مایکل وایت 
نظامی آمریکایی بازداشت شده در ایران پس از ۶۸۳ خبر داد. محمد جواد ظریف روز 
پانزدهم خردادماه در توییتی با تایید آزادی مجید طاهری از زندان آمریکا، اظهار کرد 

که این روند می تواند برای همه زندانیان رخ دهد.

مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات تشریح کرد؛ 

جزئیات پرونده »مایک وایت«، تبعه آمریکایی آزاد شده 
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علائم خطرناک بیماری و مشکلات کلیه

فرمول تابستانی برای رفع خستگی و 
تقویت بدن! 

هندوانه منبع خوبی برای پتاسیم است که بدن برای برخی عملکردهای مهم 
خود به آن نیاز دارد. پتاسیم برای احساس انرژی ضروری است زیرا این ماده 
معدنی یک الکترولیت محسوب می شود که به عضلات و اندام ها برای ارائه 

عملکرد درست خود کمک می کند. 
زمان زیادی تا آغاز روزهای داغ تابستان باقی نمانده است و بار دیگر مبارزه با 
احساس خستگی و گرما آغاز می شود. اما روشی ساده برای تقویت سطوح انرژی 
و کسب احساسی بهتر بدون روی آوردن به کافئین یا محصولی تجویزی وجود 

دارد.
به نقل از "ایزی هلث آپشنز هندوانه یک میوه تابستانی، آبدار و شیرین است و 
همچنین به واسطه محتوای مواد مغذی خود می تواند به مقابله خستگی و دلایل 
پنهان آن کمک کند. در حقیقت، مصرف هندوانه نشان داده است که عملکرد 
ورزشی افراد را بهبود می بخشد و به عنوان گزینه ای پیشگیرانه برای سکته مغزی 

و سکته قلبی مورد توجه قرار گرفته است.
پیشگیری از کم آبی بدن 

هندوانه سرشار از آب است و این حقیقتی آشکار است. اما آیا می دانستید که کم 
آبی بدن یکی از دلایل اصلی احساس خستگی محسوب می شود؟

زمانی که بدن کم آب است، قلب به مایع کمتری در بدن برای انجام وظایف 
خود در اختیار دارد. کم آبی بدن به کاهش حجم خون منجر می شود و قلب برای 
ارسال اکسیژن و مواد مغذی از طریق جریان جریان خون به مغز، پوست، اندام 
ها و عضلات باید سخت تر کار کند. به واسطه تلاش بیشتر بدن برای رسیدگی به 

استرس های عادی روزمره، با احساس خستگی مواجه می شوید.
با افزودن هندوانه به رژیم غذایی خود می توانید به تامین آب مورد نیاز بدن کمک 

کرده و از این شرایط پیشگیری کنید.
راز پتاسیم 

هندوانه منبع خوبی برای پتاسیم است که بدن برای برخی عملکردهای مهم 
خود به آن نیاز دارد. پتاسیم برای احساس انرژی ضروری است زیرا این ماده 
معدنی یک الکترولیت محسوب می شود که به عضلات و اندام ها برای ارائه 

عملکرد درست خود کمک می کند.
پتاسیم به حفظ قدرت و سلامت عضلات کمک کرده و برای ارسال سیگنال 

های عصبی که فعالیت بدنی را ممکن می سازد نیز ضروری است.
بدون پتاسیم کافی، با احساس خستگی مواجه خواهید شد.

گشاد شدن رگ های خونی 
هندوانه سرشار از ال-سیترولین، اسیدی که یک ترکیب ضروری در اکسید 

نیتریک است. اکسید نیتریک به گشاد شدن رگ های خونی کمک می کند.
بر همین اساس، مصرف هندوانه می تواند به افزایش عملکرد ورزشی کمک 
کند زیرا زمانی که رگ های خونی گشاد می شوند، اکسیژن بیشتری به عضلات 

رسیده، خستگی را کاهش داده و عملکرد عضلانی را بهبود می بخشد.
کاهش فشار خون 

ال-سیترولین و آرژینین موجود در هندوانه نشان داده اند که به بهبود شرایط 
فشار خون و کاهش استرس وارده بر قلب کمک می کنند.

مصرف هندوانه و کاهش فشار خون نه تنها از فشار کاری قلب می کاهد به قلب 
کمک می کند، بلکه احساس بهتر و انرژی بیشتری نیز در فرد شکل می گیرد.
برای انتخاب یک هندوانه خوب می توانید نکته های زیر را مد نظر قرار دهید:

هنگام انتخاب هندوانه آنهایی که دارای پوست صاف هستند را انتخاب کنید. 
پوست هندوانه باید سفت، متقارن و بدون فرورفتگی یا ضرب خوردگی باشد.

زمانی که هندوانه را بلند می کنید باید نسبت به اندازه سنگین احساس شود. 
این به معنای وجود آب فراوان در هندوانه است. قسمت پایین هندوانه نقطه ای 
که به ساقه وصل می شود را بررسی کنید. رنگ این قسمت باید زرد کرمی و نه 

سفید یا سبز باشد.

نتیجه مطالعه محققان؛

تاثیر داروی ضد سوزش معده در کاهش 
علائم بیماری کووید 1۹

نتایج یک مطالعه کوچک نشان می دهد داروی ضدسوزش معده دارای برخی 
علائم تسکین دهنده بیماری کووید ۱۹ است.

محققان دانشگاه جان هاپکینز مریلند دریافتند داروی Famotidine موجب 
بهبود علائم بیماری کووید ۱۹ در گروهی متشکل از ۱۰ بیمار شد.

به گفته محققان، علائم بیماری طبق گزارش خودشان، در مدت یک یا دو روز از 
مصرف داروی Famotidine بهتر شده بود.

محققان در حال حاضر برای پی بردن به تأثیر داروی Famotidine در مقابله با 
بیماری کووید ۱۹، بر ضرورت انجام آزمایش بالینی تاکید دارند.

دکتر »آمش آدالجا«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »این مطالعه 
ماهیتاً خیلی کوچک است از اینرو نتیجه گیری قطعی در این مورد سخت است. 

افراد باید از مصرف این دارو بدون مشورت با پزشک خودداری نمایند.«
داروی Famotidine یک نوع مسدودکننده H۲ است؛ نوعی داروی ضدسوزش 

معده که با کاهش میزان تولید اسیدهای معده، عمل می کند.
به گفته محققان، در اوایل شیوع کروناویروس هم پزشکان در مورد بسیاری از 
افراد مسن در ووهان چین دریافتند، افرادی که از بیماری کووید ۱۹ جان سالم بدر 

برده بودند داروهای ضدسوزش معده مصرف می کردند.
داروی  که   ۱۹ کووید  به  مبتلا  بیماران  مرگ  نرخ  کردند  مشاهده  محققان 
ضدسوزش معده مصرف کرده بودند در مقایسه با افرادی که این دارو را مصرف 

نکرده بودند ۱۴ درصد در مقابل ۲۷ درصد بود.
 

مطالعه جدید نشان می دهد؛

چاقی کودکان ریسک نوع شدید کووید 
1۹ را افزایش می دهد

طبق نتایج مطالعه جدید، در صورتی که یک کودک چاق مبتلا به عفونت 
کروناویروس جدید شود ریسک ابتلا به نوع شدید بیماری کووید ۱۹ در او به مراتب 

بیشتر است.
این گزارش مبتنی بر ۵۰ مورد کودک مبتلا به کووید ۱۹ بود که به خاطر شدت 

بیماری شأن در بیمارستان نیویورک سیتی بستری شده بودند.
مطالعه نشان داد ۱۱ نفر )۲۲ درصد( از ۵۰ کودک چاق بودند و شش نفر از آنها 

که نیاز به دستگاه ونتیلاتر پیدا کرده بودند چاق بودند.
دکتر »فیلیپ زاخاری«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگا کلمبیا، در این باره 
می گوید: »مشخص شده است که چاقی از فاکتورهای پرخطر کووید ۱۹ در افراد 
بزرگسال است و بسیاری از بیماران بستری شده در این مطالعه، چاق یا دارای 
اضافه وزن بوده اند.« نتایج این مطالعه نشان می دهد فاکتور چاقی در کودکان 
هم وجود دارد. به گفته محققان، هر چقدر نرخ چاقی در کودکان بیشتر باشد، آنها 
بیماری سخت تری دارند. در این مطالعه، گزارش پزشکی ۵۰ کودک و نوجوان زیر 
۲۱ سال که مبتلا به بیماری کووید ۱۹ شده بودند را بررسی کردند. سرفه، تنگی 
نفس و تب از علائم بسیار شایع در این کودکان بود. همچنین حدود نیمی از آنها 

)۴۴ درصد( دارای علائم گوارشی بودند.

آیا می دانید چگونه می توانید ظرفیت مغز فرزندتان را بهبود ببخشید؟ مغز 
۲۴ ساعت شبانه روز کار می کند و برای پیشرفت به تحریک نیاز دارد. در این 

مطلب در مورد آن بیشتر می خوانیم.
وقتی از سلامت مغز حرف می زنیم منظورمان چیست؟ خوب، به همین 
سادگی یعنی کمک به فرزندتان تا مراحل عاطفی و رشدی متناسب با سن 
خود را داشته باشد. برای این مهم، تحریک سلامت مغز کودکتان مهم است.

متخصصان می گویند: تجربیات و محرک هایی که مغز در اولین مراحل 
زندگی دریافت می کند، چگونگی شکل گیری مسیرهای بیولوژیکی را تعیین 
می کند که نه تنها در یادگیری و رفتار تأثیر می گذارد، بلکه بر سلامت عمومی 

در طول زندگی نیز تأثیرگذار است.
بر اساس اطلاعات فوق می توانیم نتیجه گیری کنیم که برای سلامتی 
ایده آل مغز لازم است کودکتان مهارت های اجتماعی را یاد بگیرد و به درستی 
پاسخگوی آنچه در مدرسه از او انتظار دارند باشد. بنابراین، در این مطلب ما 

ایده هایی برای تحریک سلامت مغز فرزندتان ارائه خواهیم داد.
چگونه می توانید سلامت مغز فرزندتان را تحریک کنید؟

برای تحریک مغز، توصیه می کنیم تمرینات نوروبیک انجام دهید. تمرینات 
نوروبیک تمرینات ذهنی است که برای ایجاد مسیرهای عصبی جدید در مغز 
با استفاده از حواس به روش های غیرمتعارف طراحی شده اند و با عنوان 
ورزش هوازی مغز یا ورزش مغز نیز شناخته می شوند. در اصل، تمرینات 
نوروبیک مجموعه ای از تمرینات است که به شما این امکان را می دهد که هم 

از طریق فعالیت های جسمی و هم ذهنی با هر دو طرف مغزتان کار کنید.
توصیه  را  و ذهنی  بدنی  تمرینات  ادامه خواهید دید،  در  همان طور که 

کرده ایم که باعث افزایش و پیشرفت ارتباطات عصبی در مغز می شوند.
سفالگری یا بازی با گل رس، در حین این که هماهنگی دست و چشم را 
به خوبی انجام می دهد، گزینه ای عالی برای تحریک مهارت های حرکتی 

ظریف نیز می باشد
۱- رسم خطوط موازی

از کودکتان بخواهید دو مداد بردارد و هر کدام را در یک دستش بگیرد. یک 

کاغذ بزرگ جلویش بگذارید، اگر کاغذ بزرگ ندارید، از دو برگه استفاده کنید. 
اکنون زمان آن رسیده است که کارتان را شروع کنید: نقشه کار این است که 

کودک شما باید هم زمان با هر دو دستش خطوطی را ترسیم کند.
او باید حرکات مختلفی را امتحان کند: از بالا و پایین، دایره ای و غیره. این 
تمرین ساده )و سرگرم کننده( مهارت های حرکتی ظریف و نوشتن را تقویت 

می کند.
۲- چهار دست  و پا رفتن

بیاید یه وقت هایی وانمود کنیم کودک هستیم و چهار دست وپا راه برویم! 
بینایی و  از طریق  از این بازی بهبود هماهنگی و فعال سازی مغز  هدف 

یادگیری کینستیکی )حرکتی( است.
برای انجام این بازی، فرزند شما باید همزمان حرکت بازو و پا را برای حرکت 
به جلو انجام دهد، مانند وقتی که کودک چهار دست و پا می رود. هنگامی 
که فرزندتان ریتم دارد، می توانید تغییراتی را با حواس دیگر اعمال کنید. به 
عنوان مثال، با پخش آهنگ به جلو حرکت کند و با قطع آهنگ حرکت او هم 

متوقف شود.
۳- انجام بازی های فکری

با انجام فعالیت ها و بازی های تکرارشونده حافظه کودک خود را تحریک 
کنید.

انجام بازی های تقویت کننده ی حافظه می تواند برای افراد خانواده هم 
بسیار سرگرم کننده باشد و به بچه ها کمک کند تا در زمینه های فکری که 

اغلب در آن ها تمرینی ندارند فعالیت کنند.
۴- جورچین ها

جورچین یا همان پازل به این معنی است که کودک باید تصویر کاملی از 
قطعات کوچک بسازد و بدین ترتیب مهارت های تمرکز و منطق در او تقویت 
شود. کم کم جورچین های با تعداد قطعات بیشتر را انتخاب کنید. به یاد 
داشته باشید که سنین توصیه  شده توسط سازنده اسباب بازی فقط یک 
پیشنهاد است و شما می توانید با توجه به توانایی های فرزندتان از پازل های 

متفاوتی استفاده کنید.

5- سودوکو
کودکان بزرگ تر می توانند جداول سودوکو را حل کنند. این تمرینات برای 

تقویت تمرکز، تفکر منطقی و توجه فوق العاده اند.
۶- نقاشی کشیدن

نقاشی باعث افزایش خلاقیت و ابراز احساسات می شود.
آنچه  او بخواهید در مورد  از  برای فرزندتان یک کتاب بخوانید و سپس 
خوانده اید، نقاشی یا طراحی کند. به این ترتیب، به او کمک خواهید کرد تا 

روی خلاقیت، حافظه، درک مطلب و ابراز احساسات کار کند.
۷- فعالیت های موسیقایی

آموزش نوازندگی یک فعالیت خوب برای تحریک سلامت مغز کودک است. 
به عنوان مثال، نواختن پیانو مستلزم فهمیدن نت هایی است که می خواند، 
رمزگشایی آن ها و در نهایت تبدیل آن ها به حرکات دست است، که باید به 

خوبی هماهنگ باشد تا صدای خوبی تولید کند.
8- بازی با گل رس

سفالگری یا بازی با گل رس، در حین این که هماهنگی دست و چشم را 
به خوبی انجام می دهد، گزینه ای عالی برای تحریک مهارت های حرکتی 
ظریف نیز می باشد. شما می توانید با کودک خود بازی کنید تا انواع حیوانات 
را بسازد و حتی بازی را به داستانی که خوانده اید مرتبط کنید تا در درک 

مطلب و ایفای نقش داستان نیز مهارت پیدا کند.
نکاتی دیگر برای تحریک مغز که باید مدنظر داشته باشید:

ورزش و مهارت های اجتماعی پایه های اصلی سلامت مغز در کودکان 
است.

ورزش ذهنی تنها راه تحریک سلامت مغز کودکتان نیست. در واقع، این 
بسیار مهم است که شما:

۱. با کودکانتان صحبت کنید، حتی وقتی نوزاد هستند و تازه متولد شده اند: 
قرار گرفتن کودکان در برابر زبان از همان نوزادی به آن ها کمک می کند تا 
مهارت های درک مطلبشان توسعه یابد و در ضمن باعث درونی سازی زبان 

مادری و مؤلفه های فرهنگی شان می شود.
۲. از قرار دادن آن ها در معرض استرس طولانی  مدت خودداری کنید: 
ثابت شده است که قرار گرفتن طولانی  مدت کودکان در معرض استرس 

می تواند بر رشد شناختی آن ها تأثیر بگذارد.
۳. برای فرزندانتان بخوانید: درست مانند صحبت کردن با آن ها، خواندن 
با صدای بلند یک فعالیت اساسی برای تحریک مهارت های اجتماعی و رشد 

زبان است.
۴. به فرزندانتان نگاه کنید: تماس بصری به آن ها کمک می کند تا روابط 

عاطفی را توسعه دهند و رفتارهای اجتماعی را یاد بگیرند.
۵. کودکتان را در آغوش بگیرید: تماس جسمی برای رشد اجتماعی و 

عاطفی ضروری است.
فضای  در  بدنی  فعالیت های  دهید:  ترویج  او  در  را  ورزش  به  عشق   .۶
باز به کودکانتان کمک می کند تا روی احساسات، مهارت های حرکتی و 

مهارت های اجتماعی خود کار کنند.
اگر می خواهید سلامت مغز کودکتان را تحریک کنید، با یک متخصص 
صحبت کنید. مطمئناً آن ها می توانند گزینه های دیگری را پیشنهاد دهند تا 

بر روی توانایی های ذهنی کودک کوچکتان کار کنید.

چگونه مهارت های اجتماعی، عاطفی، حرکتی و ذهنی را در فرزندانمان تقویت کنیم؟

۱4 راه تحریک سلامت مغزی در کودکان

سلامت 

دو مطالعه جدید که توسط متخصصان چینی و آمریکایی انجام شده نشان 
می دهد که زدن ماسک تا چه حد می تواند در مهار ابتلا به ویروس کرونا مفید 
فایده واقع شود و این امر حتی در کنترل این ویروس در خانه و بین اعضای 

خانواده هم موثر است. 
همزمان با برداشته شدن گام به گام محدودیت های اعمال شده در بحران 
کرونا کسانی که دوباره فرصت لذت بردن از آزادی های ترددی را پیدا کرده اند 

درستی اقدامات کرونایی را بیش از پیش زیر سوال می برند. 
به گزارش روزنامه آلمانی "زوددویچه"، یکی از این اقدامات که از همان ابتدا 

مورد شک واقع شد زدن ماسک بر چهره است.
در کشورهای مختلف از همان آغاز این سوال مطرح بود که آیا زدن ماسک در 
وسایل حمل و نقل عمومی و هنگام خرید ضروری است؟ آیا ماسک می تواند 

جلوی ابتلا به ویروس کرونا را بگیرد؟
اینک دو بررسی جدید نشان می دهد که ماسک  پوشاننده بینی و دهان 
 ـ۲" است.   ـکوو وسیله ای مؤثر در جلوگیری از شیوع ابتلا به ویروس "سارس 
آن طور که متخصصان چینی در مجله تخصصی "BMJ گلوبال هلث" گزارش 
داده اند، حتی در خانه نیز این کار عاملی بازدارنده در ابتلا به بیماری "کووید 

 ـ۱۹" محسوب می شود.
این گروه از متخصصان و محققان علوم پزشکی در آزمایشات جدید ۳۳۵ 
نفر را در ۱۲۴ خانواده  که دست کم یک نفر در آن ها به کرونا مبتلا شده بود، 

مورد بررسی قرار دادند.
همان طور که سایر بررسی ها نیز نشان داده، بزرگ ترین خطر در ابتلا به کرونا 
تماس فرد به فرد با کسانی است که به این ویروس مبتلا شده ولی هنوز علائم 

را بروز نداده اند.
به گفته متخصصان چینی، در این مرحله است که پوشیدن ماسک در 
منزل می تواند تأثیری ویژه بر جا بگذارد. اگر شخص مبتلا و سایرین در خانه 
ماسک بزنند شانس آلوده شدن به ویروس برای افراد غیرمبتلا ۷۹ درصد 
پایین می آید. استفاده روزانه از وسایل ضد عفونی کننده نیز به همین اندازه 

مؤثر است.
یک بررسی مطالعاتی دیگر در چین و آمریکا که نتایج آن در مجله علمی 
"ساینس" منتشر شده به تأثیرات زدن ماسک پرداخته و بر کارایی استفاده از 

آن تأکید می کند.
در این بررسی طبق داده های اپیدمیولوژی معلوم می شود کشورهایی که 
خیلی زود استفاده از ماسک را اجباری کردند مانند تایوان، سنگاپور یا کره 

جنوبی خیلی بهتر توانستند جلوی شیوع کرونا را بگیرند. 
به علاوه، این کشورها کاری کردند تا تهیه ماسک برای شهروندان کم هزینه 

بوده و بتوانند از راه های مطمئن ماسک تهیه کنند.

ماسک زدن در خانه هم برای 
مهار کرونا موثر است
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مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: طی سه ماه گذشته، اقدامات 
گسترده ای در حوزه های مختلف معیشتی، درمانی، فرهنگی و مناسبتی به همت 

این اداره کل به انجام رسیده است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام 
والمسلمین عباس اسکندری با اشاره به ضرورت مسئله پیشگیری در راستای 
مقابله با شیوع ویروس کرونا و اهمیت کمک های همدلانه ومومنانه به نیازمندان 
اوقاف استان قم اقدامات  اداره کل  این اساس  بر  این شرایط اظهار کرد:  در 
گسترده ای را در ایام همه گیری کرونا به مرحله اجرا درآورده است. وی افزود: تهیه 
و توزیع ماسک بین زائران بقاع متبرکه استان قبل از تعطیلی موقت آنها و بعد از 
بازگشایی محدود بقاع، گندزدایی و ضد عفونی کامل بقاع متبرکه، ضد عفونی 
معابر و منازل همشهریان با همکاری نیروهای بسیجی و نظارت بر تعطیلی نماز 

جماعت و زیارت زائران در بقاع متبرکه استان بخشی از این اقدامات بوده اند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به تهیه و توزیع حدود ۷۰۰۰ بسته 
بهداشتی شامل ژل و مواد ضد عفونی کننده بین مردم استان به همت مراکز افق 
بقاع متبرکه عنوان کرد: همچنین طی سه مرحله شاهد تهیه و توزیع ۵ هزار بسته 

معیشتی خانواده های تیازمند به ارزش تقریبی هر بسته ای ۴۰۰ هزار بوده ایم.
وی ادامه داد: از دیگر اقدامات صورت گرفته طی سه ماه گذشته می توان به 
تهیه و توزیع حدود دو هزار بسته فرهنگی شامل ادعیه منتخب، دفتر نقاشی، 
مداد رنگی، اسباب بازی کودکان، بروشور بقاع متبرکه، یاد نامه شهدا و یک جلد 

کتاب قرآن و مفاتیح و صحیفه سجادیه در بین شهروندان و خانواده های آسیب 
دیده از کرونا اشاره کرد.

اسکندری از پرداخت بخشی از هزینه های دارو و درمان بیماران نیازمند از 
محل عواید موقوفاتی با همین نیت خبر داد و گفت: در مجموع ۸۰۰ میلیون 
تومان در این بخش پرداخت شده است همچنین ۸۰۰ نفر از بیماران نیازمند، 

مساعدت های مالی به ارزش مجموع ۵۰۰ میلیون تومان دریافت کرده اند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خاطرنشان کرد: تجلیل و تکریم از ۱۲۲ 
نفر جهادگران طلبه که در بهشت معصومه سلام الله علیها مشغول تغسیل و 
تکفین متوفیان مبتلا به بیماری کرونا هستند، در اختیار گذاشتن کمپینگ 
امامزاده جمال الدین علیه السلام برای اسکان نیروهای ارتشی، تشکیل تیم 
بازرسی جهت بازدید مستمر از بقاع متبرکه و اجرای پویش سراسری دعای فرج در 
خیابان های اطراف امامزادگان موسی مبرقع و سید علی، راس ساعتی مشخص 
در شب میلاد امام عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف، اقدامات دیگری هستند 
که اوقاف استان قم نسبت به انجام آنها اهتمام ویژه ای داشته است. وی با بیان 
اینکه ظهر روز نیمه شعبان، زیارت آل یاسین و صلوات شعبانیه در بقاع متبرکه 
قرائت و از طریق سیستم صوتی فراگیر برای شهروندان پخش شد عنوان کرد: در 
اعیاد شعبانیه همچنین شاهد راه اندازی کاروان بزرگ نسیم انتظار، همراه با نصب 
بیش از هزار عدد شبرنگ »یا مهدی ادرکنی« بر روی خودروها، با اجرای سرود 
خیابانی و با اهدای تبرکات بقاع متبرکه به شهروندان بودیم. اسکندری با اشاره به 
نور افشانی بقاع متبرکه و خیابان های اطراف حرم های مطهر امامزادگان در شب 
میلاد امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف بیان کرد: راه اندازی کاروان زیارت 
در محلات شهرمقدس قم با همکاری سازمان فرهنگی و هنری شهرداری، از 
دیگر اقدامات مناسبتی اوقاف استان قم طی این مدت به شمار می  روند. مدیرکل 
اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: در ماه مبارک رمضان هم ویژه برنامه »تسبیح 
سحر« از بقاع متبرکه شاخص استان قم به صورت زنده روی آنتن سیمای مرکز 
قم رفت؛ این برنامه شامل سخنرانی، مداحی، دعای سحر، قرائت قرآن و اذان 
و همچنین گفت وگو با کارشناسان مذهبی بود ضمن اینکه مسابقه پیامکی هم 
در همین قالب از سوی اداره کل اوقاف استان به مرحله اجرا درآمد. وی ادامه 
داد: انجام تبلیغات محیطی ویژه ماه رمضان در سطح شهر و بکارگیری ۲۷ نفر 
از مبلغان روحانی برای انجام فعالیت های فرهنگی و مذهبی در فضای مجازی، 

دیگر اقداماتی هستند که در طول ۳۰ روز ماه رمضان اجرایی شدند.

 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

نمایندگان مجلس زخم های چرکین فساد 
را با دستانی پاک جراحی کنند

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پیامی به مناسبت آغاز به کار مجلس یازدهم، 
خطاب به نمایندگان مردم تاکید کرده است: در مساله مبارزه  با مفاسد اقتصادی 
قدم هایی استوار بردارید و زخم های چرکین فساد را با دستانی پاک جراحی کنید. 
علاج دردهای بزرگ اقتصادی، معیشتی و مشکل گرانی در کارشناسی و عمل 

مخلصانه است.
در این پیام که نسخه ای از آن روز شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت ،ضمن تبریک 
به محمدباقر قالیباف به عنوان رییس مجلس شورای اسلامی تصریح شده است: 
امیدواریم اکنون که شما و دیگر منتخبان ملت درجایگاه مهم نمایندگی ملت 
ایمان، شجاعت،  یافته اید،  توفیق خدمت  و  در مجلس شورای اسلامی مجال 
ایستادگی و تأکید بر مبانی نظام و کار و تلاش مؤمنانه را متبلور کنید و در حوزه 
تقنین و نظارت، مشفقانه و مؤثر و به دوراز انگیزه های شخصی، کار و مدیریت 

جهادی را به منصه ظهور برسانید.
پیام ادامه یافته است: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم جایگاه نمایندگی را امانتی 
شرعی و دارای تکلیف حقوقی و اخلاقی سنگینی می داند و در همین راستا نکاتی 
را یادآوری می کند. پیام حاکی است: رهنمودهای رهبر معظم انقلاب به مجلس 
شورای اسلامی چراغ راه شماست و التزام عملی به این توصیه ها شما را در خدمت 

به مردم و نظام اسلامی موفق و سربلند می کند.
دربخش دیگری ازاین پیام آمده است:  توصیه اکید داریم به دور از دسته بندی های 
سیاسی فقط به آرمان های فطری و انسانی انقلاب اسلامی توجه داشته باشید و در 
همه تصمیمات و بزنگاه ها بر اصول انقلاب ایستادگی و پافشاری کنید. لازم است 
در امر قانون نویسی، شرع مقدس و حدود الهی رعایت شود. رعایت ضوابط و حدود 

شرعی فلسفه ارسال پیامبران و جان مایه آرمان های انقلاب اسلامی است.
پیام ادامه یافته است: مجلس باید استقلال خود را حفظ کند و در تصمیم گیری و 
عمل به تکلیف شرعی خود با مدنظر قرار دادن اهداف کلان نظام اسلامی، تصویب 
قوانینی جامع، کامل و گره گشا برای خدمت به اسلام و ارزش های انقلابی ملت 
را پیگیری کند. پیام حاکی است: با تقویت نظارت بر عملکرد نهادهای متولی 
فرهنگ، برای رفع ولنگاری فرهنگی و بی اهتمامی به امر فرهنگ گام بردارید و 
برای ترویج معارف دینی و فرهنگ متعالی اسلامی، صریح و انقلابی تصمیم 
بگیرید. در این میان آسیب های اجتماعی همچون اعتیاد، طلاق، حاشیه نشینی 
و چالش های فرهنگی و اجتماعی مربوط به حجاب، فضای مجازی و مانند این ها 
نیازمند تدوین قوانینی پایدار و راهگشاست. در این پیام تصریح  شده است: موانع 
گسترش عدالت را رفع کنید و با فراهم کردن زیرساخت های قانونی و ریل گذاری 
جهت تحقق عدالت اجتماعی و ثبات اقتصادی، معیشت مردم و اقتصاد خانواده ها 
را در اولویت قرار دهید. پیام می افزاید: زیرساخت های لازم برای تأمین سلامت 
محیط اخلاقی، سلامت محیط خانوادگی، تربیت نسل جوان، افزایش باروری 
و پیشگیری از کاهش جمعیت باید با جدیت فراهم شود. لازم است در تقنین، 
و در حوزه  پیش ِ روی اجرای سیاست های جمعیتی کشور رفع شود  مشکلات 
نظارت، عملکرد مسئولانی که زمینه های لازم را فراهم نمی کنند، نقد شود. در این 
پیام تاکید شده است: در تنظیم قوانین با نیت الهی و با درایت کارشناسانه جهت 
اصلاح نظام اداری و حذف قوانین معیوب اقدام کنید. با تنقیح قوانین می توانید 
برخی تبصره های قانونی و الزامات پرپیچ وخمی که قانون را در مرحله اجرا دچار 
کاغذبازی های  و  کش وقوس ها  برخی  کنید.  رفع  را  می کند  ابهام  و  پیچیدگی 
فرسایشی و درنتیجه فشل شدن کارها و حتی به بن بست رسیدن برخی طرح ها 
در اجرا، نتیجه قوانین معیوب و ضعیف است.  تحقق بانکداری اسلامی و توجه 
به رهنمودهای مراجع عظام تقلید در اصلاح نظام پولی و مالی و اصلاح سیستم 

بانکداری از دیگر توصیه های جامعه مدرسین در این پیام به منتخبین مردم است.
پیام ادامه یافته است: با توکّل به خدا و اتخاذ تدابیر شجاعانه، استحکام داخلی و 
قدرت درونی نظام اسلامی را تقویت کنید و نگذارید بگومگوهای سیاسی، وحدت 
ملی را خدشه دار و تخاصم و درگیری ایجاد کند. به همین منظور لازم است نظارت 
بر عملکرد نمایندگان و تقویت تقوای جمعی در مجلس به جد موردتوجه قرار گیرد.
پیام می افزاید: با التزام به مبانی شرعی و اخلاقی در نطق ها و اظهارنظرها، آرامش 
سیاسی و اجتماعی را تأمین کنید و در انجام وظایف نمایندگی با شناخت تکلیف 

شرعی در مناسبات بین قوه ای، حق خدا، انقلاب و مردم را ادا کنید.
 پیام حاکی است: جایگاه جهانی و اقتدار ملی ما حاصل خون شهدا و مجاهدت 
مردم مؤمن و مقاوم ماست. حفظ این جایگاه و عزت ملت ما در مواجهه های جهانی 
و دیپلماسی خارجی از اهم موضوعات است. مجلس به عنوان یکی از نهادهای 
تأمین کننده عزت ملی باید در دشمن شناسی و ایستادگی در مقابل دشمن و 
توطئه های خارجی هوشیار و آگاه باشد. جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در 
ادامه این پیام، آمادگی خود را جهت کمک به مجلس شورای اسلامی و ایجاد پل 
ارتباطی بین حوزه های علمیه و قوه مقننه اعلام و بر ضرورت ارتقای همکاری ها 
تأکید می کند. خداوند شما برادران  و خواهران عزیز را توفیق دهد و امیدواریم با 
نصرت و هدایت الهی بتوانید در دوران نمایندگی، فرصت های بزرگی پیش روی 
ملت ایران قرار دهید و منشأ اثرات ماندگار باشید. یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی با ۲۷۶ نماینده کار خود را از هفتم خردادماه جاری به طور رسمی آغاز کرد.

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

اجازه دلالی درشهرک های صنعتی قم
 را نمی دهیم

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم با اشاره به این که اجازه دلالی و بورس 
زمین در شهرک ها و نواحی صنعتی و حبس منابع مالی شرکت، را نمی دهیم، 
گفت: سرمایه گذاران و تولید کنندگان واقعی همواره مورد توجه و تجلیل خواهند 
بود، بنابراین امتیاز حق بهره برداری از اراضی صنعتی صرفاً می بایست در اختیار 

سرمایه گذاران واقعی قرار گیرد.
به گزارش روز شنبه روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی قم، اسرافیل 
شعاعی در گفت و گویی، با تاکید بر اینکه زمین های شهرک های صنعتی نباید 
محلی برای دلال بازی باشد، تصریح کرد: با توجه به اینکه برای ایجاد زیرساخت در 
شهرک های صنعتی هزینه های زیادی انجام شده است، نباید زمین های این شهرک 
توسط عده ای معطل و حبس شود، بنابراین تعیین تکلیف و فسخ قراردادهای راکد 
در شهرک های صنعتی استان با جدیت دنبال و با این هدف گذاری بستر برای 
سرمایه گذاران جدید فراهم می شود. وی ضمن اشاره به برنامه های در دست اقدام 
شرکت شهرک های صنعتی قم، ادامه داد: استفاده از ظرفیت شهرک های موجود و 
فعال استان اولویت نخست شرکت شهرک های صنعتی است و در این راستا قرارداد 
زمین های واگذار شده که هیچ گونه بهره برداری منجر نشده اند، فسخ خواهد شد.
سطح  در  راکد  شده  منعقد  قراردادهای  تکلیف  تعیین  کرد:  اظهار  شعاعی 
شهرک ها و نواحی صنعتی استان که به سرمایه گذاران زمین واگذار شده، ولی 
به هر نحوی، اراضی واگذار شده به آنان موجب راه اندازی واحد نشده است، در 
جلسه هیأت حل اختلاف بررسی و تصمیم گیری می شود. وی افزود: استفاده از 
ظرفیت موجود در شهرک ها برای ایجاد واحدهای صنعتی در اولویت قرار دارد و 
در نتیجه میزان پیشرفت فیزیکی طرح ها و نیز ساخت و ساز واحدهای صنعتی 
به دقت رصد و کنترل می شود و اگر چنانچه اقدامی از سوی طرفین قرارداد بر 
روی زمین خریداری شده صورت نگیرد، بر اساس ضوابط و قوانین موجود نسبت 
به تعیین تکلیف آن اقدام می شود. وی در پایان تاکید کرد: شهروندان و سرمایه 
گذاران، برای پیشگیری از بروز مشکلات حقوقی و مالی آتی، فریب دلالان با عنوان 
فروش زمین در شهرک ها و نواحی صنعتی استان را نخورند و کلیه درخواست ها 
و معاملات احتمالی خود را قبلًا با واحد امور متقاضیان و حقوقی شرکت شهرک 
های صنعتی استان، هماهنگ و بررسی نمایند. قم دارای هفت شهرک صنعتی 
شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - 
و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، 
سیرو و طغرود است. حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی و 
معدنی موجود استان بیش از ۴۹ هزار و۵۶۲ میلیارد ریال است که با این حجم از 
سرمایه گذاری صورت گرفته در ۲هزار و ۲۱۷ واحد صنعتی و صنایع معدنی برای 

۵۶ هزار و ۱۲۳ تن فرصت اشتغال ایجادشده است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم خبر داد: 

احداث بیش از 4 هزار متر شبکه 
خودنگهدار برق 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم از اجرای طرح جهادی احداث شبکه 
خودنگهدار در قم خبر داد و گفت: در مرحله سوم این طرح بیش از ۴ هزار متر 

شبکه خودنگهدار در منطقه نیروگاه قم احداث شد. 
"مهدی  مهندس  قم،  برق  نیروی  توزیع  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
آهنین پنجه" با اشاره به اجرای طرح جهادی احداث شبکه خودنگهدار در قم 
گفت: به منظور بهینه سازی شبکه توزیع و جلوگیری از سرقت کابل های مسی 
این طرح در مناطق مختلف قم اجرا می شود.  وی سرقت کابل های برق را یکی 
از مشکلات شبکه برق رسانی قم عنوان کرد و اظهار داشت: با توجه به اینکه این 
موضوع خسارات زیادی را به شبکه برق استان و وسایل برقی شهروندان وارد 
می کند اجرای طرح جهادی احداث شبکه خودنگهدار تا حدودی زیادی این 
مشکل را برطرف می کند.  مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق قم با بیان اینکه 
تاکنون احداث و تبدیل کابل خودنگهدار طی دو مرحله در مناطق شهید محلاتی، 
بلوار ۱۵ خرداد و فرهنگیان سه انجام شده است، یادآور شد: در سومین مرحله از 
اجرای طرح جهادی شرکت توزیع برق استان در سال جاری، نزدیک به ۴۲۰۰ متر 
شبکه خودنگهدار در منطقه نیروگاه قم احداث شد.  وی با تأکید بر اینکه عملیات 
کابل کشی این طرح ضربتی بدون اعمال خاموشی اجرایی شد، خاطرنشان کرد: 
در اجرای این طرح جهادی ۷ اکیپ عملیاتی، ۸ دستگاه سبد بالابر و جرثقیل 
از مناطق شرکت توزیع برق استان مشارکت داشتند.  آهنین پنجه با بیان اینکه 
عملیات برکناری شبکه قبلی نیز طی روزهای آتی اجرا می شود، گفت: امیدواریم 
با اجرای طرح جهادی احداث و تبدیل کابل خودنگهدار در مناطق مختلف شهر، 

بتوانیم خدمات پایداری را به مردم شریف قم ارائه دهیم.

مدیر روابط عمومی شرکت  توزیع نیروی برق استان قم: 

شهروندان نواقص روشنایی معابر را به 
شماره 1۲1 اعلام کنند

مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان قم از شهروندان خواست تا 
مشکلات و نواقص خود در خصوص روشنایی معابر را طی تماس با سامانه ۱۲۱ 

اعلام کنند. 
"سهیل کیانی پور" با اشاره به تلاش های شبانه روزی کارکنان شرکت توزیع نیروی 
برق استان به منظور پایداری شبکه های برق گفت: با وجود مشکلات ناشی از 
شیوع کرونا در کشور و همچنین افزایش دمای هوا و رشد مصرف برق در استان، 
خادمان مردم در این شرکت کمر همت بسته اند تا تابستان را بدون خاموشی سپری 
کنیم.  وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در زمینه روشنایی معابر در نقاط 
مختلف شهر اظهار داشت: یکی از مطالبات به حق شهروندان که همواره پیگیری  
می شود در خصوص روشنایی معابر است که بر اساس برنامه ریزی و اولویت بندی 
در دستور کار قرار می گیرد.  مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
با بیان اینکه شهروندان می توانند درخواست های خود را در زمینه روشنایی معابر از 
طریق سامانه ۱۲۱ پیگیری کنند، خاطرنشان کرد: متأسفانه برخی از شهروندان 
بدون اینکه درخواست های خود را از طریق این شرکت پیگیری کنند موارد مدنظر 
خود را در شبکه های مجازی مطرح می کنند که کمک چندانی به رفع مشکل 
نمی کند.  وی با بیان اینکه بیشتر مواردی که در شبکه های مجازی اعلام می شود 
فاقد آدرس های دقیق است، از شهروندان خواست موارد و نواقص روشنایی معابر 
را ابتدا طی تماس با سامانه ۱۲۱ شرکت توزیع نیروی برق با ذکر دقیق آدرس و بر 
اساس نام گذاری مناطق شهرداری اعلام کنند تا اکیپ های روشنایی معابر این 

شرکت سریعتر محل را شناسایی و مشکلات را برطرف کنند. 
کیانی پور با بیان اینکه اولویت رفع مشکلات روشنایی معابر بر اساس ثبت در 
سامانه ۱۲۱ است، ابراز داشت: امیدواریم با همکاری شهروندان بتوانیم نواقصی 

که در این زمینه در شهر وجود دارد را هر چه زودتر برطرف کنیم.
 

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت برق استان قم:

قبوض برق چاه آب کشاورزان قمی 
رایگان می شود

 مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم گفت: بر اساس طرح 
تشویقی شرکت توانیر، قبوض برق کشاورزانی که روزانه چهار ساعت چاه آب خود 

را خاموش نمایند،  رایگان می شود.
و  می شود  اجرا  شهریورماه  تا ۱۵  طرح  این   : اظهارداشت  سلیمانیان  داود 
کشاورزان داوطلب می توانند با ارسال شماره پرونده برق از روی فیش برق، به 
شماره ۵۰۰۰۵۹۵۹۰۱۷ ثبت نام نمایند و برای اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 
۳۱۲۱ داخلی ۲ تماس بگیرند. وی با بیان این که ثبت نام تا پایان خردادماه ادامه 
دارد، اضافه کرد:  در این طرح کشاورزان باید چاه برق خود را در ساعات اوج 
مصرف برق یعنی بین ساعات ۱۳ تا ۱۷ خاموش نمایند. وی ادامه داد: بیش 
از ۹۰۰ حلقه چاه آب کشاورزی در استان قم فعال است و تاکنون ۴۰۰ کشاورز 
برای همکاری با شرکت توزیع نیروی برق اقدام به ثبت نام کرده اند. سلیمانیان 
بیان کرد: اگر کشاورزان در طول این ۷۷ روز، برق چاه های آب را در چهار ساعت 
مذکور طی ۳۰ روز متوالی قطع نمایند، پاداش دیگری نیز به آن ها اختصاص داده 
می شود که در قبوض برق اعمال خواهد شد. وی با اشاره به راه اندازی سامانه 
قطع برق از راه دور ویژه چاه های آب کشاورزی، گفت: تا پایان خردادماه همه 
چاه های کشاورزی قم به این سامانه مجهز می شوند تا امکان قطع برق چاه های 
آب در ساعت های اوج مصرف برق از طریق شرکت برق ممکن شود. به گفته وی، 
سال گذشته سه میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال پاداش از محل خاموشی چاه های 
آب کشاورزی در قبوض کشاورزان اعمال شد. مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت 
برق قم خاطرنشان کرد: معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری، مدیر خانه 
کشاورز، رییس انجمن صنفی کشاورزان و رییس جهاد کشاورزی تلاش ویژه ای 

برای جلب همکاری کشاورزان داشتند که جای تقدیر دارد.

معاون جهاد کشاورزی استان قم:
سن و وزن مرغ گوشتی درقم کاهش می یابد

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: طرح کاهش 
سن و وزن کشتار مرغ گوشتی به منظور افزایش کیفیت این محصول در قم اجرا 

می شود. 
علی اصغر همت بیان کرد: در راستای عمل به راهبرد وزارت جهاد کشاورزی 
مبنی بر کاهش سن و وزن کشتار مرغ گوشتی برای افزایش بهره وری، کاهش 
ضایعات لاشه و افزایش کیفیت گوشت، این طرح در دستور کار معاونت بهبود 
تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم قرارگرفته است. وی با اشاره به این 
که کاهش سن و وزن کشتار مرغ گوشتی، جهش تولید در این بخش را درپی 
دارد، افزود: این طرح همچنین موجب بهبود فرآیندهای بهداشتی تولید و عرضه 
گوشت مرغ و ایجاد بسترهای لازم برای توسعه صادرات این محصول به بازارهای 
هدف می شود. وی ادامه داد: کاهش بیماری و به دنبال آن کاهش درصد تلفات 
واحدهای مرغداری،  کاهش هزینه های سوخت و انرژی در یک دوره پرورش، 
کاهش ضریب تبدیل غذایی که همان افزایش بهره وری است و اقتصادی شدن 
تولید از طریق افزایش دوره های پرورش در طول سال ازجمله مزایای اجرای 
این طرح در مرغداری های استان است. همت گفت:  همچنین با اجرای طرح 
کاهش سن و وزن کشتار مرغ گوشتی در قم،  هزینه واکسیناسیون و درمان در 
مرغداری ها کاهش می یابد،  در بخش خوراک و تامین نهاده ها صرفه جویی ارزی 
و ریالی خواهد شد،  وضعیت تولید جوجه های یک روزه ساماندهی می شود و 
شاهد افزایش تولید گوشت مرغ با استفاده از ظرفیت های موجود و بدون نیاز به 
راه اندازی مرغداری های جدید خواهیم بود. وی بیان کرد: برای اجرای موفق طرح 
کاهش سن و وزن کشتار مرغ گوشتی در سطح استان،  تمامی مرغداری های 
شرکت کننده در این طرح، در برخورداری از خدمات و تسهیلات مورد نظر در 

اولویت قرار خواهند گرفت.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  مطرح کرد:

اوقاف قم پیشتاز اجرای برنامه های اجتماعی و فرهنگی

اجتماعی

رئیس ستاد اقامه نماز استان قم با اشاره به اقدامات انجام شده برای تبدیل تهدید 
کرونا به فرصت ترویج فرهنگ نمازخوانی گفت: در این زمینه اپلیکیشن "مسجدیاب" 

طراح شده که تمامی اطلاعات و مشخصات و آمار مساجد کشور در آن وجود دارد. 
 محمد خامه یار ، لازمه ترویج فرهنگ نماز را حرکت های جهادی دانست و اظهار 
داشت: فرهنگ نماز، در مصونیت جامعه در مقابل آسیب های فرهنگی و اجتماعی 
تاثیر فراوانی دارد و باید با حرکت های جهادی، فرهنگ نماز را به ویژه در بین نسل 
جوان ترویج دهیم. رئیس ستاد اقامه نماز استان قم افزود: نهادهای فرهنگی هر یک 
دارای رسالت مهمی در تبیین فرهنگ نماز هستند و باید اقدامات شایسته و اثرگذاری 
انجام پذیرد. وی خاطرنشان کرد: بهره گیری از ابزارهای هنری و فرهنگی و رسانه نیز 
دارای جایگاه مهمی در ترویج فرهنگ نماز است و باید در این باره سرمایه گذاری کرد.
خامه یار درباره اقدامات مهم پس از شیوع کرونا نیز عنوان کرد: اگر چه شیوع کرونا، 
آسیب های اقتصادی و فرهنگی زیادی به بار آورد، اما با تبدیل تهدیدها به فرصت ، این 
بیماری موجب تحولات زیادی در تولید محتواهای اثربخش در ترویج فرهنگ نماز در 
فضای مجازی شد. وی در مورد برنامه های ستاد در سال ٩٩ تصریح کرد: اولین برنامه 
در سال جاری تجلیل از فعالین عرصه ترویج فرهنگ نماز بود که با حضور مسئولان 
در استانداری قم برگزار شد. رئیس ستاد اقامه نماز استان قم بیان کرد: امسال به طور 
جامع و مستمر، فعالیت در فضای مجازی مورد ارزیابی قرار گرفته است؛ ضمن اینکه 
برای توسعه و ارزیابی فعالیت دبیران نماز در ادارات نیز شاخص هایی را مد نظر داریم.
وی خاطرنشان کرد: مرکز تخصصی نماز موظف است یکی از سیاست های ستاد 
اقامه نماز در کشور را در شرایط کرونایی مبنی بر ارائه برنامه و تولید محتوا از طریق 
فضای مجازی را دنبال کند. خامه یار عنوان کرد: اجرای برنامه های راهبردی، تولید 
کتاب، تولید محتوا در فضای مجازی و ساخت کلیپ براساس سیاست های فرهنگی 
در ترویج نماز از جمله هدف گذاری ها در سال جاری است. وی گفت: با توجه به 
اینکه فعالیت ها در بستر فضای مجازی در این ایام توسعه یافته است، می توان در 
تولید محتوا و ترویج فرهنگ نماز و آشنایی نسل جوان و خانواده با این فریضه الهی، 
تلاش های خوبی به ثمر نشاند. رئیس ستاد اقامه نماز استان قم افزود: در حال 
حاضر تعداد فراوانی از یاوران نماز در این فضای مجازی در تولید محتوا فعالیت دارند 

و برنامه های فرهنگی و اجتماعی خوبی انجام می شود.

وی بیان کرد: پس از شیوع کرونا، اگر چه تا مدت ها نماز جماعت در مساجد تعطیل 
شد، اما مساجد به عنوان پایگاههای اجتماعی، پررنگ تر ظاهر شدند و با تشکیل 
گروههای جهادی و حضور روحانیون، خدمات ارزنده ای از طریق مساجد به مردم 
ارائه شد. خامه یار خاطرنشان کرد: در نقاطی که خلاء مسجد دیده می شود، با کمک 
خیرین اقدامات مهمی در احداث مساجد رقم می خورد و در بافت های جدید و 
حاشیه، نیز در تلاشیم این خلاء رفع شود، همچنین مساجدی که در مناطق تازه 
تاسیس همچون پردیسان فعالیت دارند و یا در حاشیه شهر واقع شده و هنوز برای 

مردم ناشناخته است، از طریق اپلیکیشن و سامانه شناسایی و معرفی می شوند.
وی تصریح کرد: در این خصوص برنامه "مسجد یاب" در دست اقدام است و در 
حال تکمیل آن به صورت ملی هستیم، این برنامه به صورت رایگان در بازار وجود دارد 

و تمامی اطلاعات و مشخصات و آمار مساجد در آن احصاء می شود.
رئیس ستاد اقامه نماز استان قم افزود: تعداد مساجد و مسافت و محل واقع شدن 
مساجد و حسینیه ها در سطح کشور و کارایی آن در این برنامه وجود دارد، همچنین 
برنامه مسجد یاب را در ستاد اقامه نماز در جهت شناسایی مساجد قم نیز دنبال می 
کنیم. وی اظهار داشت: در شرق کشور، خراسان شمالی و جنوبی و رضوی، آمار 
مساجد تکمیل است و حتی مساجد در سطح روستاها نیز در این سامانه ثبت شده 

است و همچنان احساس اطلاعات در حال کامل شدن است.
خامه یار عنوان کرد: در این نرم افزار قابلیت افزایش اطلاعات مساجد تازه  تأسیس، 
ویرایش برنامه های مساجد و ارسال گزارش اصلاح اطلاعات برای امام جماعت تعبیه 
www. شده است و مردم می توانند برای دریافت اپلیکیشن مسجدیاب به آدرس
masjed.ir/fa/mosque مراجعه کنید. وی بیان کرد: پیش بینی می شود حدود 
6٠ هزار مسجد در سراسر کشور از طریق این اپلیکیشن بتوانیم به مردم ایران معرفی 
کنیم، در قم آمار بیش از 8٠٠ مسجد و حسینیه احصا شده و در تلاش هستیم آمار  
تا ١2٠٠ مسجد و حسینیه در قم و شهر و روستاها شناسایی شود. رئیس ستاد اقامه 
نماز استان قم در خصوص اعتبارات ستاد اقامه نماز استان قم بیان کرد: اعتبارات 
این ستاد از طریق مشارکت خیرین در انجام فعالیت های فرهنگی و ترویجی تامین 
می شود و مشارکت خوبی در این باره وجود دارد و نسبت به سال قبل رشد اعتباری 

خوبی پیش بینی می شود و قول های مساعدی از طرف خیرین داده شده است.

رئیس ستاد اقامه نماز استان قم:
اپلیکیشن "مسجدیاب" در دسترس مخاطبان قرار گرفت 

دبیر قرارگاه مردمی گامی به سوی جامعه مهدوی 
گفت: در ماه مبارک رمضان یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
تومان کمک نقدی به پویش نذر قربانی برای سلامتی 
امام زمان)عجل الله تعالی فرجه( و همچنین بیش از 
۳۲۰ میلیون تومان کمک غیرنقدی به قرارگاه اعطاء 
شد که طی آن بیش از ۱۴ هزار بسته گوشت تبرکی، 
بین  بسته معیشتی  و ۲۲ هزار  پرس غذا  ۴۰۰ هزار 

محرومان توزیع شد.
 حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره به راه 
اندازی قرارگاه گامی به سوی جامعه مهدوی، در لبیک 
شعبان  نیمه  روز  در  انقلاب  معظم  رهبر  فرمایش  به 
مبنی بر اینکه ماه مبارک رمضان، ماه انفاق و کمک به 
مستمندان است و بهتر است رزمایش کمک مومنانه و 
مواسات در آن شکل بگیرد، اظهار کرد: نخستین جلسه 
این قرارگاه با حضور موسسات مردم نهاد و ارگان های 
حاکمیتی برگزار و مقرر شد با ایجاد یک ستاد مرکزی 
و فعالیت شش کمیته مردمی اعم از تبلیغات، فضای 
مجازی، مشارکت های مردمی، تامین و توزیع استانی، 

شمیم و خواهران، قرارگاه فعالیت خود را آغاز کند.
وی با اشاره به اینکه دبیرخانه در طول یک ماه پنج 
جلسه برگزار کرد و ۱۰۰ مصوبه داشت که ۹۰ درصد 
مصوبات آن اجرایی شد، ابراز کرد: در طول ماه مبارک 
به  مشغول  قرارگاه  این  در  نفر  از ۲۰۰  بیش  رمضان 
خدمت رسانی مستقیم بودند و بیش از ۱۰۰۰ نفر هم 

به صورت غیرمستقیم و باواسطه ما را همراهی کردند. 
دبیر قرارگاه مردمی گامی به سوی جامعه مهدوی 
و ۳۰۰  میلیارد  یک  بر  بالغ  مدت  این  در  داد:  ادامه 
میلیون تومان کمک نقدی از طریق پویش نذر قربانی 
برای سلامتی امام زمان)عجل الله تعالی فرجه( جمع 
آوری و ۱۴ هزار بسته گوشت تبرکی حاصل از این پویش 

بین محرومان توزیع شد که هنوز هم ادامه دارد.
 ۳۲۰ از  بیش  این،  بر  علاوه  گفت:  آبادی  حسین 
میلیون تومان کمک غیرنقدی شامل گوسفند زنده، 
طلا و ... نیز توسط خیران و با هدف کمک مومنانه به 
مستمندان به این قرارگاه اعطاء شد. مهم آنکه کمک 
به داخل کشور  قرارگاه صرفاً محدود  به  های خیرانه 
نبود بلکه کمک هایی از کشورهای هند، پاکستان، 
انگلستان، سوئد، امارات، آمریکا و تانزانیا هم به دست 
مبارک  ماه  طول  در  اینکه  به  اشاره  با  وی  رسید.  ما 
رمضان و با همکاری گروه های جهادی، بیش از ۴۰۰ 
هزار پرس غذای گرم و افطاری و نیز بیش از ۲۲ هزار 
بسته معیشتی به ارزش بیش از دو میلیارد تومان بین 
محرومان و مستمندان توزیع شد، ابزار کرد: در کمیته 
استان ها که استان های تهران، البرز، آذربایجان غربی، 
آذربایجان شرقی، یزد، اصفهان، مرکزی و کرمان با آن 
مشارکت داشتند، بالغ بر ۳۶ هزار ماسک، شیلد و مواد 
ضدعفونی کننده تولید و توزیع شد و نیز طرح »هر 
مسجد، یک قربانی« در برخی از مساجد این استان 

ها کلید خورد. دبیرقرارگاه مردمی گامی به سوی جامعه 
مهدوی با اشاره به فعالیت کمیته شمیم )شبکه مردمی 
یاوران مهدی)عج( با هدف تداوم کمک های مردمی 
های  گروه  و  خیران  هدف  جامعه  با  گیری  ارتباط  و 
جهادی، هنرمندان مذهبی،افزود: همچنین، در توزیع 
خدمات با مشارکت سپاه و در استان ها با مشارکت ائمه 
جمعه و معتمدین، پیوست فرهنگی تامین عزت نفس و 
کرامت انسانی دریافت کنندگان را اعمال کردیم. توزیع 
ها عمدتا توسط خادمان اعتاب مقدسه و بین محرومان 
واقعی با هدف توزیع در عدالت، انجام شد، علاوه بر 
این، بسته های حمایتی و تبرکی گوشت دارای پیام 
های مهدوی بودند و به بُعد مردمی قرارگاه توجهی ویژه 
شد. حسین آبادی ادامه داد: با بسترسازی قرارگاه برای 
حضور گروه های جهادی در مسجد مقدس جمکران، 
۳۳ گروه جهادی با ما همکاری کردند و بیش از هشت 
هزار بسته معیشتی تهیه و توزیع شد. دامنه پوشش 
خدمات قرارگاه هم استان های قم و استان های مذکور 
و همکار ما است. وی در پایان با اشاره به اینکه قرارگاه 
به صورت عندالاقتضاء و ناظر به نیازهای روز جامعه به 
فراخور مناسبت ها، فعال می شود، خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر پویش نذر قربانی برای سلامتی امام 
زمان)عجل الله تعالی فرجه فعال است که علاقه مندان 
می توانند با شماره گیری کد دستوری *۷۸۰*#۳۱۳ 

در آن شرکت کنند.

دبیر قرارگاه مردمی گامی به سوی جامعه مهدوی تشریح کرد:

جزئیات کمک های میلیاردی به محرومان در ماه رمضان

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان 
اینکه مراقبت های بهداشتی در مقابله با کرونا نباید 
عادی سازی شود،گفت: بی توجهی به قرنطینه اجباری 
دوهفته ای برای افراد مشکوک به کرونا برخورد قضائی 

دارد. 
  سیامک محبی  اظهارداشت: بی توجهی به قرنطینه 
اجباری دوهفته ای برای افراد مشکوک به کرونا برخورد 
با همراهی  برنامه ای  این خصوص  و در  قضائی دارد 
تلاش  در  البته  می گیرد،  قرار  توجه  مرود  دادستانی 

بودیم که با آموزش و اغنا سازی حرکت کنیم ولی در 
درصدی هنوز خطا وجود دارد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح 
نباید  با کرونا  مقابله  در  بهداشتی  مراقبت های  کرد: 
عادی سازی شود و با همان جدیت قبل ادامه یابد، در 
این خصوص سامانه ای در مرکز بهداشت وجود دارد و 
27 مرکز به صورت روزانه اطلاعات را به وقوع بیماری در 
محله و منطقه ثبت می کنند و بازدیدهای محله ی انجام 
می شود. وی ادامه داد: با توجه به برگزاری امتحانات 

ثبت نام در سامانه سلامت در محل  قرار شد  نهایی، 
سپس  داشت،  دشواری هایی  که  شود  انجام  آزمون 
پیشنهاد شد قبل از امتحان، هفته ای دو بار دانش آموز 
در سامانه سلامت اطلاعاتش را ثبت کند و با توجه به 
ثبت در سامانه در امتحان حاضر شود و از برگه سلامت 
به خود وصل کند. محبی  پرینت بگیرد و در جلسه 
خاطرنشان کرد: با توجه به عدم دسترسی خانواده ها به 
پرینت درنهایت قرار شد با الزام خانواده ها جهت ثبت در 

سامانه، پیامک را بفرستند. 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم:

مراقبت های بهداشتی در مقابله با کرونا نباید عادی سازی شود
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استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: مجلس جدید در چهار سال پیشرو 
باید اصلاحات اقتصادی را در راس برنامه های خود قرار دهد تا مانع این باشد که 
درآمدهای امروز دولت به نوعی بدهی دولت بعدی شود و زمین سوخته به دولت 
بعدی منتقل شود. خروج از این بحران نیازمند یک عزم سیاسی است که با موانع و 
جریان های پرنفوذ اقتصاد روبه رو است و از قضا بیشتر آنها از محافظه کارانی هستند 

که به نوعی مجلس کنونی را تسخیر کرده اند.
و  اصلاحات  در  جدید  مجلس  تاثیر  مورد  در  گفت وگویی  در  راغفر  حسین 
سیاست گذاری های اقتصادی اظهار داشت: البته نباید این انتظار را از مجلس 
داشت که به تنهایی از عهده بحران کنونی اقتصاد برآمده و یا راه حل های آن را نیز 
ارائه کند چون بخش اعظم آن در اختیار دولت است. اما با همکاری و مشارکت 
دولت و مجلس می توان برای مشکلات موجود راه حلی ارائه کرد منتها ارائه این 
راه حل ساده نیست چون منافع گروه های قدرتمند، مانع اصلاحات اقتصادی 
می شود. بنابراین در شرایط کنونی نیازمند یک عزم سیاسی هستیم تا بتوانیم بر 
مشکلات فائق آییم به همین منظور کسانی که از این وضعیت متنفع بودند، علی 

الاصول باید بخش بزرگی از بار اصلاحات را نیز بپذیرند.
وی ادامه داد: در این سه دهه و به ویژه ۱۵ سال اخیر شاهد ظهور طبقات 
جدیدی هستیم که عمدتاً در ساختار قدرت تاثیر دارند و توانسته اند با تغییر قوانین 
و مقررات منافع شخصی، حزبی و خانوادگی خود را تامین کنند. برای نمونه این 
خصوصی سازی ها در راستای همین منافع است بطوریکه برخی از احزاب از آن 
بهره مند شدند. رویکرد سال های اخیر ظرفیت های بزرگی از بخش عمومی را به 
بخش به اصطلاح خصوصی منتقل کرده است، منابعی که به نوعی متعلق به 
مردم بودند و باید در راستای اشتغال زایی و افزایش ظرفیت تولید مورد استفاده 

قرار می گرفتند اما به اشکال مختلف به دوستان واگذار شد و در هیچ کدام از آن ها 
شاهد ارتقاء بهره وری و اشتغال زایی نیستیم. این اقتصاددان تصریح کرد: در حال 
حاضر همه سیاست های جامعه ما در راستای حفظ منافع گروه های قدرت تنظیم 
می شود و این یکی از دلایلی است که موجب سرکوب دستمزدهای نیروی کار شده 
است. بسیاری از واحدهایی که در اثر بی انضباطی مالی دولت منابع بزرگ را از 
دست داده اند حالا برای کنترل هزینه ها اقدام به سرکوب دستمزدها می کنند و 
این موجب ایجاد بحران در نظام دستمزدها شده است. البته منظور از دستمزد 
تنها برای بخش کارگران نیست بلکه در همه بخش های اقتصاد مانند پرستاران و 
نیروی نظامی نیازمند یک بازنگری هستیم. باید توجه داشت که براساس برنامه 
چهارم و پنجم توسعه رشد دستمزدها باید متناسب با تورم تعدیل شود که هیچ گاه 

رخ نداده است.
باید ظرفیت های برابرساز را در جامعه ارتقاء دهیم 

راغفر با اشاره به ضرورت ارتقای سطح معیشت مردم گفت: همزمان با این 
مشکلات به  دلایل مختلف و به ویژه بی انضباطی مالی، با کسری بودجه مستمر 
تأمین  جهت  در  را  لازم  منابع  نباشد  قادر  دولت   شده  باعث  که  هستیم  روبرو 
مسئولیت های اجتماعی، خدمات آموزشی و رایگان به بخش عمومی تامین کند. 
بنابراین امروز شاهد هستیم که حتی مقام رهبری در سخنان اخیر خود به عدم 

توفیق در شاخص های عدالت اجتماعی اشاره می کنند.
وی تاکید کرد: باید ظرفیت های برابرساز را در جامعه ارتقاء دهیم و این تاکیدی 
است که در قانون اساسی نیز وجود دارد. باید توجه داشت که یکی از وظایف 
دولت و مجلس مسئله تحقق عدالت اجتماعی و بهبود معیشت مردم است و این 
به روشنی در قانون اساسی آمده است و این یک وظیفه همگانی است. این استاد 

دانشگاه تاکید کرد: مسوولان کشور اگر می خواهند به مشکلات معیشتی مردم 
غلبه کنند باید به جای سیاست پول پاشی که در دولت های ۱۵ سال اخیر ایجاد 
شده و عامل تورم و رشد نقدینگی است به سمت افزایش ظرفیت های اشتغال زایی 
حرکت کنند. بنابراین تحقق عدالت اجتماعی و بهبود معیشت مردم در گرو تغییر 
رویکرد از سیاست پول پاشی به ایجاد شغل های پایدار است و آن زمانی محقق 
می شود که تولید محور سیاست گذاری ها باشد و فرصت های سودآور در تولید 

صنعتی در مقایسه با فرصت های سوددهی در دلالی و سفته بازی بیشتر شود.
اصلاح نظام مالیاتی و بانکی بسترساز تولیدمحوری 

این کارشناس اقتصادی اصلاح نظام مالیاتی و بانکی را بسترساز تولیدمحوری 
به طوری  تغییر اساسی است  نیازمند یک  مالیاتی  این نظام  افزود:  و  دانست 
که معافیت های گسترده برای فعالیت های نامولد را متوقف کرده و هزینه این 
فعالیت ها را افزایش دهد تا یارانه تولید افزایش یابد. در حالی که مبالغ هنگفتی 
در بازار سرمایه جابجا می شود اما هنوز مالیاتی برای این منابع در نظر گرفته نشده 
است بنابراین با نظارت بر این بازار هم می توان راهی برای کسب درآمد دولت باشد 

و هم نقدینگی وارد شده در بازار سرمایه به سمت فعالیت های مولد حرکت کند.
وی ادامه داد: همزمان با اصلاح نظام مالیاتی باید اصلاح نظام بانکی نیز در 
دستور کار قرار بگیرد چون یکی از معضلات کنونی تولید ما در گرو حل این موضوع 
است. در حال حاضر امکان دسترسی نظام تولید به منابع بانکی تقریبا امکان پذیر 
نیست چون بانک ها بیشتر تسهیلات خود را به واردات کالاهای مصرفی تخصیص 
می دهند. در این شرایط و با نرخ بهره های  بالا طبیعی است که بخش تولید امکان 
بقا ندارد، بنابراین اصلاح نظام بانکی اقدامی است که مجلس و دولت باید آن را 
محقق کنند چون بدون آن حمایت از تولید امکان پذیر نخواهد بود. در مجموع 
اصلاح نظام مالیاتی و نظام بانکی دو شرط توجه به تولید است که بدون آن، اقتصاد 

کشور همانند سه دهه اخیر درگیر رکود تورمی خواهد بود.
مجلس باید اصلاحات اقتصادی را دراولویت قرار دهد 

راغفر در مورد انتشار اوراق بدهی برای جبران کسری بودجه نیز گفت: آنچه در 
مورد انتشار اوراق در لایحه بودجه سال ۹۹ مطرح شده است اصلًا قابل تحقق 
نیست چون فرصت های سودآوری در فعالیت هایی مانند سکه و ارز هدف دولت 
در فروش اوراق را محقق نمی کند حتی اگر چنین هم باشد یک اتفاق ناگواری 
براساس  بپردازد. دولت  باید  بعدی  را دولت  این سیاست ها  یعنی هزینه  است 
لایحه بودجه امسال ۴۰ هزار میلیارد تومان باید بابت اصل و فرع دیون پرداخت 
کند. بنابراین اوراقی که منتشر می شود به عهده دولت بعدی خواهد بود که با رشد 
شدید بدهی ها روبرو خواهد بود. در واقع انتشار اوراق قرضه مشکل جدی هم برای 
اقتصاد و هم برای دولت بعدی است که سال دیگر قدرت را در دست خواهد گرفت.
اصلاحات  باید  پیشرو  سال  چهار  در  جدید  مجلس  بنابراین  داد:  ادامه  وی 
اقتصادی را در راس برنامه های خود قرار دهد تا مانع این باشد که درآمدهای امروز 
دولت به نوعی بدهی دولت بعدی شود و زمین سوخته  به دولت بعدی منتقل شود. 
خروج از این بحران نیازمند یک عزم سیاسی است که با موانع و جریان های پرنفوذ 
اقتصاد روبه رو است و از قضا بیشتر آنها از محافظه کارانی هستند که به نوعی 
مجلس کنونی را تسخیر کرده اند. از همین روی باعث تردید است که آیا اصلاحات 
لازم با توجه به نفوذ جریان محافظه کار منتفع، امکان پذیر است یا خیر. همانطور 
که اشاره کردم برای تحقق این موضوع نیازمند عزم سیاسی فراجناحی هستیم و 
مسائل معیشت مردم باید از نظر امنیت ملی بررسی شود تا از منظر جریان های 

سیاسی.

حسین راغفر اقتصاددان :

سیاست پول پاشی کنار گذاشته شود
نباید زمین سوخته تحویل دولتی بعدی داده شود

اقتصادی

سخنگوی ستاد راهبری سهام عدالت تاکید کرد:

محافظت از سهام عدالت برای جلوگیری 
از سوء استفاده

سخنگوی ستاد راهبری سهام عدالت با تاکید بر اینکه در همه بازارها امکان 
سوء استفاده وجود دارد، اظهار کرد: سازمان بورس باید از این موضوع درمورد 
سهام عدالت جلوگیری کند، ولی نباید این انتظار را داشت که به خاطر این 
مسئه زیرساخت را کنار گذاشت، ما تلاش می کنیم از دارایی های سهام عدالت 

به خوبی محافظت کنیم تا سواستفاده نشود.
حسین فهیمی در برنامه »پایش« که  جمعه شب گذشته  با موضوع »مدیریت 
دولت بر سهام عدالت« پخش شد، با اشاره به اینکه سهام عدالت پس از ۱۰ 
سال انتظار آزاد شده است، گفت: یکی از جنبه های مالکیت این است که 
سهامدار بتواند سهام خود را بفروشد اما ما در این خصوص دعوتی برای فروش 
سهام عدالت نداشته ایم و به وظیفه خود در راستای ایجاد زیر ساخت بر آن عمل 
کرده ایم. سود سالیانه شرکت های سهام عدالت، مثل سال های قبل به همان 
نحو اتفاق خواهد افتاد، اما کسانی که روش مستقیم مدیریت سهام عدالت 
را انتخاب کرده اند و در ۳۶ شرکت سهامدار شده اند، از این شرکت ها سود 

می گیرند.
با بیان اینکه ترکیب ۳۶ شرکت سهام عدالت شامل صنایع مختلفی  وی 
است، اظهار کرد: این شرکت ها الزاما درآمد سالانه خود را به سود تقسیمی 
تبدیل نکرده اند، فرصتی به مردم داده شد که با ارزش سال ۸۵ ما به التفاوت 
ارزش سهام عدالت تسویه نشده را پرداخت کنند در غیر این صورت آن مقدار از 
سهامی که تسویه نشد به دولت بازگشت. در حال حاضر یک جامعه ۴۶ میلیونی 
سهام عدالت داریم، مفهوم آزاد سازی سهام عدالت، فروش آن نیست و مردم می 
توانند داراییشان را مدیریت کنند، این سهام تا قبل از این تحت مدیریت دولت 

بود و حالا خود سهامدار می تواند آن را مدیریت کند.
سخنگوی ستاد راهبری سهام عدالت با تاکید براینکه زیرساخت لازم برای 
افرادی که قصد دارند  سهام عدالتشان را نقد کنند، فراهم شده است، عنوان 
کرد:این به منزله تشویق برای فروش سهام نیست، در روز دهم خرداد که سهام 
عدالت آزاد شد بیش از ۱۳ میلیون سهامدار جدید به بازار بورس ایران وارد 

شدند.
فهیمی با بیان اینکه رفتار مالی مردم با آزاد سازی سهام عدالت تغییر می یابد، 
گفت: فروش سهام عدالت در شعب بانک ها یک امر غیرعادی برای یک زمان 
خاص و ویژه کسانی است که به شبکه کارگزاری بازار سرمایه دسترسی ندارند، 
بنابراین این کار برای یک دوره مشخص است. در همه بازارها امکان سواستفاده 
وجود دارد ولی سازمان بورس باید از آن جلوگیری کند، ولی نباید این انتظار را  
داشت که به خاطر این مسئه زیرساخت را کنار گذاشت، ما تلاش می کنیم از 

دارایی های سهام عدالت به خوبی محافظت کنیم تا سوء استفاده نشود.
سردرگمی مردم درمورد سهام عدالت

همچنین احسان همتی - کارشناس بازار سرمایه - با اشاره به اینکه آزاد 
سازی سهام عدالت ۱۵ سال به طول انجامیده است، گفت: ارزش شرکت های 
بورسی سهام عدالت در ۱۵ سال اخیر، بیش از ۲۰ برابر شده، اما شرکت های 
غیر بورسی سهام عدالت هنوز ارزش گذاری نشده اند. در مسئله سهام عدالت 
ابهاماتی وجود دارد از جمله اینکه در ابتدا  شامل ۶۰ شرکت دولتی  می شد اما 
اتفاقی که رخ داده این است که ۱۱ شرکت از سبد سهام عدالت حذف شده 
و دلیل آن مشخص نیست. از سوی دیگر در سال ۱۳۹۵ سهام عدالت ارزش 
گذاری شد و برخی شرکت ها حذف و درصد سهام برخی شرکت ها نیز کاهش 

پیدا کرد، اما معیار حذف و کاهش درصد سهام این شرکت ها مشخص نیست.
وی با تاکید بر اینکه در ۳ ماهه اخیر سبد سهام عدالت رشد خوبی داشته 
است، گفت: درصد زیادی از مردم روش غیرمستقیم مدیریت سهام عدالت را 
انتخاب کرده اند، در طی یک ماه اخیر تصمیمات زیادی در خصوص سهام 
عدالت گرفته شده که بعضا عجیب است و همین تصمیمات باعث سردرگمی 

مردم شده است.
تحریم ها اثری بر بازار سرمایه ندارد

ولید هلالات، تحلیلگر بازار سرمایه نیز  با بیان اینکه سهام عدالت سبدی 
سرمایه گذاری است که از صنایع مختلفی  تشکیل شده، گفت: این سبد شامل 
صنایع بزرگی نظیر فلزات اساسی، پالایشگاه ها و پتروشیمی ها و غیره است. 
تغییرات قیمت سهام عدالت شبیه تغییرات شاخص کل بازار بورس بوده، تحریم 
ها در ۱۰ سال اخیر باعث افت شرکت های بورسی نشده و ارزش آنها یا ثابت 
بوده و یا بیشتر شده است، بنابراین تحریم ها اثر چندانی بر روی بورس ندارد. 
در دو دولت مختلف تحریم ها اوج داشته که آمار نشان می دهد تاثیری بر بازار 
بورس نداشته است، از طرفی شاخص تورم نیز یکی از عوامل موثر بر بورس 
بوده، که با بررسی اطلاعات این نتیجه استنباط شد که رشد بازار بورس بیش 
از تورم بوده است. وی با تاکید بر اینکه اثر کرونا  روی بورس کوتاه مدت است، 
گفت:فروش شرکت ها در فروردین ماه افت می کند که اثر این پارامتر قبلا در 
قیمت ها دیده شده و کرونا نیز در این زمان رخ داد، بنابراین اثری بر بازار نداشت. 
در بازارهای موازی افزایش هایی داشته ایم، به عنوان مثال دلار و شاخص بورس 
همبستگی مستقیمی دارد، بنابراین در ۳ ماه اخیر با افزایش نرخ ارز، شاخص 

بورس نیز رشد کرده است.
کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه از سال  ۱۳۹۱ تا ۱۳۹۳ بازار سرمایه ۲۷۰ 
درصد رشد داشته، گفت: از خرداد ۱۳۹۳ تا فروردین  ۱۳۹۵ نیز بازار با ۴۰ 
درصد ریزش مواجه بوده، بنابراین در آن سال ها نیز بازار سرمایه ریزش سنگینی 

را تجربه نکرده است.

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی و مشاعی

مالکانه  تصرفات  اسناد خلجستان  ثبت  اداره  در  اختلاف مستقر  هیات حل 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون تعیین تکلیف را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
غلامی  داود  مورخه ۹۹/۳/۷  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۰۰۲۰  رای    -۱
نسبت به قطعه باغ قسمتی از پلاک ۳۴ فرعی از ۴۰۱اصلی به مساحت ۲۹۳۸متر 
مشاع از ۸۹۰۰۰۰متر ششدانگ که برابر مبایعه نامه عادی از وراث نجفقلی میرزایی 

مالک رسمی خریداری نموده است)م الف ۶۳۰۸(
۲- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۰۰۲۱ مورخه ۹۹/۳/۱۰ خانم طاهره 
محسنی سیف آبادی نسبت به ششدانگ قطعه باغ پلاک ۷۱۶فرعی از ۱ اصلی به 
مساحت ۱۵۴۰متر مربع که برابر مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ظهراب برجعلی و 

حسینعلی زینلی مالکین رسمی خریداری نموده است)م الف ۶۳۰۸(.
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹۹/۰۳/۱8  تاریخ انتشار دوم:۱۳۹۹/۰۴/۰۲
حسن پور-رئیس ثبت خلجستان

 معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: شیوع بیماری کرونا باعث تغییر الگوی مصرف آب خانوارها شده و میزان مصرف آب شرب 
در کشور را ۳۵ درصد افزایش داد.

قاسم تقی زاده خامسی اظهار داشت: در موج نخست بیماری کرونا با توجه به حساسیت شهروندان، حضور خانواده ها در 
محیط خانه و خانه تکانی های نوروزی، میزان مصرف آب شهروندان افزایش چشمگیری پیدا کرد.

وی اضافه کرد: اما این وضعیت افزایش سرانه مصرف آب شرب خانوارها ناشی از شیوع بیماری کرونا، زیاد پایدار نبود و به 
تدریج خانواده ها به این شرایط عادت کردند و مصرف آب در بسیاری از استان های کشور متعادل تر شد.

با شروع فصل گرما و استفاده شهروندان از وسایل سرمایشی میزان مصرف آب طی هفته اخیر در استان تهران ۲۱ درصد 
افزایش پیدا کردوی با اشاره به افزایش مصرف آب در تهران طی هفته اخیر نیز افزود: در این هفته با توجه به شروع فصل گرما 

و استفاده شهروندان از وسایل سرمایشی میزان مصرف آب در استان تهران ۲۱ درصد افزایش پیدا کرده است.
وی ادامه داد: ظرفیت تصفیه خانه ها محدود است و برای جلوگیری از کمبود آب آشامیدنی، ضمن تاکید بر رعایت اصول 
بهداشتی به خصوص شستن دست ها، باید در مصرف آب  دقت کرد تا همه ایرانیان بتوانند از آب شرب مطلوب بهره مند 

شوند.
معاون آب و آبفای وزیر نیرو در خصوص ذخیره آب در پشت سدهای کشور نیز گفت: امسال با وجود اینکه میزان بارش هاتی 
کشور حدود هفت درصد در مقایسه با سال قبل کاهش پیدا کرده اما با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته ذخیره آبی 

سدهای کشور مناسب است.
»تقی زاده خامسی« ابراز امیدواری کرد با برنامه ریزی و تدابیر اندیشیده شده و همکاری شهروندان و استفاده بهینه از آب، 

برای تابستان امسال در زمینه تامین آب شرب در استان های مختلف کشور وضعیت مناسبی داشته باشیم.

معاون اقتصادی و برنامه ریزی اتاق اصناف ایران با بیان اینکه حدود ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر در بخش های غیرمشمول 
و حدود ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار نفر در بخش های مشمول دریافت تسهیلات شاغل هستند، گفت که خسارت ماهانه 

تعطیلات ناشی از کرونا برای واحدهای صنفی بیش از ۲۶ هزار میلیارد تومان بوده است.
هوشیار فقیهی در گفت وگویی، با بیان اینکه ۵۷ گروه از اصناف برای اینکه مشمول دریافت تسهیلات و حمایت های 
دولتی شوند، از سوی اتاق اصناف شناسایی شده بود، اظهار کرد: در حال حاضر ۲۵ رسته از این ۵۷ گروه برای دریافت 
تسهیلات با سود ۱۲ درصد از سوی دولت انتخاب شدند که کافی شاپ ها، تالارها، آرایشگاه ها، واحدهای پوشاک و کیف 

و کفش از جمله آنها بودند.
به گفته وی بر اساس برآوردها هزینه ماهانه اداره کردن ۲۵ رسته یاد شده ۱۴ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان بوده است. 
هزینه ماهانه اداره کردن یا خسارت وارد شده به ۳۲ گروه دیگر هم ۱۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان برآورد شده که تاکنون 

برای آن ها تسهیلاتی در نظر گرفته نشده است.
معاون اقتصادی و برنامه ریزی اتاق اصناف ایران با بیان اینکه هدف اصلی اتاق اصناف حفظ اشتغال واحدها بوده است، 
تصریح کرد: در این راستا در ماه های گذشته اتاق اصناف ایران در زمینه معافیت های مربوط به بیمه و مالیات از دولت 
درخواست های داشته است، چرا که رقم قابل توجهی از شاغلان کشور در این بخش ها فعالیت می کنند. البته با توجه به 
شرایط فعلی محدودیت هایی در زمینه ارائه کمک های دولتی وجود داشته است و امیدواریم با بازگشایی واحدها اشتغال 

موجود در این بخش ها حفظ شود.
به گفته فقیهی در حال حاضر حدود ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر در بخش های غیرمشمول تسهیلات و حدود ۲ میلیون و 

۸۰۰ هزار نفر در بخش های مشمول شاغل هستند.

معاون وزیر نیرو: 

کرونا مصرف آب در کشور را ۳5 درصد افزایش داد
زیان وارد شده به اصناف از بابت کرونا اعلام شد

خسارت ۲۶ هزار میلیاردی!

بانک مرکزی جزییات سیاست »هدف گذاری تورم« و اعلام نرخ هدف تورم 
۲۲ درصد برای سال ۹۹ را تشریح کرد.

در راستای شرح و بسط سیاست »هدف گذاری تورم« سوالات مورد توجه 
صاحب نظران و افکار عمومی توسط اداره بررسی ها و سیاست های اقتصادی 

بانک مرکزی پاسخ داده شده است.
اعلام نرخ هدف تورم ۲۲ درصد برای سال ۹۹ به چه معنی است؟

»هدف گذاری تورم« یک سازوکار پیشرفته و آزموده شده در سیاست گذاری 
پولی است که چارچوبی را برای بانک مرکزی فراهم می آورد تا بر اساس آن 
بتواند تغییرات و تحولات متغیرهای اقتصادکلان و نحوه اثر گذاری آنها بر روی 

تورم را رصد کرده، توضیح داده، و بر اساس آن سیاست گذاری کند.
فعالان  و  مردم  و  پولی  گذار  سیاست  برای  راهنما  یک  هدف،  تورم  نرخ 
اقتصادی است. با اعلام نرخ تورم هدف و مشخص کردن محدوده قابل قبول 
تغییرات آن، سیاست گذار پولی اعلام می کند که چه نرخ تورمی را مدنظر 
داردو قصد دارد به آن برسد تا آحاد مردم و فعالان اقتصادی بتوانند انتظارات 

خود را شکل داده و برنامه ریزی کنند.
برای این منظور در گام اول بانک مرکزی هدف ۲۲ درصد را تعیین کرده و به 

تدریج و در آینده نرخ تورم را بیشتر کاهش خواهد داد.
در این چار چوب وقتی نرخ تورم در محدوده قابل قبول )۲± درصد حول تورم 
هدف( باقی بماند، سیاست گذار دخالتی در بازار و نرخ سود سیاستی و دالان 
نرخ سود بازار بین بانکی نخواهد کرد یا به عبارتی نیازی به تغییر در سیاست 

پولی نمی بیند.
 اما اگر نرخ تورم از محدوده ای که اعلام شده است بصورت پایداری فاصله 
داشته باشد، بانک مرکزی در بازار دخالت کرده و نرخ سود سیاستی و یا دالان 
نرخ سود بازار بین بانکی را چنان تغییر خواهد داد که تورم به محدوده اعلام 

شده برگردد.
چگونه بانک مرکزی نرخ تورم کنونی را به محدوده هدف گذاری تورم هدایت 

می کند؟
بر خلاف گذشته، برنامه دولت برای تامین مالی کسری بودجه مبتنی بر 

فروش دارایی ها و انتشار اوراق بهادار دولتی طراحی شده است.

این سیاست اصولی و درست، اتکا بر نقدینگی موجود در اقتصاد دارد و در 
نتیجه، سیاستی در جهت کاهش فشار تورمی است. همزمان، بانک مرکزی با 
نظارت موثر و دقیق بر ترازنامه بانک ها، ناترازی بانک ها را کاهش داده و ثبات 

بازار ارز را نیز ادامه خواهد داد.
 نرخ سود و دالان سود بازار بین بانکی نیز چنان تنظیم خواهد شد که همزمان 
با حفظ وضعیت سیاست پولی)که به جهت شوک منفی عرضه و شیوع بحران 
کرونا موقتا و بصورت اجتناب ناپذیر انبساطی بوده است(، میزان انبساط پولی 
به تدریج کاهش پیدا کرده و عملا رشد تقاضای کل اقتصاد کنترل شده و نرخ 

تورم به محدوده هدف نزدیک شده و در کانال ۲۲ درصد قرار بگیرد.  
به معنای »کنترل دستوری« نرخ تورم  آیا اعلام نرخ هدف تورم   

است؟
تورم ماحصل تعاملات متغیرهای کلان اقتصادی، مانند نرخ سود، رشد 
نقدینگی، کسر بودجه دولت و سایر متغیرهای اثر گذار است. تورم، به معنی 
افزایش مداوم سطح عمومی قیمت کالاها و خدمات در اقتصاد، را نمی توان 

بصورت دستوری کاهش و یا افزایش داد.
اما تورم را می توان با تغییر متغیرهای سیاست گذاری اقتصادی کلان مانند 
نرخ سود سیاستی، خرید و فروش اوراق در عملیات بازار باز، تغییر ساختار 
بودجه و میزان تامین مالی کسر بودجه با استفاده از اوراق و نظایر آن، کنترل 

کرد.
 به بیان دیگر، چون تورم نتیجه سیاست گذاری اقتصادی است، می توان با 
تغییر برخی متغیرها، آن را تغییر داد. بانک های مرکزی مدرن دنیا، توانسته اند 
با بکارگیری ابزارهای پیشرفته مانند عملیات بازار باز، دالان نرخ سود، اعطای 
وثیقه دار اعتبار به بانک ها و سپرده پذیری از بانک ها، و عدم دخالت غیر علمی 

در بازار ارز، عملا تورم را مهار کنند.
 البته شرط کلیدی موفقیت سیاست های بانک های مرکزی در کنترل تورم 
همراهی دولت در رعایت انضباط مالی، کنترل کسری بودجه همراه با حفظ 
پایداری مالی و عدم توسل به منابع بانک مرکزی برای جبران کسر بودجه یا 

تامین مالی سیاست  های توسعه ای بوده است.
آیا کنترل نرخ سود سیاستی، دخالت در نرخ سود بازار نیست؟

نرخ سود بازار، یا همان نرخ سودی که در شبکه بانکی کشور وجود دارد، 
محصول تعادل بین عرضه )سپرده گذاری( و تقاضا )وام دهی( در کل شبکه 
بانکی است، بدیهی است که در فضای رقابتی و با توجه به سابقه، سرمایه، 
دامنه نفوذ بانکی، خدمات بانکی و مانند آن، نرخ سود می تواند از بانکی به 
بانک دیگر متفاوت باشد، ولی قاعدتا نرخ های سود در شبکه بانکی بهم نزدیک 

هستند.
 اصطلاحا این نرخ ها، نرخ سود خرده فروشی نامیده می شوند. بانک مرکزی 

این  نرخ ها را تعیین نمی کند.
بانک ها در بازار بین بانکی با بانک مرکزی در تعامل هستند. در واقع بانک ها، 
هر روز،  بر اساس وضعیت ترازنامه و میزان ذخایر قانونی خود، دارای مازاد و یا 
کمبود در بازار بین بانکی هستد که می توانند با یکدیگر مبادلاتی را انجام دهند 

و نیازهایشان را مرتفع کنند.
 اما اگر در این مبادلات که اصطلاحا با نرخ های سود بین بانکی انجام می 
شود، نرخ سود بین بانکی از نرخ سود سیاستی که بانک مرکزی در نظر دارد 
انحراف پیدا کند، بانک مرکزی با خرید و یا فروش اوراق بهادار دولتی نرخ سود 

بین بانکی را به نرخ سود سیاستی نزدیک می کند.
در بانک داری مرکزی مدرن، این نرخ، کلیدی ترین متغیر است و ابزار اعمال 
سیاست پولی است. البته بانک مرکزی می تواند با تغییر نرخ کف دالان سود 
و یا نرخ سقف، استفاده از ابزاری های دیگر خود مانند قرارداد خرید مجدد یا 

معکوس آن، میزان نقدینگی و نهایتا نرخ سود بین بانکی را تغییر دهد.
 با تغییر نرخ سود بین بانکی، این تغییر به نرخ های خرده فروشی نیز تسری 
پیدا می کند و در نهایت قدرت وام دهی و سپرده گیری بانک ها را تحت تاثیر 
قرار می دهد که در نتیجه آن، تقاضای کل در اقتصاد تغییر کرده و تورم نیز 

تحت تاثیر قرار می گیرد.
معمولا نحوه کارکرد و کانال اثرگذاری سیاست پولی بانک مرکزی )تعیین 
نرخ سود سیاستی و تغییر آن( بر روی سایر نرخ های سود موجود در اقتصاد و 
بالتبع بر روی تقاضای کل و نهایتا نرخ تورم، ممکن است در مراحل اولیه هدف 
گذاری تورم توسط بانک مرکزی، با عدم قطعیت هایی همراه باشد که به مرور با 

شناخت آن، درجه توفیق سیاست پولی نیز بهبود می یابد.

بانک مرکزی تشریح  کرد:

جزییات سیاست »هدف گذاری تورم« 
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بوژیدار رادوشوویچ  در گفت و گویی در خصوص بازی روز گذشته مقابل سایپا اظهار 
داشت: سایپا تیم خیلی خوبی است اما در مرحله آماده سازی هستیم و به فکر کسب 
نتیجه نبودیم. بعد از مدتها استراحت کم کم برای ادامه فصل آماده خواهیم شد. 
دروازه بان کروات پرسپولیس در خصوص اینکه فکر می کند  چقدر زمان نیاز دارند 
تا کاملا آماده بازی ها شوند، گفت: فکر می کنم در این ۱۵ روز به فرم ایده آل برسیم 
و همان تیمی بشویم که ایده آل کادرفنی  است. رادوشوویچ درباره جدایی بیرانوند از 
جمع سرخپوشان عنوان کرد: قبل از هر چیزی برای علی در آنتورپ بهترین ها را آرزو 
می کنم و امیدوارم موفقیت هایش را در این تیم هم ادامه بدهد. وی همچین درباره 
این که آماده است تا جانشین بیرانوند شود، تصریح کرد: من چهار سال است منتظر 
چنین فرصتی هستم. آماده ام تا با نظر کادر فنی درون دروازه قرار بگیرم و برای تیمم 
بازی کنم. این بازیکن همچینین درباره اینکه چطور توانسته در زمان محدودیت ها 
به دلیل کرونا آمادگی اش را حفظ کند، تاکید کرد: در طول تعطیلی به دلیل کرونا 
خیلی سخت تمرین کردم و  حتی 
می توانم بگویم از سه ماه قبل آماده 
تر هستم، این سبک زندگی من است 
دروازه  باشم .  ای  حرفه  همیشه  که 
بان پرسپولیس درباره فشارها بعضی 
اظهار  لیگ،  تعطیلی  برای  ها  تیم 
باره  این  در  خواهم  نمی  داشت: 
اظهارنظر کنم. اما اگر شرایط برای 
ادامه بازی ها فراهم باشد همه تیم 
ها باید بپذیرند شرایط عادی است. 
دریافت  خصوص  در  بازیکن  این 
مطالباتش از پرسپولیس و اینکه گفته 
می شود بابت نحوه پرداختی باشگاه 
گفت:  است،  ناراحت  ها  وبدقولی 
هنوز طلبم را نگرفتم منتظر هستم 
که در چند روز آینده چه خواهد شد.

رادوشوویچ: منتظرم باشگاه پولم را بدهد

 آماده ام از دروازه پرسپولیس 
محفاظت کنم 

پیام های یک انتصاب درهیات فوتبال قم

فوتبال قم شروعی
 با "قدرت"

انتصاب اقای بهشتیان از پیشکسوتان فوتبال قم  
بعنوان دبیر جدید هیات فوتبال از سوی دکتر " قدرت" الله باقری سرپرست هیات 
فوتبال حاوی چند پیام مهم برای جامعه ورزش، اهالی فوتبال، دستگاه اجرایی 

ورزش و رسانه های استانی داشت:
نخست انکه این انتصاب حلقه بسته دست اندرکاران فوتبال قم را شکست و راه را بر 
تجربه و استفاده معقول از ظرفیت پیشکسوتان عزیزی که نزدیک به یک دهه مقهور و 

مغضوب هیات سابق بودند در اداره فوتبال قم گشود .
دومین پیام انکه تصمیم به ترمیم هیات - بشدت اسیب دیده فوتبال قم- را این 

تغییر قاطعانه اعلام کرد.
 و سوم انکه نشان داد سرپرست جدید هیات _ که خود از اندیشه ورزان عرصه 
ورزش  ارتقا  مسیر  در  است-  کشور  در  رشته  این  دانشگاهی  سرامدان  و  ورزش 
پرطرفدار فوتبال با هیچ کس تعارف ندارد و تجربه مدیریتی را با شجاعت در تصمیم و 
عقلانیت علمی گره زده است . اگر این تغییرات در مسیری معقول _ که از نشانه های 
ان استفاده از ظرفیت پیشکسوتان عزیز است- استمرار یابد نفسهای به شماره افتاده 
فوتبال قم بدون تردید ماههای اتی به طوفانی سهمگین بدل خواهد شد که راه را بر 

هر گونه ناکارامدی در این عرصه خواهد بست.

معرفی برترین قاریان کونگ فوکار قم ؛
۹ مدال قمی ها از مسابقات مجازی کونگ فو

یک عنوان قهرمانی از رقابت های قرآنی بانوان و ۹ مدال از پیکارهای مجازی 
کونگ فو کشور در کرمان نتیجه تلاش و تکاپوی قهرمانان هیات کونگ فو و هنرهای 

رزمی استان قم در روزهای مقابله با کرونا است.
مسابقه قرآنی صوت ویژه کونگ فو کاران کمیته گراتسان استان قم در حالی به پایان 
رسید که مهدی لطفی وند با کسب رتبه نخست به حکم و مدال طلا دست یافت، علی 
پورجارزاده حکم و مدال نقره این دوره از رقابت ها را کسب کرد و سهند بوستانی حکم و 
مدال برنز این دوره را کسب کرد، ضمن اینکه کمیته گراتسان به سایر شرکت کنندگان 
حکم یادبود داد. یکی از برنامه های اجرایی هیات کونگ فو استان قم برنامه ریزی برای 
حضور ورزشکاران این رشته در مسابقات اوسیما یا هنرهای فردی زیر نظر فدراسیون 
کونگ فو و هنرهای رزمی ایران در رده های سنی جوانان و بزرگسالان بخش آقایان بود، 
رقابت هایی که به شکل مجازی برنامه ریزی و اجرا می شود. هیات کونگ فو و هنرهای 
رزمی استان قم از جمله هیات های ورزشی بود که در روزهای طولانی مقابله با کرونا 
پرکار و پویا به فعالیت خود ادامه داد، در یکی از برنامه های این ایام، پنجمین دوره 
مسابقات قرآن کریم قهرمانی کشور در بخش بانوان به صورت مجازی برگزار شد و 
قمی ها در آن حضور یافتند. این دوره از مسابقات در دو رده سنی جوانان و بزرگسالان 
با قضاوت داورانی از سازمان تبلیغات اسلامی و با حضور ۵۰ شرکت کننده در قالب 
۱۹ تیم برگزار شد که یک عنوان اولی برای استان قم به همراه داشت، موفقیتی که 
یک بانوی کونگ فو کار به نام فاطمه  رحم دار نصیب تیم قم کرد. در پایان رقابت های 
رده سنی بزرگسالان این دوره فاطمه رحم دار از استان قم رتبه نخست را کسب کرد، 
سنا منبوهی از استان خوزستان نایب قهرمان شد و زهرا محمدی از استان اصفهان به 
مقام سوم رسید، ضمن اینکه در رده سنی جوانان عناوین اول تا سوم به ترتیب نصیب 
مریم نظری از فارس، ضحی بحیرایی از البرز و سارا جنامی از خوزستان شد. یک دوره 
مسابقات هنرهای فردی نیز به میزبانی استان کرمان به شکل مجازی به انجام رسید 
و نفراتی از کمیته گراتسان استان قم در این دوره به میدان رفتند که نتیجه تلاش 
آنها کسب ۹ مدال رنگارنگ طلا، نقره و برنز از پیکارهای چهار رده سنی نونهالان، 
نوجوانان، جوانان و بزرگسالان بود. در رده سنی نونهالان این پیکارها سهند بوستانی 
مدال طلا گرفت، محمدامیر حیدری به مدال نقره دست یافت، محمدمهدی جعفری 
مقام سوم را کسب کرد و محمدحسین شریفی با مقام سوم مشترک به کار خود پایان 
داد، ضمن اینکه در رده سنی نوجوانان امیرطاها کریمی قهرمان شد و ابوالفضل 
بیدقی به مقام سوم بسنده کرد. حاصل تلاش کونگ فوکاران قم در رده سنی جوانان 
این دوره کسب مدال طلا توسط امیرمهدی کریمی و نشان برنز توسط محمد اکبرزاده 
بود، در حالی که یک نشان طلا با درخشش محمدعلی کریمی از پیکارهای رده سنی 

بزرگسالان نیز به تیم منتخب کمیته گراتسان استان قم اختصاص پیدا کرد.

رئیس هیأت والیبال استان قم خبرداد:

اعزام ۶ تیم دختران و پسران قم به والیبال 
قهرمانی کشور

رئیس هیأت والیبال استان قم گفت: استعدادهای والیبال قم امسال در ترکیب 
به مسابقات  پسران  و  امید دختران  و  نوجوانان،  جوانان  رده های سنی  تیم های 
با توجه به به  قهرمانی کشور اعزام می شوند. محمدمهدی حلوایی اظهار کرد: 
دستورالعمل شماره ۱۶ ستاد مقابله با کرونا در ورزش، خوشبختانه رشته والیبال هم 
جزو رشته هایی شد که امکان فعالیت مجدد و آغاز برنامه های تمرینی و مسابقات خود 
را گرفت و به همین منظور برای ادامه سال ۹۸ برنامه های هیأت را اعلام کردیم. وی با 
اشاره به زمان برگزاری رقابت های والیبال قهرمانی کشور در رده های سنی نوجوانان، 
جوانان و امید، عنوان کرد: مسابقات دختران رده سنی نوجوانان در دسته های اول 
تا سوم ویژه متولدین یازدهم دی ماه سال ۱۳۸۴ به بعد از ۲۲ تا ۲۸ تیر ماه برگزار 
می شود و دختران متولد یازدهم دی ماه سال ۱۳۸۲ به بعد در مسابقات رده سنی 
جوانان از پنجم تا یازدهم مرداد رقابت می کنند. حلوایی ابراز کرد: مسابقات دختران 
رده سنی امید نیز در دسته های اول تا سوم ویژه والیبالیست های متولد یازدهم 
دی ماه سال ۱۳۷۷ به بعد از ۲۰ تا ۲۶ مرداد ماه برگزار می شود، در حالی که هنوز 
از سوی فدراسیون والیبال میزبان این مسابقات مشخص و به هیات ها اعلام نشده 
است. وی به زمان برگزاری رقابت های رده های سنی مختلف بخش پسران نیز اشاره 
کرد و افزود: مسابقات پسران رده سنی نوجوانان در دسته های اول تا سوم با حضور 
والیبالیست های متولد یازدهم دی ماه سال ۱۳۸۱ به بعد از ۲۲ تا ۲۸ تیر به انجام 
می رسد و متولدین یازدهم دی ماه سال ۱۳۷۹ به بعد نیز در ترکیب تیم های رده 
جوانان از پنجم تا یازدهم مرداد رقابت می کنند. رئیس هیأت والیبال استان قم عنوان 
کرد: پیکارهای رده سنی امید دسته های اول تا سوم والیبال قهرمانی کشور در سال 
۱۳۹۸ با عضویت والیبالیست های متولد یازدهم دی ماه سال ۱۳۷۷ به بعد در ترکیب 

تیم های استان های مختلف از ۲۰ تا ۲۶ مرداد ماه برگازر خواهد شد.

رئیس هیأت کاراته استان قم :

قم عنوان برتر هیأت های کاراته کشور را 
کسب کرد

رئیس هیأت کاراته استان قم از موفقیت این هیأت در کسب رتبه برتر هیأت های 
علیرضا  داد.  فدراسیون خبر  توسط  انجام شده  ارزیابی  اساس  بر  سراسر کشور 
برخوردار ، از ثبت برگ زرّین دیگری در کارنامه پرافتخار کاراته استان قم خبر داد 
و اظهار کرد: طبق اعلام فدراسیون کاراته، هیأت کاراته استان قم به عنوان هیأت 
برتر کاراته کشور معرفی شد، خوشبختانه این موفقیت پس از ارزیابی نهایی عملکرد 
سال ۱۳۹۸ هیات های کاراته سراسر کشور توسط فدراسیون رقم خورد. وی افزود: 
با توجه به ارزیابی های انجام شده از عملکرد هیات های کاراته سراسر کشور در سال 
۹۸، هیات کاراته قم با کسب امتیاز ۳۶۳۵ به عنوان هیأت برتر کاراته کشور معرفی 
شده و این افتخار بزرگ را به پیشکسوتان، مربیان، داوران و قهرمانان عزیز این رشته 
که حاصل تلاش همگی این عزیزان است تبریک می گوییم. برخوردار در ادامه از 
موفقیت کاراته کاهای قم در مسابقات مجازی کشور خبر داد و ابراز کرد: مهدی 
گل وردی در این مسابقات مقام نخست و عنوان قهرمانی رده سنی بزرگسالان را 
کسب کرد و محمدحسین رستمی زاده مقام سوم مشترک همین رده سنی را به دست 
آورد، در حالی که این دو قهرمان ارزنده به مربیگری محمدرضا رستمی زاده به رقابت 
پرداختند، مربی ای که کار مربیگری را از سال ۱۳۷۳ در استان کرمان آغاز کرد و هم 

اکنون در سبک کیوکوشین kwf فعالیت دارد.

باید  را  ریو   ۲۰۱۶ المپیک  بازیهای  در  آزاد  کشتی  تیم  کاپیتان  بی تردید   
بدشانس ترین ملی پوش ایران نامید که با وجود شایستگی، هیچگاه در این آوردگاه 

بزرگ به مدال نرسید.
وقتی به ویترین افتخارات رضا یزدانی توجه می کنیم با افتخارات و مدال های 
رنگارنگ جهانی و آسیایی مواجه می شویم که گویای نبوغ و توانایی او در دنیای 
کشتی است. اما در این ویترین ارزشمند، جای مدال المپیک خالی است که انگار 

دست تقدیر سالهاست چنین افتخاری را از یزدانی سلب کرده است.
رضا یزدانی با توجه به حضور در سه المپیک ۲۰۰۸ پکن، ۲۰۱۲ لندن و ۲۰۱۶ 
ریو، هیچگاه نتوانست حق خود را از این آوردگاه بزرگ بگیرد و هر بار بنا به دلایل 
مختلف از جمله مصدومیت و بدشانسی، با دستی خالی از المپیک بازگشت. با 
وجود این پیشینه تأمل برانگیز، گویا کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد ایران در المپیک 
توکیو سودای بازگشت به میدان را دارد و حالا در اندیشه کسب دوبنده وزن ۹۷ 

کیلوگرم تیم ملی است.

هر چند رضا یزدانی، دو سه سال اخیر را با مصدومیت و پیامدهای آن از جمله 
عمل جراحی پشت سر گذاشت، اما از روند تمرینات آماده سازی دور نبوده و سعی 
کرد همچنان جایگاه خود را در جمع مدعیان حفظ کند. به خصوص اینکه علیرضا 
دبیر رئیس فدراسیون کشتی هم چندی پیش از اظهار تمایل او برای بازگشت به 
میدان خبر داد و گفت: »همه کشتی گیران در صورت توانایی می توانند طبق قانون 
وارد چرخه انتخابی شوند. رضا یزدانی هم به تازگی اعلام کرده می خواهد کشتی 

بگیرد. او قهرمان بزرگی است که امیدوارم موفق باشد.«
بدین ترتیب نام رضا یزدانی هم به جمع مدعیان وزن ۹۷ کیلوگرم کشتی آزاد ایران 
برای المپیک قرار گرفت که می تواند طبق چرخه انتخابی وارد گود شود و در صورت 

شایستگی و موفقیت، چهارمین المپیک خود را هم تجربه کند.
اما تصمیم رضا یزدانی برای بازگشت، مخالفان و موافقان متعددی دارد که هر 
گروه، او را برای این کار تشویق یا نهی می کنند. مخالفان بازگشت یزدانی معتقدند 
او برای رسیدن به دوبنده تیم ملی، رقبای جوان، باانگیزه و سرسختی دارد و طبیعتاً 

رویارویی با آنها و شکست احتمالی، شأن و جایگاه یزدانی را دچار لطمه می کند. 
با نگاهی به صف مدعیان وزن ۹۷ کیلوگرم که محمدحسین محمدیان، علیرضا 
کریمی، علی شعبانی، محمدجواد ابراهیمی، مجتبی گلیج و… را در خود جای 
داده، می توان به منتقدان بازگشت یزدانی حق داد، اما از توان و تجربه کاپیتان 
پیشین تیم ملی هم نمی توان به سادگی گذشت. به همین دلیل برخی معتقدند 
یزدانی در صورت آمادگی جسمی و روحی ایده آل، می تواند از هر مدعی داخلی 

بهتر باشد و حتی شاید بتواند ناکامی المپیک های قبلی را هم جبران کند.
»امیر توکلیان« مربی پیشین تیم ملی کشتی آزاد که مدتها با رضا یزدانی در 
میادین بزرگ جهانی و المپیک حضور داشته از نخستین افرادی بود که به بازگشت 
این قهرمان باتجربه واکنش نشان داد. وی در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه 
رضا یزدانی برای بازگشت به میدان باید منطقی و فکورانه عمل کند، اظهار داشت: 
»به شخصه به عنوان مربی تیم ملی که سال ها با رضا یزدانی همراه بودم، او را 
بسیار دوست دارم. یزدانی یکی از معدود آزادکاران عنوان داری است که هیچگاه 
در بازی های المپیک به حقش نرسید و به واقع یکی از بدشانس ترین ملی پوشان 
المپیکی ما بود. یزدانی باید بسیار منطقی و حساب شده به این موضوع نگاه 
کند، چون در حال حاضر آن کشتی گیری همیشگی نیست که بتواند در مبارزات 
دوره ای حضور یابد.« اما »سلمان قادری« رئیس هیأت کشتی شهرستان جویبار که 
خاستگاه قهرمانان بزرگ و مهد کشتی ایران تلقی می شود، نگاه مثبت و امیدوارانه 
ای به بازگشت رضا یزدانی دارد. این پیشکسوت مازندرانی معتقد است: »رضا 
یزدانی کار سختی پیش روی دارد، اما با توجه به تجربیاتش، می تواند به هدفی 
که دارد، دست یابد. یزدانی در این مدت با وجود تعطیلی باشگاه ها از تمرینات دور 
نبود و همچنان در جویبار و ساری تمرین می کند. من برای بازگشت با رضا صحبت 
کردم و کاملًا مشخص است او عزمش را برای رسیدن به هدفش جزم کرده است.«
با وجود اظهارات موافق و مخالف اهالی کشتی در خصوص بازگشت رضا یزدانی، 
او همچنان نسبت به این موضوع واکنش مشخصی نشان نداده و هنوز مشخص 
نیست تصمیم نهایی این قهرمان عنوان دار چیست. رضا یزدانی به تازگی در پاسخ 
به سوال برخی رسانه ها برای تصمیم به بازگشت اعلام کرد: »بعد از اینکه رئیس 
فدراسیون درباره بازگشت من به کشتی صحبت کرد من هم با تمام توان، تلاش 
خواهم کرد تا به این هدف برسم. البته فعلًا باید شرایط مهیا شود تا بتوانم خودم را 

در تمرینات بسنجم و بعد در خصوص بازگشت با قاطعیت اظهار نظر کنم.«
آنچه مسلم است رضا یزدانی در صورت تصمیم قاطع برای بازگشت به میدان، تا 
رقابتهای قهرمانی کشور به عنوان نخستین مرحله چرخه انتخابی تیم ملی وقت 
دارد. مسابقاتی که هنوز زمان قطعی برگزاری آن مشخص نیست و فعلًا زیر سایه 

شیوع ویروس کرونا قرار دارد.

 کاپیتان ناکام در رویای چهارمین المپیک؛

رضا یزدانی در محاصره مدعیان!
جعفر عابدی*

اصلاحیه
در آگهی نرخ حمل ونقل بار ومسافر درونشهری قم  در سال ۱۳۹۹

مندرج در ایمان شماره 5۰۴۱  صفحه ۶ به تاریخ ۶ /۹۹/۳    نرخ تاکسی ها خطوط از ردیف ۶۰ به بعد از قلم افتاده 
است بدینوسیله  منتشر می شود.

پیشکسوت فوتبال ایران گفت: تصمیم وزارت ورزش و جوانان برای کنار کشیدن از حضور در مجمع فدراسیون فوتبال بسیار 
هوشمندانه بود.

بیژن ذوالفقارنسب اظهار داشت: تصمیم وزارت ورزش و جوانان بسیار هوشمندانه بود چرا که در غیر این صورت ممکن بود 
خطر تعلیق، فوتبال ایران را تهدید کند.

وی افزود: فدراسیون فوتبال نیاز به استقلال دارد که باید رفته رفته به آن می رسید. از طرفی تاکید فیفا هم روی عدم دخالت 
نهادهای دولتی و حکومتی است و به همین خاطر این تصمیم وزارت ورزش منطقی و هوشمندانه بود.

پیشکسوت فوتبال ایران تاکید کرد: از روز اول، حق رای وزارت ورزش به خاطر ایراداتی بود که در مدیریت فوتبال وجود 
داشت و وزارت خانه به خاطر عدم وجود مدیریت خوب حق رای را نگه داشته بود که در حال حاضر آن را واگذار کرد.

ذوالفقارنسب ادامه داد: امیدوارم هر چه زودتر اساسنامه فدراسیون به تصویب فیفا برسد تا خیال فوتبالی ها راحت شود.
وی گفت: تنها اولویت فدراسیون باید این باشد که وضعیت سرمربی تیم ملی را شفاف سازی کند تا او هر چه زودتر کارش را 

با فدراسیون فوتبال ایران آغاز  کند.
پیشکسوت فوتبال ایران خاطرنشان کرد: در حال حاضر فوتبال ما شرایط ویژه ای دارد. تیم ملی در دور رفت بازی ها نتوانست 
نتایج خوبی بگیرد و مقابل حریفان اصلی خود یعنی عراق و بحرین ناکام ماند. الان باید برای جبران آن نتایج تلاش کند و برای 
رسیدن به آن نیاز به مدیریت درست و سالم است. امیدوارم تا زمان انتخابات مدیریت کنونی فدراسیون به درستی کار را پیش 

ببرد تا لطمه ای به برنامه های تیم ملی وارد نشود.

روابط عمومی وزارت ورزش و جوانان در مورد مصاحبه رییس سابق فدراسیون فوتبال مبنی بر معرفی ویلموتس توسط وزیر 
ورزش و جوانان، توضیحاتی ارائه کرد.

روابط عمومی وزارت ورزش و جوانان در مورد مصاحبه رییس سابق فدراسیون فوتبال مبنی بر معرفی ویلموتس توسط وزیر 
ورزش و جوانان توضیحاتی را ارائه کرد. در متن این توضیحات آمده است:

با توجه به برخی مطالب مطروحه در مصاحبه »مهدی تاج« رییس سابق فدراسیون فوتبال، روابط عمومی وزارت ورزش و 
جوانان لازم می داند توضیح دهد که وزیر ورزش و جوانان »مارک ویلموتس« یا هر مربی دیگری را به فدراسیون فوتبال معرفی 
نکرده است بلکه همانطور که تاج در مصاحبه با بخش خبری ۳۰/۲۰ در جمعه شب گفت وزیر ورزش وجوانان صرفا نامه 
انجمن فرهنگی ایران و هلند که در آن سه مربی خارجی باسابقه در تیم های ملی و باشگاهی کشورهای مختلف معرفی شده 
بودند را جهت بررسی به فدراسیون فوتبال ارجاع داده و این یک روش معمول است که برخی افراد، نهادها و یا سازمان ها در 
مورد فدراسیون ها پیشنهاد یا درخواستی دارند که برای وزارت ورزش و جوانان ارسال کرده و وزارت ورزش و جوانان این نامه ها 

را به فدراسیون های مختلف جهت بررسی ارجاع می دهد.
ضمن اینکه هر کسی کمترین آشنایی با نامه نگاری وادبیات اداری داشته باشد می داند عبارت بررسی به معنای دستوراقدام 
نبوده بلکه برای بررسی جوانب امر واتخاذ تصمیم توسط آن فدراسیون است و طبعا انتخاب و عقد قرارداد با افراد و مربیان 
تیم های ملی از اختیارات ومسوولیت های کامل فدراسیون ها است و وزارت ورزش و جوانان هیچ دخالتی در انتخاب مربیان 

نداشته و ندارد.

ذوالفقارنسب:

 تصمیم وزارت ورزش هوشمندانه بود
توضیح روابط عمومی وزارت ورزش در مورد مصاحبه تاج؛

وزیر ورزش ویلموتس را معرفی نکرده است

میزان نوشت: سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: مهاجم خارجی ما به تازگی به 
تمرینات برگشته، اما از آمادگی کامل بدنی دور است.

 سعید رمضانی در خصوص اتفاقات جاری و اخبار پیرامون این تیم به صحبت 
پرداخت که می خوانید:

دیاباته اضافه وزن دارد
رمضانی در مورد اینکه گفته می شود دیاباته بعد از حضور در تمرینات با اضافه وزن 
همراه است، اظهار داشت: این اتفاق طبیعی است. دیاباته کمی دیر به ما ملحق 
شده و اضافه وزن دارد که البته اتفاق مهمی هم نیست. او در حال حاضر زیرنظر 
ربانی بدنساز تیم، تمرینات اختصاصی انجام می دهد تا با آمادگی کامل به تمرینات 

گروهی اضافه شود و برای ادامه مسابقات بتواند در ترکیب تیم قرار بگیرد.
دو بازی تدارکاتی داریم

سرپرست تیم فوتبال استقلال درباره اینکه این تیم قبل از بازی با فولاد دیدار 
تدارکاتی برگزار خواهد کرد یا خیر، تصریح کرد: ما قبل از دیدار با فولاد در تاریخ ۲۲ 
و ۲۳ خرداد با تیم های خوشه طلایی و هوادار دیدار تدارکاتی برگزار خواهیم کرد تا 

بازیکنان در شرایط مسابقه قرار بگیرند.
شجاعیان در تمرینات گروهی

رمضانی درباره شرایط محسن کریمی و داریوش شجاعیان افزود: شجاعیان به 
تمرینات تیم ما اضافه شده و در حال انجام کارهای تاکتیکی است، اما محسن 

کریمی هنوز شرایط تمرین را ندارد. فعلا روی حضور او نمی توانیم ریسک کنیم 
و فعلا باید منتظر بمانیم. به زودی و با نظر کادر پزشکی، کریمی هم به تمرینات 

گروهی اضافه می شود.
هفته ای یکبار تست می دهیم

معاون باشگاه استقلال در خصوص ادامه آزمایشات مربوط به کرونا در این تیم، 
عنوان کرد: ما سعی می کنیم هفته ای یک بار یا نهایتا ۱۰ روز یک بار از تمام اعضای 
تیم آزمایش کرونا را بگیریم تا مشکلی برای بازیکنان و کادرفنی به وجود نیاید و همه 
چیز را تحت کنترل خود داشته باشیم. ما احتمالا قبل از بازی فولاد هم یک بار دیگر 
تست کرونا را پشت سر می گذاریم و امیدواریم مشکلی در این خصوص ایجاد نشود.

رمضانی: اطلاعی از فسخ قرارداد لکیچ ندارم

دیاباته با اضافه وزن به استقلال برگشت!
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 رییس جمهوری، تامین بهداشت و درمان جامعه را وظیفه مهم دولت عنوان کرد و 
گفت: بسته های حمایتی در قالب تسهیلات بانکی، صندوق بیمه بیکاری و بسته های 

معیشتی تا زمانی که کووید ۱۹ روبروی ما است ادامه خواهد یافت. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز شنبه در جلسه ستاد ملی مدیریت 
و مقابله با کرونا اظهار داشت: در جلسه امروز گزارشی از آمادگی وزارت بهداشت و 
درمان داده شد که ۱۲۰۰ مرکز در سراسر کشور برای همه افرادی که مایل یا لازم است 
نمونه گیری انجام شود آماده هستند. نمونه گیری ها انجام و نتیجه ابلاغ می شود که این 
یک شرایط و وسیله خوبی در کشور ما است و همچنین ۱۷ هزا رو ۵۰۰ خانه بهداشت در 
سراسر کشور آماده خدمات بهداشتی هستند که این هم یک افتخار بزرگی برای کشور 

است.
رییس جمهوی افزود: از لحاظ علمی و تحقیقی آمار و ارقام بسیار خوبی را در این جلسه 
شاهد بودیم. هم مقالات علمی که در این زمینه نوشته می شود و همچنین تلاش های 
کارآزمایی های بالینی که در کشور صورت می گیرد و هزار و ۹۹ بیمار در این زمینه مورد 

تحقیق و بررسی قرار گرفتند و گزارش های آن آماده شده است.
روحانی ادامه داد: مردم باید شاهد باشند که نه تنها کادر درمانی در مقام عمل تلاش 
بسیار خوبی انجام داده بلکه در زمینه علمی و تحقیقی هم در سطح دنیا که امروز ما در 
رتبه علمی در سطح پانزدهم هستیم و در منطقه و جهان اسلام  رتبه اول را دارا هستیم 

که یکی از افتخارات ما است.  
رییس جمهوری گفت: در جلسه امروز گفته شد با بررسی های که انجام شده است ۲ 
دارویی که در این بیماری تا حدی موثر است بدست آمده که استفاده می شود امیدواریم 

در سایر زمینه ها کارهای علمی و تحقیقاتی ادامه پیدا کند.
وی یادآور شد: از دیرباز و اخیرا همیشه بخش بهداشت و درمان ما در سطح جهان 
مطرح و جزو افتخارات ما بوده است. همه مردم می دانند که یکروزی مردم ایران برای 
معالجه در نوبت بودند که به اروپا یا آمریکا بروند و امروز بسیاری از  ایرانیان و غیرایرانیان در 
نوبت هستند که برای معالجه به ایران بیایند. حتی جراحی های مهم و پیچیده از قبیل 

پیوند اعضا به ایران می آیند.  
رییس جمهوری گفت: کادر درمان ما در موضوع کووید ۱۹ با همین تلاش و امکانات 
فعالیت خود را انجام داد این که هزار سی تی اسکن و آی سی یو در همین مدت آماده 
شده و ۴۰ دستگاه سی اتی اسکن جدید برای بیمارستان ها آماده شده مشخص است 
که در حین معالجه و تلاش، ما بیمارستان ها و تجهیزات کردن آنها را مورد توجه قرار 

داده ایم.
وی تاکید کرد: باید از کادردرمان از این مدافعان پرنشاط میدان سلامت که همیشه 

افتخار آفرین برای ما بوده اند تشکر کنم.
دستورالعمل های بهداشتی باید تا زمان طولانی در دستور کار باشد 

روحانی درباره ویروس کووید۱۹ اظهار داشت: مردم باید به این نکته توجه کنند این 
اپیدمی طولانی است و پایان مشخص و روشنی برای آن در اختیار نداریم. تا زمانی که 
بتوانیم به یک واکسن مورد تایید و در دسترس برسیم، ممکن است با زمان طولانی روبه رو 

باشیم.  
امروز احتیاط می کنیم،  نباشد که  این  افزود: پس در ذهن مردم  رییس جمهوری 
دست ها را می شوییم، ماسک هم می زنیم و فاصله را رعایت می کنیم ولی این بیماری تا 

۱۵ روز دیگر حذف می شود بلکه این تصور باید حذف شود.  
روحانی با تاکید بر اینکه دستورالعمل های بهداشتی باید تا زمان طولانی در دستور کار 
باشد، تصریح کرد: اجتماعاتی که مردم در کنار همدیگر قرار می گیرند؛ عروسی، عزا، 
اجتماعات قومی و قبیله ای و... باید برای مدتی کنار بگذاریم تا زمانی که بهداشت و 

درمان ما اعلام کند و بگوید این احتیاط ها دیگر لازم نیست.  
وی با اشاره به شیوع کرونا در یک منطقه خاطرنشان کرد: وزیر بهداشت در جلسه امروز 
اعلام کرد در یکجا شاهد پیک این اپیدمی هستیم که منشا آن عروسی بوده و مشکل 
ایجاد کرده که این مشکل هم برای مردم، کادر درمانی و خسارت برای اقتصاد و نظام 

درمانی کشور است.  
نمی توان به امید کاذب تکیه کرد 

روحانی با بیان اینکه مردم به این نکته توجه کنند آنچه برای آینده مدنظر قرار می دهند، 
یک هفته و ماه نباشد بلکه آینده چند ماه یا پایان سال است، ابراز داشت: هرچه جلوتر 
می رویم، ابعاد این ویروس برای ما روشن تر می شود. در همان آغاز یک امید کاذبی برای 
مردم ایجاد شده بود که با گرم شدن هوا ویروس حذف می شود ولی دیدیم که گرمای 
هوا تاثیری بر این ویروس نداشت. یا شایع شد که این ویروس به تدریج ضعیف می شود.  
رییس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه براساس یک امید کاذبی که مبنای علمی ندارد و 
متخصصان ما آن را تائید نمی کنند، نمی توان تکیه کرد، عنوان کرد: در این شرایط چاره 
و هیچ راه دومی نداریم. باید کار کنیم، کارخانه های ما فعال باشد، مغازه ها باز باشد و رفت 
و آمدها در حد ضرورت در جریان باشد و مقابله با ویروس هم ادامه داشته باشد. اینکه 
ضدانقلاب مدام تبلیغ می کند که همه کارها باید تعطیل باشند و برخی از رسانه های 
ما که مطلب ندارند، مطالب شب قبل رسانه های ضد انقلاب را تکرار می کنند، درست 

نیست.  
اجتماعاتی چون عروسی و عزا را تا مدتی کنار بگذاریم

 روحانی اضافه کرد: اینکه مساجد باز شده و مردم به عبادات مشغول هستند، چه 
اشکالی دارد اما این فاصله گذاری ها و دستورالعمل ها باید رعایت شود.

رییس جمهوری اضافه کرد: نکته ای که مردم باید توجه کنند یکی نظافت شخصی 
یعنی شستن دست ها در صدر این بهداشت فردی و نظافت شخصی است و دیگر 
فاصله گذاری اجتماعی یا فیزیکی است. اگر ما با هم کار داریم فاصله را باید مراعات 
کنیم. دیگر مانند سابق نیست که ۴ تا خانواده می خواهند یکدیگر را ببینند همه بروند 

کنار هم، باید این فاصله را رعایت کنند.
روحانی ادامه داد: وقتی چند نفر جمع می شویم باید ماسک بزنیم و تجمع را فعلا کنار 
بگذاریم. تجمع مانند اجتماعاتی که برای عروسی یا عزاداری داشتیم یا تجمعاتی که 

فامیلی و قبیله ای و مرسوم است اینها را برای مدتی باید کنار بگذاریم. اگر این اصول را 
مراعات کنیم کار، کسب و فعالیت را هم ما می توانیم انجام و ادامه دهیم و این ضرورت 

برای ما است.
با اضطراب و شایعه مبارزه کنیم

روحانی اظهار داشت: نکته دیگری که بسیار هم مهم است اینکه باید با اضطراب مبارزه 
کنیم، شایعه درست نکنیم، بی خودی مساله ای را بزرگ نکنیم. ممکن در شهری ۲۰ تا 

۴۰ نفر دچار مشکل شوند و به بیمارستان مراجعه کنند و برگردند.  
رییس جمهوری خطاب به مردم گفت: ما یک سقف داریم و آن سقف باید همیشه به 
عنوان خط قرمز ما باشد. آن سقف توان کشور برای امور درمانی است، تخت، آی سی یو، 
سی تی اسکن، آزمایشگاه و بالاتر پزشکان و پرستاران ما همه این مجموعه، این توان را 
باید شما در نظر بگیرید به عنوان توان سلامت در جامعه که باید اپیدمی همیشه زیر این 
توان باشد. این توان باید ۱۰۰ باشد و اپیدمی باید ۵۰، ۶۰ یا ۷۰ یا ۸۰ باشد، و نباید به 

۹۰ و ۹۵ برسد و سر مرز که نگرانی درست کند.
روحانی عنوان کرد: اگر خدای ناکرده در کشور ما یک روزی در یک شهری، توان 
سلامت ما ۱۰۰ بود و اپیدمی ما ۹۵ شد، آنجا جایی است که باید نگران شویم ولی اگر 
توان ما ۱۰۰ است و و تعداد بیمار ما ۵۰ است اینجا نگرانی ندارد. ما باید کارمان را انجام 
دهیم. ما اینجا یک بیمارستان داریم که ۱۰۰ تا تختخواب دارد، ۵۰ نفر هم بیمار داریم. 
۴۰ تا آی سی یو داریم و ۱۰ آی سی یو ما اشغال است این نگرانی ندارد و ما طبق روال 

پیش می رویم.
مردم را به وسواس وادار نکنید

روحانی گفت: نباید با بیان این که نقطه دوم و سوم اوج بیماری کرونا در کشور ایجاد 
شده است و کدام کار اشتباه بوده و یا سرعت عمل زیاد بوده است، فضای روانی جامعه 

را به هم بریزیم.
رییس جمهوری تاکید کرد: البته باید در هر گامی که برداریم احتیاط کرده و براساس 
محاسبات پیش برویم اما نباید مردم را مضطرب و نگران کنیم. مردم همیشه باید احتیاط 

کنند اما آنها را به وسواس وارد نکنیم.
وی با بیان اینکه رعایت اصول بهداشت یک چهارچوب و حدودی دارد، گفت: بخشی 
از مردم در دوران کرونا دچار مشکل دیگری شده اند، از صبح دچار وسواس هستند و 
مداوم دست های خود را می شویند و وسایل را ضدعفونی می کنند. باید یک حد معقول 

و صحیح همیشه باید مد نظر باشد.  
روحانی با بیان این که وظایف دولت بسیار زیاد است، تصریح کرد: دولت وظایفی را که 

در شرایط حساس به ویژه در کرونا دارد به خوبی دنبال می کند.
رییس جمهوی با اشاره به ۴ وظیفه اصلی دولت در شرایط کنونی ادامه داد: تامین 
وسایل و تجهیزات و امکانات برای بهداشت و درمان جامعه در این شرایط نخستین 
وظیفه دولت است و باید تلاش کند، اکنون همه نیازمندی های بهداشتی کرونا در حال 
حاضر  اعم از ونتیلاتور و تخت های مجهز و سی تی اسکن و دارو و ماسک  در داخل 
کشور تولید می شود و از طرف دیگر فعالیت تحقیقاتی در این زمینه نیز انجام می شود. 
روحانی افزود: بخش بهداشت و درمان اولویت دولت است و در این زمینه نیز کوتاهی 
نکرده است؛ و انبارها و ذخایر را به اندازه کافی نگهداری کرده است و ذخایر کشور از این 
وسایل مورد نیاز پر است و تلاش لازم برای رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور انجام 
داده است.   وی افزود: دولت تمام ضوابط بهداشتی را در مرزها و ارتباط با کشورهای 
همسایه و سایر کشورهی دیگر  را مدنظر قرار داده است و هر چه لازم بوده مانند کاهش 
ساعات کار و توقف صرف ناهار در ادارات را ابلاغ کرده و عمل کردیم و ساعت اداری تا 
۷ و ۳۰  تا ۱۴ و ۳۰ قرار دادیم و ناهار را حذف کردیم. هم مراعات کردیم و هم امکانات را 

مهیا کردیم که اولین وظیفه دولت در این شرایط بود.
خدمت رسانی به مردم حتی یک روز هم متوقف نشد

روحانی انجام و تداوم خدمات به جامعه را دومین وظیفه دولت دانست و گفت: در ۴ ماه 
گذشته خدمات ضروری به جامعه حتی یک روز هم متوقف نشد و قطعی برق، آب و گاز 
نداشتیم و به طور به منظم و بدون وقفه انجام شد، امنیت جامعه  و مردم به عنوان وظایف 

ضروری دولت یک روز هم تعطیل نشده است.  
رییس جمهوری با اشاره به امنیت کشور در دوران کرونا گفت: سربازان و نیروهای 
مسلح کشور در دوران کووید ۱۹ حاضر بودند و یک روز هم مرخصی و یا قرنطینه نرفتند 

و همه سرکار خود تمام ساعت حاضر بودند و دستور العمل ها را نیز رعایت می کردند.
وی بیان کرد: شرایط خوبی در خدمت رسانی به مردم داریم و ادامه دارد هر روز یک سد 
با نیروگاه برق افتتاح می شود، پنجشنبه هفته گذشته )در آیین افتتاح طرح های ملی 
در استان های بوشهر و آذربایجان غربی( به مردم گفتم که تا پایان سال ۹ سد بزرگ ملی 
افتتاح خواهد شد، البته تاکنون سه سد افتتاح شده است و تا پایان سال ۶ سد دیگر به 

بهره برداری می رسد و ۱۸ نیروگاه برق افتتاح خواهیم کرد.
رییس جمهوری شرایط خدمت رسانی کشور را خوب ارزیابی کرد و افزود: اکنون طبق 

روال و بهتر از سال های گذشته به پییش می رویم.
مردم نگران کالاهای اساسی و مورد نیاز خود نباشند 

روحانی تامین کالاهای ضروری و مورد نیاز مردم را سومین وظیف مهم دولت عنوان 
کرد و گفت: این کالاها تامین کردیم و تا پایان سال هم تامین می کنیم شاید دهها جلسه 
در این زمینه برگزار شده است که باید از وزارت صمت و خارجه تشکر کنم البته همه در 

موضع تلاش کردند.
رییس جمهوری گفت: امروز شرایط کالاهای اساسی ما از اردیبهشت و نسبت به 
فروردین ۹۹ نیز بهتر است و این شرایط در آینده نیز بهتر می شود. مردم هیچ نگرانی 
برای کالاهای اساسی کشور نداشته باشند انچه لازم بوده تامین شده است و در هفته 

اخیر هم گام های بهتری برداشته شده است تا شرایط کشور مطمئن تر شود.
وارد مرحله سوم غربالگری کرونا شده ایم

روحانی گفت: امروز در جلسه نکته ای را وزارت بهداشت و درمان اعلام کرد که فعالیت 
بهداشت و درمان از این هفته به فاز سوم رفته و خودش را نسبت به گروه های آسیب پذیر 

متمرکز کرده است.  
رییس جمهوری افزود: در جامعه ما برابر کووید ۱۹ همه یکسان نیستند. یکی ممکن 
است جوان باشد و بیماری زمینه ای هم ندارد و بدن سالم دارد و چاق هم نیست؛ به قول 
آقای دکتر ملک زاده )معاون وزارت بهداشت( »چاقی جزو مواردی است که این بیماری 
را مستعد و خطرناک می کند«. وقتی افراد مستعد نیستند راحت تر می توانند برابر کرونا 
مقابله کنند. اما عده ای هستند که بیماری زمینه ای دارند یا مسن هستند بنابراین این دو 

گروهی هستند که  باید از آنها بیشتر مراقب باشیم.
روحانی با اشاره به اینکه وزارت بهداشت فعالیت های خود را وارد فاز سوم و تمرکز بر 
بخش های آسیب پذیر جامعه کرده است، اظهار داشت: همه افراد در جامعه برابر این 
ویروس یکسان نیستند و عده ای بیماری های زمینه ای داشته و یا مسن هستند که باید 
نسبت به آنها مراقبت های بیشتری انجام شود و این توسط بخش بهداشت و درمان در 
حال انجام است و در حقیقت این کار مهم و اصولی فاز سوم غربالگری در کشور به شمار 

می رود.
رییس جمهوری افزود: اگر مبتلایان را بتوان سرپایی و بستری درمان کرد و برای ما 
خطرناک نیست. پس چون این گروه )افراد مسن و دارای بیماری های زمینه ای( برای 
ما بسیار اهمیت دارند، بهداشت و درمان در فاز سوم فعالیت خود را بر این گروه سوم 

متمرکز می کند.
روحانی افزود: وزارت بهداشت در این مرحله یعنی این دسته ای که یا مسن هستند یا 

بیماری زمینه ای دارند را مورد بررسی و آزمایش قرار می دهد، مراقبت می کند.
رییس جمهوری با تشکر از اقدامات مرحله ای وزارت بهداشت در غربال گری کرونا 
افزود: اینکه در هر مرحله  وزارت بهداشت و درمان قدم های خوبی برداشته غربال گری 
اول انجام داده و غربالگری دوم را شروع کرده و این هم در واقع غربال گری سوم و فاز 

سوم است که انجام می دهد کار مهم و اصلی و بسیار ارزشمند است که انجام می گیرد.
برگزاری نماز جمعه در مناطق زرد با رعایت پروتکل های بهداشتی 

روحانی به تصمیمات جلسه ستاد ملی کرونا اشاره کرد و گفت: امروز در جلسه  چند 
تصمیم گرفتیم و چند تصمیم هم برای هفته آینده باقی ماند زیرا به تصمیم نهایی 

نرسیدیم.  
رییس جمهوری بیان کرد: وزارت بهداشت و درمان و وزارت کشور دنبال خواهند کرد 
تا بتوانیم اول تیرماه در تمام مناطق زرد، حالا مناطق سفید که نمازجمعه برپا بود و در 
همه مناطق زرد هم نماز جمعه برپا و تشکیل شود و اقدام مربوط به آن گیرد زیرا برای 

مردم ما مهم است.
وی افزود:اگر همه پروتکل ها را با عزیزان در ستاد نماز جمعه به توافق رسیدید از نظر ما 

مصوب است که از اول تیرماه در مناطق زرد هم بتوانند نماز جمعه را اقامه کنند.
آغاز به کار مهدهای کودک از ۲۴ خرداد

رییس جمهوری گفت: از هفته آینده، از ۲۴ خرداد مهد کودک ها با رعایت مقررات و 
پروتکل های بهداشتی بتواند فعالیت خود را شروع کند. تصویب شد »کلاس های قرآن« 
نیز از ۲۴ خرداد بتوانند فعالیت خود را آغاز کنند. البته به همه این ها پروتکل های لازم 
ابلاغ می شود و باید مراعات کنند. همچنین آموزشگاهی زبان و سایر آموزشگاه ها هم از 

۲۴ خرداد می توانند فعالیت خود را آغاز کنند.
آغاز فعالیت تورهای مسافرتی از ۲۴ خرداد 

روحانی با بیان این که »تورهای مسافرتی از ۲۴ خرداد می توانند فعالیت های خود 
را آغاز کنند«، اظهار داشت: درباره تورهای خارجی بنا شد که در جلسه ای با حضور 
وزارت بهداشت، گردشگری، وزارت خارجه بررسی شود، باید در این زمینه چارچوبی 
مصوب شود و تاریخ آن را هم آن زمان تعیین می کنیم  که تصمیم گیری در این  زمینه 

برای جلسات آینده باقی ماند.  
آغاز بکار مشروط سینماها و کنسرت ها از ابتدای تیرماه

روحانی درباره آغاز بکار سینماها و کنسرت ها گفت: این مراکز با رعایت دو شرط، اول 
آنکه ظرفیت را ۵۰ درصد در نظر بگیرند و ۵۰ درصد ظرفیت سالن هایشان خالی باشد و 

دوم اینکه پروتکل ها را به طور کامل مراعات کنند از اول تیرماه شروع شود.

روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا؛

تلاش برای ارائه تصویری جدید از خود به اصولگرایان :بسته های حمایت معیشتی تا مهار کرونا ادامه دارد

حرکت سایه به سایه جلیلی برای فتح پاستور 

پررنگ در فضای  این روزها حضوری  و  آمده  بیرون  از سایه سکوت 
سیاسی و مشخصا توئیتر دارد، پیش فعالی که حکایت از آن دارد که 

سعید جلیلی کم کم خود را برای انتخابات ۱۴۰۰ آماده می کند.
حسام رضایی: سعید جلیلی که سابقه یک بار حضور در انتخابات 
در  دیگر  بار  حال  دارد،  را  رای  میلیون  کسب ۴  با  جمهوری  ریاست 
مظان کاندیداتوری این آوردگاه سیاسی آنهم در سال ۱۴۰۰ قرار گرفته 
است. شخصیتی که این روزها در توئیتر حضور فعالی دارد و از بایدها و 

نبایدهای ساختاری و مدیریتی می نویسد.
گویا پس از استقرار محمدباقر قالیباف در کرسی ریاست مجلس، 
جلیلی خود را مستعدترین نام برای نامزدی پاستور می بیند؛ هرچند در 
واقعیت شانس چندانی برای پیروزی و پیش از آن، ایجاد اجماع حول 

خود را نداشته باشد.  
دو فریم از کاندیدای شکست خورده 

نام سعید جلیلی که می آید، چند فریم جلوی چشم مان بالا و پایین 
می شود؛ اول قاب های همراه با بگو و بخندهایِ فاصله دار با »کاترین 
دبیری  جایگاه  در  اروپا،  اتحادیه  در  موگرینی  فدریکا  سلف  اشتون« 
شورایعالی امنیت ملی و دومی، قاب بسته با آیت الله محمدتقی مصباح 
ریاست  انتخابات  نامزد  جایگاه  در  پایداری  جبهه  معنوی  پدر  یزدی 

جمهوری ۹۲.
هر دو فریم، یک وجه اشتراک داشتند؛ اینکه جلیلی در هر دو ناکام 
ماند و نتوانست کارنامه ای قابل دفاع از خود برجای بگذارد. با روی 
کارآمدن دولت حسن روحانی، جلیلی رفته رفته دست به ایجاد »دولت 
سایه« زد و با برگزاری سلسله جلساتی، مکنونات انتقادی خود در حوزه 

مدیریت کشور با تمرکز بر قوه مجریه را بروز می داد.
او بهمن ماه ۹۸ در جریان یکی از جلسات دولت سایه، درباره ماهیت 
و کارکرد آن گفته بود: »آن چیزی که ما در اینجا تحت عنوان دولت سایه 
مطرح کردیم، نه حزب است و نه تشکیلات بلکه یک گفتمان است. به 
این معنی که فرد سایه به سایه روند تحولات را دنبال کند و در حد وسعش 

بر مسیر حرکت انقلاب اسلامی تاثیر مثبت بگذارد.« 
کنار گذاشتن سکوت و سونامی توئیت های حمایتی از مجلس 

یازدهم 
او که از کاندیداهای احتمالی برای حضور درانتخابات مجلس یازدهم 
بود در نهایت خارج از گود ماند و سکوت نصفه و نیمه ای را در ایام رقابت 
های انتخاباتی در پیش گرفت. بعد از به قدرت رسیدن جریان اصولگرا 
در مجلس یازدهم،اما حرکت سایه به سایه سعید جلیلی در دنبال کردن 
روند تحولات، ریتم تندتری به خود گرفته و او در حال به نمایش گذاشتن 

وجهه ای دیگر از خود است.
انتشار توئیت هایی در نقد وضعیت موجود و بعضا ارائه پیشنهاداتی 
برای برون رفت از آن، شائبه سیاسی بودن و البته انتخاباتی بودن این 
توئیت ها را تقویت کرده است. بیش فعالی جلیلی در فضای توئیتر، آنهم 
بعد از آن سکوت معنادار در ایام انتخابات مجلس، اخیرا چشمگیرتر از 
هر زمان دیگری شده است. او روز ۱۵ خرداد درباره لزوم اصلاح ساختای 
سال  بودجه   ساختاری  »اصلاح  کرد:  اعلام  سال ۱۴۰۰  ای  بودجه 
۱۴۰۰ بایستی از اولویت های سال نخست مجلس یازدهم باشد. بر این 
مبنا، همچون مجلس دهم آمادگی ارائه  نتیجه  مطالعات و بررسی هایی 
که در حد بضاعت صورت گرفته است، به نمایندگان ملت و کمیسیون 

های مرتبط اعلام می شود.« 
جلیلی ۱۳ خرداد، در توئیت همراهانه دیگری با مجلس یازدهم نوشت: 
»اگر هر کمیسیون  مجلس، در سال فقط یک اولویت مهم و اثرگذار را 
به شکل مطلوب به فرجام لازم برساند و مردم طعم شیرین تحقق آن را 
احساس کنند، در یک سال ۱۵ اقدام و در چهار سال ۶۰ اقدام موثر و 

اساسی در روند کشور و زندگی مردم صورت خواهد گرفت.« 
او در کنار توئیت هایی که این روزها منتشر می کنند، نامه ای نیز خطاب 
به قالیباف نوشت. او درباره الزامات مجلس یازدهم برای امیدآفرینی به 
مردم با »چند اقدام نقطه زن« تصریح کرد: »برادر قالیباف؛ یک مجلس 
قوی میتواند با چند اقدام نقطه  زن، عرصه ای از تهدید را دفع و جبهه 
با  امید را پیش روی ملت بگشاید. اقداماتی موثر، دقیق و متناسب 
آمادگی های کنونی کشور که مستقیم در قلب دسیسه دشمن بنشیند و 

موجب راه  افتادن برنامه های پیشران کشور شود.« 
تلاش جلیلی برای ارائه تصویری جدید از خود

به نظر می رسد توئیت های همراهانه جلیلی در حمایت از قالیباف 
و مجلس یازدهم، با هدف تصرف موضع مشفقانه و برادرانه در جبهه 
اصولگرایی باشد. به بیانی، جلیلی قصد دارد با چنین مطالبی، وجهه ای 
فراجریانی و از موضع بالا به خود ببخشد تا با »مصلح منتقد«نمایی اش، 
شانس خود برای جلب حمایت سرشاخه های حاضر در مجلس کنونی 

]و البته سرشاخه های موثر بیرون از مجلس[ را بالا و بالاتر ببرد.
با وجود این تلاش و البته با توجه به صبغه سیاست ورزی جلیلی که 
در طیف بندی ها، معمولا به عنوان نیروی منتسب به جریان پایداری 
در جبهه اصولگرایی شناخته می شود، بعید به نظر می رسد آن تقارب و 
تفاهم مدنظر جلیلی حاصل شود. تجربه تاریخی به خصوص انتخابات 
۹۲ گویای این واقعیت است که حامیان قالیباف و جلیلی، یا در نگاهی 
آرمانگرا،  اللهی  حزب  جریان  و  تکنوکراتیسم  حامیان  پیشینه ای تر، 
نوع  هر  امکان  و جهان بینی،  نگاه  در  تفاوت  و  ناسازگارند  یکدیگر  با 

همنشینی را از ایشان سلب کرده است.
السابقون تمایلی به جلیلی ندارند  

جدای از طیف قالیباف، طیف های موسوم به سنتی ها هم در روش و 
منش، قرابت چندانی به جلیلی ندارند و بعید به نظر می رسد گروه ها و 
احزابی نظیر موتلفه اسلامی، جبهه پیروان یا جامعه اسلامی مهندسین، 
پشت جلیلی درآیند. با این تحلیل از همین حالا قابل پیش بینی است 
که جلیلی در برنامه جلب آرای طیف های گوناگون اصولگرایی، نتواند 

موفق زمین رقابت را ترک کند.
علاوه بر این، با بازیابی سرمایه اجتماعی و تمایل مجدد طبقات و اقشار 
مختلف - خاصه آنهایی که ذیل عنوان »خاکستری«]گروه هایی که 
تعهد الزام آوری به ساختارها ندارند و مشارکت شان در انتخابات معمولا 
در دقیقه نود و حتی وقت اضافه است[ شناخته می شوند- به صندوق 
های رای، سعید جلیلی از کمترین بخت و اقبال برای پیروزی در ۱۴۰۰ 

برخودار خواهد بود.

معاون بین المللی و امور حقوقی وزارت امور خارجه با یادآوری 
است،  شده  تمام  هواپیما  سقوط  سانحه  از  تحقیقات  اینکه 
گفت: ایران برای برخورد با مقصران سقوط هواپیمای اوکراینی 

صلاحیت انحصاری دارد. 
آخرین  درباره  گفت وگویی،  در  شنبه  روز  بهاروند«  »محسن 
درخصوص  اوکراین  و  ایران  گفت وگوهای  به  مربوط  تحولات 
سانحه هوایی سقوط هواپیمای اوکراینی بار دیگر به بازماندگان 
از  سطح  سه  تشریح  با  و  گفت  تسلیت  سانحه  این  قربانیان 
در  داشت:  اظهار  خصوص  این  در  شده  انجام  پیگیری های 
از  ایران بلافاصله پس  سطح نخست  پیگیری ها و بررسی ها، 
سقوط هواپیمای اوکراینی تحقیقات خود را آغاز کرد و سازمان 
هواپیمایی کشوری، به عنوان سازمان تخصصی و حرفه ای این 
کار، بررسی هایش را سریعا آغاز کرد و از کشورهایی که اتباع شان 
در این هواپیما حضور داشتند، دعوت کرد تا در این بررسی ها 
مشارکت داشته باشند. این مقام مسئول در وزارت امور خارجه 
ادامه داد: در این راستا ایران هیچ درخواست ویزایی را که از 
سوی کشورهایی که اتباع شان در این هواپیما بودند و تمایل 
داشتند در روند بررسی ها حاضر باشند، رد نکرد و بلافاصله 
روادیدهایی مربوطه صادر شد. آنها هم به ایران آمدند، در محل 
سانحه حضور یافتند، قطعات هواپیمای آسیب دیده را دیدند و از 

سازمان پزشکی قانونی ایران هم بازدید کردند.
تحقیقات از سانحه سقوط هواپیما تمام شده است

بهاروند با بیان اینکه تحقیقات سازمان هواپیمایی کشوری از 

سقوط هواپیمای اوکراینی تقریبا تمام شده است، تصریح کرد: 
تحقیقات پایان یافته و هیچ ابهامی در این باره وجود ندارد و ما 
می دانیم چه اتفاقی افتاده است. البته یک مرحله از تحقیقات 
فنی باقی مانده و آن، خوانش جعبه سیاه هواپیماست که انجام 

نشده اما هر روز و هر ثانیه آمادگی خوانش آن را داریم.
وی با تاکید بر اینکه مراحل مختلف پیگیری ها باید به نحوی با 
یکدیگر مرتبط باشند یا موازی با یکدیگر انجام شوند تحقیقات 
رسیدگی  و  مدنی  دعوای  بررسی  و   خسارات  پرداخت  فنی، 
مرحله  سه  را  ماجرا  این  قصورکنندگان  یا  مقصران  کیفری 
امور  و  بین المللی  معاون  کرد.  عنوان  زمینه  این  در  پیگیری 
حقوقی وزارت امور خارجه با بیان اینکه براساس بررسی ها، نه 
ایران و نه اوکراین توان خوانش جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی 
را ندارند، خاطرنشان کرد: هرچند تحقیقات تقریبا پایان یافته 
و آنچه در جعبه سیاه قرار دارد، ممکن است کمکی موثری به 
روند بررسی ها نکند ولی حاضر هستیم جعبه سیاه را به کشور یا 

شرکت ثالثی بدهیم تا خوانش جعبه سیاه را انجام دهد.
از  اقدامات غیرحرفه ای و سیاسی برخی  به برخی  بهاروند 
کشورها در ماجرای هواپیمای اوکراینی اشاره کرد و ابراز داشت: 
ما قبلا اطلاعاتی را در اختیار برخی کشورها قرار می دادیم اما 
پس از مدتی این اطلاعات، بعضا به صورت دستکاری  و تحریف 
شده، در اختیار عموم قرار می گرفت و سر از رسانه ها درمی آورد 
که موجب تشویق اذهان عمومی، انحراف در روند بررسی ها 
و سیاسی شدن موضوع می شد.   وی اضافه کرد: قبلا برخی 
مکاتباتی انجام شده بود که لازم نبود رسانه ای شوند. ما می دیدیم 
این اطلاعات نه تنها رسانه ای می شدند که در برخی مواقع، در 

اختیار رسانه های معاند و ضدانقلاب هم قرار می گرفت.  
این دیپلمات ارشد با تاکید بر اینکه ایران برای خوانش جعبه 
سیاه و توافق درباره پرداخت خسارات و رسیدگی کیفری آماده 
است، بیان کرد: باید این اطمینان را پیدا کنیم بررسی های 
انجام شده، تحقیقات صورت گرفته و محتوای مذاکرات و رایزنی 
به بیرون درز پیدا نکند. و باید اطمینان داشته باشیم که مطابق 
کنوانسیون های بین المللی از جمله ضمیمه ۱۳ کنوانسیون 

شیگاگو با این موضوع برخورد شود.  

خواسته ایران برخورد غیرسیاسی با ماجرای هواپیمای 
اوکراینی است

بهاروند با تاکید بر اینکه خواسته ایران برخورد غیرسیاسی 
شد:  یادآور  است،  موضوع  با  بین المللی  حقوق  بر  مبتنی  و 
چارچوب  در  بررسی  و  حقوقی  برخورد  از  فراتر  چیزی  ایران 
کنوانسیون های بین المللی نمی خواهد.   وی انجام توافق درباره 
پرداخت خسارات براساس اصول و معیارها را ضروری دانست و 
عنوان کرد: ایران صلاحیت انحصاری در مورد برخورد کیفری با 
مقصران یا قصورکنندگان این موضوع را دارد و رسیدگی کیفری 

این مسئله هم در حال انجام است.
ارشد کشورمان خاطرنشان کرد: در مجموع  این دیپلمات 
اگر در مورد این مسائل، توافق انجام شود مشکلی برای ارسال 
جعبه سیاه هم نخواهیم داشت و اگر معیار پرداخت خسارت هم 

مشخص شود، بلافاصله این کار انجام می شود.
معاون وزیر امور خارجه در مورد مذاکره با طرف اوکراینی و 
سایر کشورهایی که اتباع شان در این هواپیما حضور داشته اند، 
هم گفت: از ابتدای تحقیقات درخواست هایی را برای گفت وگو 
داشته ایم و اخیرا هم یک متن را به طرف اوکراینی که طرف 
ایرلاین  این ماجراست، داده ایم چرا که هواپیما در  اصلی در 
اوکراین مشغول به فعالیت و پرواز بوده است. درخواست ما این 
است که این متن نهایی شود اما هنوز نهایی نشده چراکه به نظر 

می رسد همکاران اوکراینی ما آمادگی این کار را ندارند.  
بهاروند ادامه داد: اخباری به ما رسیده که مذاکرات نهایی 
درخصوص متن در آینده ای نزدیک انجام شود که اگر این کار 
صورت گیرد هم جعبه سیاه را به کشور خارجی ارسال خواهیم 

کرد و هم بحث پرداخت خسارات انجام می شود.  
وی در مورد عدد و رقم هایی که درباره پرداخت خسارات مطرح 
می شود هم اظهار داشت: هنوز ما به هیچ عدد و رقمی نرسیده و 
توافقی هم نکرده ایم چراکه روش های مختلفی در این باره وجود 

دارد. باید بیمه هواپیما و مسافرین هم مورد لحاظ قرار گیرد.
این دیپلمات ارشد کشورمان گفت: ما دو منبع برای پرداخت 
خسارات داریم که کنوانسیون های بین المللی هستند اما در نظر 
داریم که یک مبلغ عادلانه و منصفانه به خانواده آسیب دیدگان 

پرداخت شود.  
یا  مقصران  به  کیفری  رسیدگی  نحوه  مورد  در  بهاروند 
قضایی  سازمان  در  کار  این  گفت:  هم  ماجرا  قصورکنندگان 
هم  دقیقی  دادستان  است.  انجام  حال  در  مسلح  نیروهای 
مسئول رسیدگی به این موضوع شده و خانواده آسیب دیدگان 
هم می توانند با مراجعه، هم از آخرین روند بررسی ها مطلع شوند 

و هم اگر شکایتی دارند، از این طریق پیگیری کنند.  
تابعیت افراد تاثیری در پرداخت خسارت ندارد 

وی در مورد تاثیر تابعیت آسیب دیدگان و قربانیان هواپیمای 
اوکراینی در پرداخت خسارات خاطرنشان کرد: از نظر حقوقی، 
بحث تابعیت افراد تاثیری در پرداخت خسارات ندارد و آن را 
غیرضرور می دانیم چراکه باید ورثه آن فرد یا افراد از نظر قانونی 
مثل  دارد  وجود  دیگری هم  معیارهای  باشند.  باید مشخص 
اینکه مسافرین با چه پاسپورتی بلیط را تهیه کرده و وارد هواپیما 
شده اند. معاون وزیر امور خارجه خاطرنشان کرد: حدود ۸۰ 
تا ۸۵ درصد کسانی که سوار هواپیمای اوکراینی شده اند، با 
پاسپورت ایرانی بلیط تهیه کرده و وارد هواپیما شده اند.   وی 
با بیان اینکه سیاسی کردن بحث سانحه سقوط هواپیما راه 
به جایی نمی برد، گفت: سازمان تخصصی رسیدگی به این 
موضوع، سازمان بین المللی هوایپمایی )ایکائو( است که در 
این باره جلساتی داشته و از اقدامات ایران و سرعت بررسی ها 
رضایت داشته است. البته ممکن است هر کسی نظری بدهد، 
اینها مهم نیست چراکه تاثیری بر روند تخصصی و فنی کار 
نخواهد گذاشت.   بهاروند در مورد برخی گمانه زنی ها مبنی بر 
ارسال جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی به فرانسه هم بیان کرد: 
ارسال جعبه سیاه ربطی به دولت فرانسه ندارد بلکه شرکت های 
تخصصی،  خوانش از جعبه سیاه را انجام می دهند. از سوی 
دیگر، هر کاری هم انجام می شود، براساس یک توافق پایه است 
و طبق کنوانسیون شیکاگو، اطلاعات حاصل از خوانش جعبه 
سیاه هم باید در کشور محل سانحه دیده شود. البته همانطور که 
قبلا هم گفتم، ما تحقیقات را تمام شده می دانیم و فکر می کنیم 
محتوای جعبه سیاه تاثیر تعیین کننده ای بر روند بررسی ها و 

نتیجه آن ندارد.

معاون بین المللی و امور حقوقی وزارت امور خارجه تشریح کرد:

جزییات تازه در خصوص پرونده سقوط هواپیمای اوکراینی



آخرین وضعیت شیوع کرونا در قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از پذیرش ۱۸ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم طی ۲۴ ساعت 
گذشته خبر داد و گفت: ۱۵ نفر از این تعداد در بیمارستان بستری شدند.محمدرضا قدیر گفت: طی ۲۴ 
ساعت گذشته و منتهی به هفدهم خرداد ماه، ۱۸ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک 
به کرونا و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.وی افزود: ۱۵ نفر از این تعداد در بخش های بیمارستان ها 
بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص 
شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: در شبانه روز گذشته، ۱۰ نفر از کل بیماران که طی 
روزهای متمادی بستری بودند، پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.قدیر 
گفت: در حال حاضر حدود ۱۱۰ نفر مشکوک و محتمل به کرونا در قم بستری بوده که حال حدود ۳۵ نفر 

آنها وخیم است.

نظر دری نجف آبادی در مورد دامادش
عضور مجلس خبرگان که پدر زن "آشنا" مشاور رسانه ای رئیس جمهور است نظر جالبی در مورد دامادش 
دارد. دری نجف آبادی عضو مجلس خبرگان در برنامه تلویزیونی دست خط در مورد شخصیت آشنا مشاور 
رسانه ای روحانی که دامادش محسوب می شود گفت: آقای آشنا شخصیت باارزشی است و حالا ممکن است 
اختلاف سلیقه داشته باشیم که بحث جدایی است. اینکه خدایی ناکرده آقای آشنا را متهم کنیم، این دور 
از انصاف است. هم آقا، آقای آشنا را خوب می شناسد. عقد آقای آشنا و دختر بنده را آقا خوانده اند. من 
نمی خواهم از حضرت آقا مایه بگذاریم. هم آقای آشنا عضو وزارت اطلاعات هم نبودند. من اضطراراً وزارت 

اطلاعات رفتم. آقای آشنا را هم اضطراراً بردم. 

تکذیب شایعه فوت نوری المالکی بر اثر کرونا 
دفتر اطلاع رسانی نوری المالکی خبر منتشر شده در شبکه العربیه درباره فوت وی بر اثر ویروس کرونا را 
به جد تکذیب کرد و آن را شایعه بدخواهان توصیف کرد. »هشام الرکابی« مسئول دفتر نوری المالکی رئیس 
ائتلاف دولة القانون، در صفحه توئیتر خود به یک خبر منتشر شده در زیرنویس شبکه العربیه در خصوص فوت 
المالکی واکنش نشان داد.او با درج تصویری از شبکه العربیه که خبر فوت نوری المالکی در آن درج شده 
بود؛ نوشت: »ادعاهای کذب و اخبار جعلی سلاح ورشکستگان است. کینه توزان به المالکی از مواجهه با وی 
ناتوان هستند و چیزی جز پخش اکاذیب ندارند.«الرکابی کمی پس از آن تصویری از دیدار »نوری المالکی« 
با »فالح الفیاض« رئیس هیأت الحشد الشعبی را نیز توئیت کرد. این برای بار اول نیست که شایعه درگذشت 

نوری المالکی منتشر می شود

موافقت روحانی  با استعفای رییس بنیاد شهید 
رییس جمهوری با درخواست استعفای حجت الاسلام والمسلمین »محمد علی شهیدی« رییس بنیاد 
شهید و امور ایثارگران موافقت کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت السلام و 
المسلمین حسن روحانی با قبول درخواست استعفای حجت الاسلام والمسلمین محمد علی شهیدی رییس 
بنیاد شهید و امور ایثارگران به دلیل نیاز به استراحت بیشتر و اجرای توصیه پزشکان، از تلاش های ارزشمند 

ایشان در طول ۷ سال گذشته در بنیاد شهید و خدمت خالصانه برای عزیزترین قشر جامعه قدردانی کرد.

راهکار های شمخانی برای اصلاح اقتصاد
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: حرکت در مسیر اصلاح اقتصاد کشور نیازمند باور به اثربخشی اقتصاد 
مقاومتی و مدیریت جهادی است.علی شمخانی در صفحه توییترش نوشت: اصلاح اقتصاد کشور در 
مسیری مبتنی بر »مقابله هوشمند، مستمر و قاطع با فساد«، »رهاسازی اقتصاد از رانت نفت« و »روان سازی 
قوانین، فرآیند ها و فضای کسب و کار« هم ممکن است و هم ضروری. حرکت در این مسیر نیازمند باور به 

اثربخشی اقتصاد_مقاومتی و مدیریت جهادی است.

"اکبر طبری" امروز محاکمه می شود
اتهامات اکبر طبری معاون اجرایی سابق حوزه ریاست قوه قضائیه، صبح  به  اولین جلسه رسیدگی 
امروزبه ریاست قاضی بابایی در شعبه ۵ دادگاه کیفری یک استان تهران برگزار می شود. در این جلسه، 
کیفرخواست اکبر طبری و ۱۷ متهم دیگر این پرونده قرائت خواهد شد. "اعمال نفوذ در پرونده ها" و برخی 

روابط ناصواب، از جمله اتهامات طبری است که سخنگوی قوه قضائیه پیش از این به آن اشاره کرده بود.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم:

۲ پارکینگ در هسته مرکزی شهر قم 
احداث می شود

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم در خصوص تأمین 
پارکینگ در هسته مرکزی شهر اظهار داشت: رفع معضل کمبود پارکینگ در هسته 

مرکزی شهر قم از مطالبات سه ساله شورای اسلامی شهر است.
احداث  پروژه  یک  حاضر  حال  در  افزود:  گفت وگویی  در  امراللهی  روح الله 
پارکینگ در محور زیر سطح استاد فقیهی حدفاصل خیابان ۱۹ دی تا ساحلی 

در دست اقدام است.
وی بیان کرد: همچنین یک پروژه سرمایه گذاری مشترک نیز در تقاطع عمار 
یاسر با خیابان آذر در دست اقدام است، در این تقاطع، پارکینگی است که هنوز 
نام گذاری رسمی ندارد و شهرداری زمین آن را از ردیف پارکینگ ها تأمین کرده 
است. امراللهی تصریح کرد: این پروژه به صورت مشارکتی یک طبقه و نیم روی هم 
سطح تجاری می شود و در سه طبقه منفی نیز پارکینگ احداث می شود و میزان 
پیشرفت در سفت کاری، ۶۰ درصد است، هرچند برای تملک دو پلاک با موانعی 

روبرو شده اند.
وی ادامه داد: به این دلیل، شهرداری محدودیتی را در ۴۰ درصد باقی مانده 
پیداکرده است که امیدواریم امسال به پایان برسد و پروژه در اختیار مردم قرار 
بگیرد. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: 
در بخش پارکینگ شرقی حرم مطهر که در انتهای خیابان بلوار پیامبر اعظم )ص( 
قرار دارد و از تقاطع عمار یاسر شروع می شود که زمین آن سال ها از ردیف پارکینگ 
هزینه شده است نیز انتظار داریم شهرداری اقدام اجرایی و طراحی را به اتمام 
رسانده و کلنگ احداث پروژه را به زمین بزند و آن را نیز در مدت دو سال در اختیار 

شهروندان قرار دهد.
وی خاطرنشان کرد: یک پارکینگ طبقاتی نیز در خیابان معلم داشتیم که به 
دلیل اینکه فضای پارکینگ شرقی بود، مورد بهره برداری و استقبال مردم قرار 
نگرفته است و با توجه به افزایش قیمت که در فولاد داشتیم، هزینه های پارکینگ 
روکاری افزایش یافته و عملًا برای ما پارکینگ های روکاری و به اصطلاح چرخ فلکی 
با توجه به افزایش هزینه ها فعلًا برای ما مقدور نیست. امراللهی گفت: یک پارکینگ 
زیرسطحی نیز اطراف میدان روح الله پیش بینی کرده ایم که امیدواریم طراحی آن 
زودتر به اتمام برسد و کلنگ یکی از این دو پارکینگ در سال ۹۹ زده شود، با توجه 
به محدودیت پارکینگ در هسته مرکزی داریم تمام شهروندان گله مند هستند و 
از شهرداری تقاضا داریم در این چند موضوع اهتمام داشته باشد. وی همچنین 
اظهار داشت:پارکینگ شهید کاظمی نیز با مؤسس مشکل حقوقی پیداکرده و 
هنوز مشکل حل نشده است و با وجوداینکه قیمت تسویه اش را بانک مرکزی 
پیش بینی کرده این دغدغه همچنان باقی مانده است و ما این پارکینگ را به صورت 

هم سطح در اختیار شهروندان قرار داده ایم.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  خبرداد:

کاهش 5۰ درصدی تخلفات
 در طبقات ساختمان ها

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از کاهش ۵۰ درصدی تخلفات در 
طبقات ساختمان ها خبر داد.

غلامرضا جانقربان با اشاره به کاهش ۵۰ درصدی تخلفات ساختمانی، گفت: 
در سال ۹۶ شاهد رشد قابل توجهی در تخلفات طبقات داشتیم که مازاد بر پروانه 
در طبقات ساخت و ساز می شد و به همین خاطر نظارت ها افزایش یافت و در دو 

سال گذشته شاهد کاهش چشمگیری در این زمینه بودیم.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با تاکید بر اینکه همچنان تخلف در 
سطح طبقات انجام می شود، گفت: با تشدید نظارت ها ساخت طبقات اضافی 

کاهش چشمگیر داشته اما باید در سطح نیست شاهد کاهش باشیم.
جانقربان خاطرنشان کرد: البته نسبت آرای کمیسیون ماده ۱۰۰ در سال ۹۸ 
نسبت به سال ۹۷ از نظر تعداد کاهش نداشته اما از نظر متراژ کاهش داشته 

است.
وی با اشاره به مشکلات اقتصادی کشور، بیان کرد: مصالح ساختمانی روز به روز 
در حال افزایش قیمت است و به همین نسبت قیمت زمین نیز افزایش یافته و به 
تبع آن سازنده هم متناسب با این شرایط کلان اقتصادی برای کسب سود، سعی 

می کند تا راهی برای تامین هزینه ها و سود خود پیدا کند.
پروانه  از  اینکه تخلف  بر  تاکید  با  و معماری شهرداری قم  معاون شهرسازی 
ساختمانی عمدتا به دلیل کسب سود بیشتر در ساخت و ساز است، گفت: به 
همین علت، کسب سود برخی سازندگان علاوه بر تخلف از کیفیت هم می کاهند 
اما برخی کیفیت را حفظ می کنند و این مشکل اقتصاد ما است که مسکن تبدیل 

به کالایی برای کسب سود شده است.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تشریح کرد:

 اقدامات شهرداری  قم در 14 و 15 خرداد
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم اقدامات شهرداری در ۱۴ و ۱۵ 

خرداد را تشریح کرد.
با شرایط جامعه  اینکه امسال شهرداری متناسب  بیان  با  مهدی کلانترزاده 
ویژه ای  برنامه های  خرداد  و ۱۵  ایام الله ۱۴  در  شده  ایجاد  محدودیت های  و 
را پیش بینی کرده بود، اظهار کرد: با توجه به شرایط شیوع کرونا و عدم حضور 
زائرین در حرم مطهر امام راحل)ره( و همچنین حرم مطهر حضرت معصومه)س( 

برنامه های شهرداری نیز محوریت فرهنگی و تبلیغاتی پیدا کرد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به سیاه پوش کردن 
شهر و اکران تصاویر امام خمینی)ره(، تصریح کرد: امکانات تبلیغات محیطی شهر 
متناسب با ایام رحلت امام راحل)ره( و سالروز قیام تاریخی مردم قم در ۱۵ خرداد 

آماده سازی شد.
کلانترزاده با بیان اینکه شهرداری بیش از ۲ هزارمترمربع فضای تبلیغات شهری 
در اختیار دارد، اظهار کرد: در قالب های پرتابل، عرشه پل، بیلبورد، آویز و… اکران 

تصاویر و بنرهای متناسب باایام ۱۴ و ۱۵ خرداد در شهر صورت گرفت.
امام  رحلت  سالروز  در  انقلاب  رهبر  تلوزیونی  سخنرانی  به  اشاره  با  وی 
خمینی)ره(، گفت: سخنرانی رهبر انقلاب از برج های اذان سطح شهر برای عموم 

مردم پخش شد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به برگزاری مراسم ویژه 
۱۴ و ۱۵ خرداد در مدرسه فیضیه، بیان کرد: آماده سازی محوطه و امکانات این 

برنامه هم بر عهده شهرداری بود که به خوبی این اقدام صورت گرفت.
کلانترزاده گفت: در این مراسم شهرداری ضمن تامین امکانات لازم جهت 

برپایی باشکوه، امور تبلیغاتی، اکران بنرهای مناسبتی و… را انجام داد.

سرپرست شهرداری منطقه هشت قم تاکید کرد

نگاه ویژه به رفع نقاط حادثه خیز 
آب گرفتگی در پردیسان

سرپرست شهرداری منطقه هشت قم گفت: در راستای رفع مشکل آبگرفتگی 
معابر سطح محله هشت مسکن مهر، احداث نهر در رینگ این محله را در دستور 

کار قرار داده ایم.
محمد رمضانی با اشاره به احصاء مشکلات مربوط به آبگرفتگی در پردیسان، 
ابراز داشت: در زمان بارندگی شاهد آبگرفتگی در برخی معابر از جمله محله هشت 
مسکن مهر بودیم که با برنامه ریزی های انجام شده درصدد رفع این مشکلات برای 

شهروندان هستیم.
با پیش بینی  ادامه اظهار داشت:  سرپرست شهرداری منطقه هشت قم در 
احداث نهر جمع آوری و مدیریت آب های سطحی در رینگ محله هشت مسکن 

مهر مشکلات ابگرفتگی این محدوده مرتفع خواهد شد.
رمضانی با اشاره به هزینه اجرای این پروژه خاطرنشان کرد: این نهر به طول 
۱۵۰۰متر می باشد که طبق برآوردهای اولیه اجرای این پروژه مبلغ ۳ میلیارد ریال 

هزینه در بر خواهد داشت.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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ای عبدالعظیم سلام مرا به دوستانم برسان و 
...دستورشان ده که راستگو وامانت پرداز باشند 

ودستورشان ده که خاموشی گزینند واز مجادلات 
بیهوده بپرهیزند. و به هم روی آورند و با یکدیگر 

دیدار کنند، که موجب نزدیکی به من است .
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طرح:مهدی عزیزی

خانم ها لطفا این یکی رو بی خیال! 

مدیرکل حفاظت محیط  زیست استان قم در خصوص بحث آرامستان جدید 
قم گفت:  این موضوع،  بحث پرچالشی است اما استقرارواحداث این آرامستان با 
ضوابط محیط زیستی هماهنگ است و چون این آرامستان خارج از کمربندی 

قم قرار گرفته، توسعه شهری در اطراف آن صورت نمی گیرد.
سید رضا موسوی مشکینی روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران بیان کرد: 
در همین رابطه سال گذشته یک هزار و ۳۰۰ مورد بازدید و پایش از واحدهای 
صنعتی استان صورت گرفت که درنتیجه آن ۳۳۰ مورد اخطاریه برای واحدهای 
دارای آلایندگی زیست محیطی صادر شد و در برخی از موارد، وضعیت نامناسب 
واحدها ازنظر سطح آلایندگی، صدور حکم قضایی و حتی تعطیلی فعالیت آن ها 
را در پی داشت. وی افزود: همچنین با پیگیری های به عمل آمده،  طی سال 
گذشته ۳۰ واحد صنعتی استان به سیستم سنجش آلودگی هوا تجهیز شد و 
سامانه های پایش خود را به روز کردند که این موضوع نقش مؤثری در کاهش 

آلودگی های این بخش خواهد داشت.
سطح آلایندگی واحدهای صنعتی قم به طور مستمر پایش می شود

وی ادامه داد: یکی از مشکلات زیست محیطی قم،  استقرار صنایع در نزدیکی 
شهر است که این مساله موجب افزایش تاثیر آلودگی های صنعتی در استان 
شده،  به همین منظور سال گذشته ۹۰ واحد تولیدی مستقر در کمربندی امام 
علی)ع( پایش و اخطارهای لازم برای اصلاح وضعیت ساختار واحد به آن ها 
داده شد و امیدواریم با پیگیری این روند شاهد کاهش آلودگی های ناشی از 

فعالیت های صنعتی باشیم.
مدیرکل حفاظت محیط  زیست استان قم گفت : به منظور ارتقای کیفیت هوای 
قم و کاهش آسیب های زیست محیطی، سطح آلایندگی واحدهای صنعتی 

فعال در استان به طور مستمر توسط کارشناسان این اداره کل پایش می شود. 
موسوی مشکینی گفت: از دیگر اقدام های صورت گرفته برای کاهش سطح 
آلایندگی فعالیت های صنعتی در قم،  تصویب مکانی برای جمع آوری زباله های 
ویژه و صنعتی است که مراحل قانونی لازم برای واگذاری به بخش خصوصی را 

سپری می کند.
وی در ادامه با اشاره به فعالیت سه ایستگاه سنجش آلودگی هوا در قم،  افزود: 
بررسی های کارشناسی نشان می دهد کلان شهری مانند قم برای مدیریت بهتر 
ازنظر شاخصه های زیست محیطی به دست کم ۱۰ ایستگاه سنجش آلودگی  هوا 

نیاز دارد.
وی در ادامه به برخی دیگر از فعالیت های اداره کل حفاظت محیط زیست 
قم اشاره کرد و افزود:  در سال گذشته ۷۶۵ مورد استعلام استقرار، تاسیس و 
بهره برداری از واحدهای تولیدی و خدماتی از این اداره کل صورت گرفت که با 

۹۰ درصد این موارد موافقت شد.
وی همچنین گفت: سال گذشته ۲۹ پرونده در حوزه محیط زیست انسانی و 
۱۴ پرونده در حوزه محیط زیست طبیعی در قم تشکیل شد که برخی از آن ها 

صدور رای را در پی داشت.
لزوم تقویت فرهنگ استفاده از دوچرخه در شهر قم 

موسوی مشکینی همچنین با اشاره به لزوم هوشیاری جمعی برای جلوگیری 
از آتش سوزی عرصه های طبیعی در قم بیان کرد:  طی سال های اخیر با افزایش 
میزان بارندگی ها و تقویت پوشش گیاهی،  موضوع آتش سوزی در عرصه های 
طبیعی در روزهای گرم سال بیشتر می شود که تاکنون نیز آتش سوزی هایی در 

سطح محیط زیست استان رخ داده که به سرعت مهارشده است.
وی گفت:  اداره کل محیط زیست و اداره کل منابع طبیعی استان با همکاری 
یکدیگر حفظ و حراست از عرصه های طبیعی و محیط زیست قم را با جدیت 
دنبال می کنند اما موضوع حراست از این سرمایه های ارزشمند نیازمند مشارکت 
جمعی و همکاری عموم مردم است. وی در بخش دیگری از سخنان خود به لزوم 
تقویت فرهنگ استفاده از دوچرخه در شهر قم اشاره کرد و ادامه داد: باید تفکر 
خودرو محوری در ذهن مسئولان و مردم کمرنگ شود و استفاده از دوچرخه که 

عامل سلامت فردی و محیط زیست است بیشتر موردتوجه قرار گیرد.
برخورد  فرهنگ  تقویت  به  همچنین  قم  محیط زیست  حفاظت  مدیرکل 
مسئولانه شهروندان در مواجهه با حیوانات در سطح شهر اشاره کرد و گفت: 
بسیاری از شهروندان در سطح شهر به محض برخورد با یک حیوان،  موضوع را به 

نهادهای مسئول اطلاع می دهند که این مساله جای تشکر دارد.
رعایت اصول زیست محیطی برای هرگونه فعالیت در محدوده 

دریاچه نمک 
وی همچنین در خصوص برداشت مواد معدنی از دریاچه نمک، گفت:  باید 
هرگونه فعالیت در محدوده دریاچه نمک با رعایت اصول زیست محیطی باشد 
تا از نابودی از گنجینه طبیعی که در سال های اخیر به دلیل خشک سالی های 

گسترده،  بسیار آسیب پذیر شده است،  جلوگیری شود.
موسوی مشکینی پیرامون احداث باغ پرندگان در قم نیز بیان کرد: ازجمله 
الزامات احداث این مجموعه، مجوز اداره کل محیط زیست استان است که 
شهرداری قم در این زمینه همکاری هایی با ما داشته و ضوابط لازم به متولیان 

آن ابلاغ شده است تا روند کار بر اساس قانون دنبال شود.

مدیرکل حفاظت محیط  زیست استان قم:

آرامستان جدید قم با ضوابط محیط زیستی هماهنگ است

با حضور جانشین فرماندهی انتظامی قم انجام شد؛

اجرای طرح عملیاتی رعد با دستگیری 1۷۲ متهم
استحفاظی  حوزه  در  قم  استان  انتظامی  فرماندهی  جانشین  حضور  با  رعد  عملیاتی  طرح   

کلانتری های ۱۷ شهید بهشتی و ۱۹ توحید اجرا شد.
سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهار داشت: در راستای ارتقا امنیت اجتماعی و برخورد قاطع با متهمان 
و مخلان نظم و امنیت عمومی در استان، طرح عملیاتی رعد به مرحله اجرا گذاشته شد که در نتیجه 
۱۷۲ نفر به اتهام سرقت، اعتیاد، خرید و فروش مواد مخدر، شرارت و مفاسد اجتماعی شناسایی و 

دستگیر شدند.
وی افزود: در طول اجرای این طرح علاوه بر کشف ۷ دستگاه وسیله نقلیه مسروقه، تعداد ۴۰ دستگاه 

وسیله نقلیه اعم از انواع خودرو و موتورسیکلت متخلف توقیف شد.
جانشین فرماندهی انتظامی استان اضافه کرد: در مدت اجرای طرح مذکور بیش از حدود هزار و 
۱۴۰ قطعه محصولات ضد فرهنگی و مقادیری انواع مواد مخدر کشف و تعداد ۳۷ نفر اتباع غیرمجاز 

نیز شناسایی و توقیف شدند.
سرهنگ اسماعیلی خاطرنشان کرد: نیروی انتظامی وظیفه تأمین امنیت شهروندان را به عهده 
داشته و با هر گونه اوباشگری و اخلال گری مجرمان قاطعانه مبارزه و جامعه را برای حضور و فعالیت 
متدینین مهیا خواهد کرد، البته درصد خیلی اندکی از شهروندان قانون را برنمی تابند که بایستی مورد 

اصلاح و یا برخورد قرار گیرند.
کشف 5۰ کیلوگرم تریاک در قم

جانشین فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری اازسخنان خوداز کشف ۵۰ کیلوگرم تریاک و 
دستگیری ۲ قاچاقچی مواد مخدر در قم خبر داد. 

وی  اظهارداشت: با پیگیری مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم ۲ قاچاقچی مواد افیونی 
در قم شناسایی و دستگیر شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: افراد مذکور با 
انتقال محموله مواد مخدر از تهران به قم قصد داشتند این محموله را بین مشتریان خود توزیع کنند که 
بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران قرار گرفت. سرهنگ اسماعیلی گفت: در ادامه با هماهنگی 
مقام قضائی استان، مأموران به مخفیگاه متهمان اعزام و طی بازرسی از محل ۵۰ کیلوگرم مواد مخدر 
تریاک در قالب ۶ بسته کشف کردند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: در نهایت 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رئیس پلیس فتا استان قم  هشدارداد:

سوءاستفاده از نام بانک ها در شبکه های اجتماعی به 
منظور شیادی

رئیس پلیس فتا استان قم نسبت به سو استفاده برخی افراد از نام بانک ها در شبکه های اجتماعی به 
منظور شیادی به شهروندان هشدار داد.

سرهنگ علی موالی اظهار داشت: مدتی است گروه ها، کانال ها و اکانت های جعلی با آرم و عنوان 
بانک های مختلف توسط کلاهبرداران ایجاد شده است، شیوه معمول فریبکاری آنها بدین صورت است 
که کاربران را فریب داده تا افراد دیگری را در گروه یا کانال عضو کنند. وی افزود: مثلًا در ازای عضو کردن 
هر ۱۰۰ نفر، وعده جایزه یک میلیون تومانی به کاربر داده می شود. متأسفانه بعضی افراد فریب خورده 
و مخاطبین خود را در این گروه ها عضو می کنند. رئیس پلیس فتا استان قم ادامه داد: با توجه به اینکه 
هدف این کلاهبرداران کسب درآمد نامشروع است، فیش های ارائه شده در این گروه ها همه جعلی 
هستند و هیچ جایزه ای به کاربران داده نخواهد شد. سرهنگ موالی گفت: برای جلوگیری از عضو 
شدن ناخواسته اکانت خود در این گروه ها و کانال ها توسط سایر افراد بایستی در بخش تنظیمات شبکه 
اجتماعی خود، تنها به افراد مورد اعتماد اجازه عضو کردن آی دی خود در گروه ها یا کانال ها را بدهید. 
وی به کاربران توصیه کرد: این گروه ها پس از عضوگیری، به فروش رسیده و در واقع صاحب گروه بدون 
هیچ هزینه ای )تنها با ارائه فیش های جعلی( کسب درآمد نامشروع می کند. رئیس پلیس فتا استان قم 
افزود: هموطنان بایستی آگاه باشند هیچ بانکی در هیچ شبکه اجتماعی این روش جذب مشتری را 
ندارد، هموطنان در صورتی که در هر شبکه اجتماعی گروه، آی دی یا اکانتی که با عنوان و اسم یک 
بانک فعالیت می کند، را ملاحظه نمودند، قبل از هر گونه اعتماد بی جا حتماً به صورت حضوری یا 

تلفنی با خود بانک تماس گرفته و صحت و سقم خبر را بررسی نمایند.

علت حادثه از سوی کارشناسان  در دست بررسی شود 

نیمی از فضای سبز جامعه الزهرا قم در آتش سوخت 
عصر دیروز نیمی از فضای سبز جامعه الزهرا قم دچار حریق شد. 

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اعلام این خبر گفت: به منظور اطفا 
حریق ایجاد شده در بخشی از فضای سبز جامعه الزهرا ۱۰ دستگاه خودروی آتش نشانی به این محل 
اعزام شد که توانست حریق ایجاد شده را به طور کامل مهار کند . کریمی با اشاره به اینکه تقریبا نیمی 
از فضای سبز این مجموعه دچار حریق شده بود افزود: علت حادثه باید از سوی کارشناسان بررسی 
شود اما تغییر فصل و گرمای ناشی از آن ، رها کردن بطری های آب معدنی در طبیعت و ایجاد حالت 
ذره بینی در آن ها می تواند منشا اینگونه آتش سوزی ها باشد .  وی تصریح کرد: به همین جهت در 
روزهای گذشته شاهد وقوع حریق در مناطق مختلف کشور و قم در پارک ها و مراتع بوده ایم و ضروری 
است مردم توجه بیشتری به حفظ محیط زیست و جمع آوری شیشه های آب معدنی و زباله ها و امثال 

آن داشته باشند .

 مدیرکل بیمه سلامت استان قم با بیان اینکه 
آمار جمعیت بیمه شدگان این مرکز در قم ۳۴۱ 
هزار و ۳۷ نفر است، گفت: ۵۴ هزار و ۳۳ نفر این 

تعداد از بیمه روستایی استفاده می کنند.
محمدرضا فخاریان قمی، در رابطه به فعالیت و 
برنامه های این مرکز همزمان با شیوع ویروس کرونا 
در قم، گفت: با شیوع بحران کرونا مبلغ ۱,۰۲۹ 
بیمه  به  سازمان  ستاد  سوی  از  تومان  میلیارد 
سلامت اختصاص یافت که طبق ضوابط ابلاغی 

نسبت به توزیع آن اقدام شده است.
وی بیان کرد: از آغاز شیوع کرونا در استان قم 
اعتباری به ارزش ۲۸۴ میلیارد تومان به مؤسسات 

درمانی دولتی و دانشگاهی پرداخت شده است.
افزایش  به  اشاره  با  همچنین  قمی  فخاریان 
سقف تأیید داروهای پرونده ای گفت: پرونده های 
و   ۹۹ خرداد   ۳۱ تا  کرونایی  بیماران  تأییدی 
هم چنین افزایش سقف تأیید داروهای پرونده ای 
از ۶ میلیون به ۸ میلیون تومان از اقدامات مهم 
اداره بیمه سلامت در روزهای کرونایی بوده است.

هزینه های  حاضر  حال  در  کرد:  تصریح  وی 
خدمات تشخیصی بیماران کرونایی شامل سی 
تی اسکن و خدمات آزمایشگاهی از سوی بیمه 

سلامت در سراسر استان پرداخت می شود.
به  اشاره  با  قم  استان  سلامت  بیمه  مدیرکل 
صیانت این اداره از حقوق بیمه شدگان خود در 
روزهای کرونایی، بیان کرد: برای مقابله با شیوع 
ویروس کرونا اعتبار دفترچه های بیمه سلامت در 
کلیه صندوق های بیمه ای به جز بیماران خاص و 
صندوق ایرانیان تا پایان خردادماه ۹۹ تمدید شده 
و افرادی که دفترچه آنان از ابتدای اسفندماه ۹۸ 
فاقد اعتبار شده و دارای همان نسخه سفید بوده 
می توانند از همان نسخ برای خدمات درمانی مورد 

نیاز خود اقدام کنند.

سامانه ۱۶۶۶  با  پاسخگویی  کرد:  عنوان  وی 
کارشناسان  و  پزشکان  از سوی  کرونایی  ایام  در 
اداره  برنامه های  دیگر  از  شبانه روزی  صورت  به 
کل بیمه سلامت در زمان شیوع بحران کرونا را 

می توان نام برد.
پرداخت مطالبات مراکز و مؤسسات درمانی
فخاریان قمی با اشاره به آخرین مقطع پرداختی 
طرف  خصوصی  و  دولتی  مؤسسات  و  مراکز  به 
بیمارستان های  و  درمانی  مراکز  افزود:  قرارداد، 
آموزشی و دانشگاه در بهمن ماه و بیمارستان های 
خصوصی و خیریه در دی ماه هم چنین پزشکان 
عمومی و متخصص و فوق تخصص در دی ماه 
پرداخت شده است؛ همچنین بدهی آزمایشگاه ها 
خیریه  درمانگاه های  و  پاراکلینیک  مؤسسات  و 
و  خاص  داروخانه های  و  پرداخت  ماه  آبان  در 
دی ماه  در  آن ها  پرداختی  همه  نیز  شبانه روزی 
صورت گرفته است. وی تصریح کرد: مبلغ ۳۹۷ 
میلیارد تومان به مؤسسات و مراکز درمانی دولتی 
بالغ  و خصوصی پرداخت شده است که رقمی 
بر ۱۷۷ میلیارد تومان بابت مطالبات سال ۹۸ و 
هم چنین ۲۲۰ میلیارد مربوط به مانده مطالبات 

سال ۹۷ بوده است.
مدیرکل بیمه سلامت استان قم در ادامه با اشاره 
به مؤسسات و مراکز درمانی دولتی و خصوصی 
طرف قرارداد با این اداره کل، عنوان کرد: تعداد 
کل  اداره  این  قرارداد  طرف  مؤسسات   ۶۰۸
پزشک عمومی،  تعداد ۳۲۶  این  از  که  هستند 
متخصص و فوق تخصص و هم چنین ۵۵ مؤسسه 
خصوصی  و  خیریه  درمانگاه   ۴۲ پاراکلینیک، 

است.
به گفته وی، ۱۴۲ داروخانه شبانه روزی و روزانه 
و ۶ مرکز جراحی در قم وجود  اعتیاد  و ۶ مرکز 
دارد که بیمه شدگان می توانند نسبت به دریافت 

استان  سطح  در  مراکز  این  به  درمانی  خدمات 
مراجعه نمایند. فخاریان قمی افزود: تعداد دفاتر 
پیشخوان و چاپ صدور دفترچه در قم ۱۰ مرکز 
و  تعویض  تمدید،  برای  شدگان  بیمه  که  است 
صدور دفترچه بیمه به این مراکز در سطح استان 

و شهرهای تابعه می توانند اقدام کنند.
وی در این گفت وگو به آخرین آمار بیمه شدگان 
قمی اشاره و بیان کرد: آمار جمعیت بیمه شدگان 
این اداره کل بالغ بر ۳۴۱ هزار و ۳۷ نفر هستند 
که از این تعداد کارکنان دولت ۶۱ هزار و ۴۸ نفر و 
سایر اقشار )بنیاد شهید، بهزیستی و اتباع، کمیته 
امداد( ۸۵ هزار و ۴۰ نفر و ۵۴ هزار و ۳۳ نفر هم 

بیمه روستایی هستند.
مدیرکل بیمه سلامت استان قم افزود: ۲۱ هزار 
و ۵۲۱ نفر از خدمات بیمه ایرانیان و ۱۱۹ هزار و 
بیمه سلامت  بیمه شده خدمات  نفر هم   ۳۹۵
می باشند سال گذشته ۳۴۷ هزار و ۷۷۶ هزار فقره 
دفترچه بیمه از سوی دفاتر پیشخوان و ۳ هزار و 
۹۷۶ هزار فقره ابطال و تعداد ۳ هزار و ۶۳۷ هزار 

فقره نیز المثنی صادر شده است.
وی با اشاره به تلاش برای رسیدن به استقرار 
دولت الکترونیک، گفت: بر مبنای اسناد ابلاغی 
استقرار  وزیران  هیئت  مصوبات  و  بالادستی 
دولت الکترونیک از اهداف اصلی بیمه سلامت 
در استان است و نسخه نویسی و نسخه پیچی 
الکترونیک و سامانه پردازشگر تبادل اسناد بستری 
و بستری موقت در مراکز درمانی و جراحی محدود 
و غیردانشگاهی از برنامه مهم این نهاد برای سال 

۹۹ خواهد بود.
استحقاق  اظهار داشت: طرح  فخاریان قمی 
سنجی در بیمارستان های دولتی و دانشگاهی از 
دیگر برنامه های سال جاری این اداره کل خواهد 

بود. 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم اعلام کرد:

۳41 هزار قمی تحت پوشش بیمه سلامت


